
NYÍREGYHÁZI ZRÍNYI ILONA GIMNÁZIUM 

ÉS KOLLÉGIUM 

ÉVKÖNYV 

2019 – 2020 





 

 

NYÍREGYHÁZI ZRÍNYI ILONA GIMNÁZIUM  

ÉS KOLLÉGIUM 

 

 

ÉVKÖNYV 

 

2019 – 2020  



NYÍREGYHÁZI ZRÍNYI ILONA GIMNÁZIUM ÉS KOLLÉGIUM 

ÉVKÖNYV  2019 – 2020 

Felelős kiadó: 

Huszárné Kádár Ibolya 

A kötetet szerkesztette és lektorálta: 

Soós Noémi 

A borítót tervezte:  

Soós Noémi 

Az iskolai eseményeket megörökítő fotókért köszönet Huszárné Kádár Ibolyának, 
Sipos Lászlónak és Mikó Tamásnak.  

A borítón látható osztályterem Balázs Attila felvétele. 

Tördelés, nyomdai előkészítés: 

Soós Noémi 

Nyomdai munkák:  

IMI Print Kft. – Digitális és ofszet nyomda 

www.imiprint.hu 

Felelős vezető: 

Nagy Imréné

http://www.imiprint.hu/


5 

Kedves Olvasó! 

Ha csak a közvetlen körülményekre figyelek, akkor azzal a 

fordulattal indítok, hogy „ön  most egy karantén évkönyvet 

tart a kezében”. 

 Valóban, 63 napja zárt be az iskola. Két hónapja küzdünk 

hullámzó sikerrel és változékony hangulatban a digitális 

munkarenddel. 

Kemény idők súlyos napjait éljük, amikor nemcsak 

életvitelünk, hanem szóhasználatunk is átalakult. Már nem 

nagy bevásárlásra megyünk, hanem stresszvásárlásra, és 

nemcsak matekórán fejtegetjük az exponencialitás lényegét. Új értelmet kapott a plató és a 

görbe, idegen szavaink gyors bővülését mutatják a super-spreader és a social distancing 

fordulatok. 

És a karantén! Még mindig nem szoktam meg ezt a szót, bár nyelvészeti szempontból  önálló 

életre kelt, az online folklór leggyakoribb elemévé vált. Képezzük, összetételekben 

alkalmazzuk, asszociációs körét szüntelenül tágítjuk: karanténkonyha, karanténdivat. 

Megjelentek szórövidüléses formái is: kreakarantén, sőt, a szociológia egy  új identitású 

generációt mutat be a karantini kifejezéssel. 

Bár egyelőre ez a napi valóságunk, mégsem szeretném csak úgy írni az ajánlást, hogy ez az 

évkönyv a karantén terméke. 

Nem! Ez a számunkra oly kedves kiadvány a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és 

Kollégium 102. tanévének összefoglalója, sokszínű tevékenységünk kaleidoszkópszerű 

lenyomata. 

Az évkönyv szerkesztése normál körülmények között sem csak lajstromozás, hanem 

értékleltár készítése is. 

 Most, e félbeszakadt évben különösen fontos a mérlegelés! 

 Furcsa mód, előbb a hiányok ötlenek fel, a sok-sok befektetett, mégis bevégezetlen munka. 

Kétségtelen, az év legnagyobb vállalkozása lett volna az egész iskolát megmozgató trianoni 

projektnap, mely tematikájával és szerkezetével nem a szétszakítottságot, hanem az 

összetartozást akarta megmutatni.  



6 
 

Nem volt diáknapunk, pedig diákönkormányzatunk kreativitása bizonyára ebben az évben is 

hozott volna meglepetéseket.  

És legnagyobb fájdalmunk, hogy úgy megy el egy nagyszerű és sikeres évfolyam, hogy sorra 

elmaradtak a búcsúzás tradicionális és szép rítusai… 

 Ám a bántó deficitek mellett vagy inkább azok ellenére, mégis pozitív a leltár! A különleges 

körülmények teremtő energiáinkat is mozgósították offline és online üzemmódban egyaránt. 

 Nem akarok a meglepetések elébe vágni, de már lapozgatás közben is látható, hogy a 

2019/20-as tanév is hozott bőven eseményeket, eredményeket és jó találkozásokat.  

Lehet, hogy töredékes volt ez az év, de a Zrínyi értékrendszere szempontjából mégis teljes. 

Mert szépen illeszkedik abba a hosszú távú stratégiánkba, melyben az iskola a minőségi tudás 

mellett élményeket, gyakorlatias tapasztalatokat és intellektuális kalandokat egyaránt kínál.    

Ez az évkönyv most abban is különleges, hogy nemcsak visszatekint, hanem tartalmával, 

szerkezetével és színeivel - ha áttételesen is -, de mégiscsak a jövőnkre fogalmaz meg 

tanulságokat. 

Az izoláció során átértékelődtek a dolgok! A digitális oktatásban az iskolából megmaradt a 

tananyag és a feladat, mely így-úgy elműködik. De eltűntek az arcok és a tekintetek, a 

metakommunikáció finom rezdülései. Nagyon hiányzik a közvetlenség, a közeg, mely 

lételemünk! Amitől valóban iskola az iskola! 

          Kedves Olvasó! 

Nem az újrakezdés, hanem a folytatás reményével és bizalmával ajánlom évkönyvünket! 

 Kívánom, hogy a kellemes időtöltés közben engedjék magunkhoz a képek, történések és 

élmények mögöttes üzenetét: igazán nagy dolgokat és szerethető hétköznapokat csak a másik 

ember közelében, közösségben élhetünk meg.  

2020. május 15. 

Huszárné Kádár Ibolya  
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2019. augusztus 

verébtábor 

        

 

2019. szeptember 

évnyitó 
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kutatók éjszakája 

      

    

Öregfiúk kézilabda-találkozó 
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2019. október 

nyílt nap 

 

 

 

verébavató 
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Filharmónia-előadások kezdete 

       

 

 

 

Varró Dániel látogatása 
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Szalagavató 
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Az 1956. október 23-ra emlékező ünnepi műsort idén a 10. B osztály tanulói adták. 

                                                                             

Elbúcsúztunk nyugdíjba vonuló Törös Erika kolléganőnktől. 

 

2019. november 

EDUFAIR Nemzetközi Oktatási Kiállítás  
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A tizedik Find Your Way megyei angol nyelvi verseny  általános iskolásoknak – az idei 
téma London volt. 

                

 

AJTP-kiállítás az aulában 
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Nyári Krisztiánnal Antal Attiláné tanárnő beszélgetett az érdeklődő tanulók és kollégák 
előtt. 

 

 

 

Mozilátogatás  
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12 órás röplabdabajnokság 

 

 

2019. december 

adventi gyertyagyújtás 
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Nagy Zoltán filmrendező közönségtalálkozója 

 

 

 

Nyelvi projektnap 
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AJTP - családi nap 
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karácsonyi műsor a 9. AJTP/c osztály előadásában 

      

2019. február 
10. jubileumi jótékonysági bál 
Vendégművészünk Kádár Szabolcs János volt. 
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Innomate program  

       

 

Farsang 
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Pályaorientációs projektnap 
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2020. március 

nőnap 

          

Retro diákbál 
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Pénz7 – az idei téma a pénzügyi biztonság volt 

 

 

Porkoláb Éva kiállítása 
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Március 15-i megemlékezés a 10. A osztály előadásában – rendhagyó módon felvételről 
tekintettük meg. 

 

 

 

Március 13. utolsó iskolai tanítási nap 

Március 16. A digitális távoktatás első napja 

 

2020. április 11.: virtuális megemlékezés a költészet napja alkalmából a Zig-Zug Pódium 
jóvoltából 
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2020. május 25.  

Ballagás helyett:  

   

2020. május 4.: a rendhagyó írásbeli érettségi vizsgák kezdete 

                

       

 

 

 

 



29 
 

Vezetőség: 

Huszárné Kádár Ibolya 

intézményvezető 

Nagy Andrea 

intézményvezető-

helyettes 

Kobzos István 

intézményvezető-

helyettes 

Máté Tóth Attila 

intézményegység-vezető 

Szűcs Róbert 

intézményegységvezető-

helyettes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tanári kar:  

Ágoston Ildikó  

Dr. Antal Attiláné 

Bajkán László 

Baloghné Tilki Tünde 

Bartha Dénesné 

Bereczkiné Balázs 
Katalin 

Boros Krisztina 

Dr. Csapóné Kovács 
Erzsébet 

Erdei Anikó 

Eszenyi Viktória 

Fábriné Estók Ágnes 

Fazekas József  

Figuláné Chriszt 
Gabriella 

Garai Miklós 

Garai Zsófia 

Gergelyné Pivarnyik Rita 

Gönczy Ágnes 

Hlavnya Emese 

Kántorné Homolai 
Krisztina 

Kanyuk János 

Kanyuk János Szabolcsné 

Kárpátiné Medve Szilvia  

Kovácsné Győri 
Gabriella 

Körei László 

Dr. Mercs István 

Molnár Zoltán 

Németh Gyula 

Dr. Onderné Szilágyi 
Tímea 

Palotás Károly 

Papp Dóra Ildikó 

Petrik Zoltánné 

Radnai László 

Sánta József 

Sárga Tamás 

Siető Andrea 

Siklódi-Baglyos Beáta 

Sipos László 

Soós Noémi 

Dr. Szabóné Janek 
Erzsébet 

Szabóné Kovács Gyöngyi 

Dr. Szilágyi László 

Dr. Szilágyiné Bakajsza 
Ivett 

Dr. Takácsné Fazekas 
Julianna 

Takácsné Galatóczki Rita 

Tisza Zsuzsanna 

Törkölyné Szabó 
Zsuzsanna 

Trencsényi Anita 

Tündik Tamás 

Tündik-Fazekas Anikó 

Váradi Hajnalka 

Varga Ildikó 
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Kollégiumi nevelők 

Dr. Bileczné Halász 
Annamária 

Bodnár Zoltán 

Deme Anna 

Károly László 

Kiss Katalin 

Mátyás Judit 

Ottohál László 

Polgáriné Karsai Zsanett 

Soós Andrea 

Suller Zoltán 

Szanyi M. József 

Székely Béla 

Szentpéteri Éva  

Vári Tünde 

Iskolánk technikai dolgozói 

Homonnainé Papp 
Erzsébet 

Kollár Ildikó 

Molnár Melitta 

Mikó Tamás  

Bacskó Albert 

Elek Andrea 

Szalma Bertalan 

Dózsa Józsefné 

Bálintné Timkó Mária 

Balogh Ágnes Ilona 

Cserepár Gábor 

Csontos Jánosné 

Csubák Ernő 

Hamvai Sándorné 

Juhász Dezső 

Juhász Sándor 

Juhászné Sebők Izabella 

Kántor Éva 

Kovács F. Andrásné 

Papp Béla 

Prezecsán Anita 

Simon Lajosné 

Smid Zoltánné 

Szathmáry István 

Szathmáry Istvánné 

Varga Tiborné 

Volosinovszki Istvánné 
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Visszaemlékezés 

Pályám elején Kondrák majd Martinovszky tanárnőnek 

szólítottak, aztán idővel Margó néni lettem, ma pedig 

Margó mama vagyok. Mindegyiknek megvolt/megvan a 

maga bája. 

Magyar-történelem szakosként végeztem Debrecenben. 

Aztán az élet úgy hozta, hogy voltam könyvtáros, 

angoltanár felnőtt fejjel szerzett nyelvvizsgával, aztán a 

középső lányom betegsége idején félállásban tanár, másik 

felében ifjúságvédelmi felelős, most pedig teljes állású 

nagymama az öt szép unokám mellett. 

Miskolcon kezdtem dolgozni szakmunkásképző intézetben. Pedagógiailag rengeteget 

tanultam az ott töltött egy év alatt. A Zrínyiben én voltam az első próbaidős tanár. Büszke 

vagyok rá, hogy néhai Jósvai igazgató úr méltónak talált a folytatáshoz. 

Az itt töltött 39 év alatt rengeteg feladatot kaptam. Sokat dolgoztam és tanultam, nem volt 

hiábavaló. Számtalan tanítványom nálam komolyabb karriert futott/fut be, amiben – remélem 

- nekem is van némi érdemem. 

Változatos, nagy kihívásokkal teli életút áll mögöttem. Ha újra kezdeném, kis 

változtatásokkal ugyanezt az utat járnám végig. Sokáig azt hittem, nem lehet szeptember 

iskolakezdés nélkül. Ma már tudom, mindennek megvan a maga ideje és helye az ember 

életében. 

 Iskolánkban tíz évig önképzőkört vezettem, melynek keretében megjelentettünk két 

verseskötetet zrínyis és más iskolák diákjainak írásaiból. Nyelvi előkészítős osztályfőnökként 

kivittem az osztályomat Angliába.  Coménius-program keretében három kollégámmal 

Hollandiában illetve Finnországban képviseltük iskolánkat. A város tanulói számára ifjúsági 

felelősként megszerveztem, hogy a Zig Singers előadásában bemutassuk a Képzelt riportot.              

A városban  működő  Móricz Zsigmond Kulturális Egyesület rendezvényeinek lelkes tagja, 

néhány kiadványuknak pedig lektora voltam. Országos szinten pedig a Duna Tv által 

szervezett anyanyelvi táborban tevékenykedtem három évig.                                                                                                                                                                                                            

Ezek voltak a kuriózumok.  



34 
 

Szaktanárként igyekeztem diákjaimat versenyekre eljuttatni. Nagy örömömre és az iskola 

dicsőségére országos és Kárpát-medencei első-második helyezéseket is sikerült jó néhányat 

begyűjteni. 

És persze a munkás hétköznapok.                                                                                                                                 

Alig volt olyan év, hogy ne érettségiztettem volna. Magyar szakosként volt két olyan évem, 

amikor egyszerre hetvennél is több érettségi dolgozatot kellett kijavítanom. Nem volt 

egyszerű, de utólag mindenből csak a jó emlék marad meg, mert mindenki hozta a tudásának 

megfelelő eredményt.  

Pályám betetőzése az a megható ünnepség volt, amelynek keretében diákjaim néhány kedves 

kolléga segítségével elbúcsúztattak. Az felért egy Kossuth-díjjal. Örökké emlékezni fogok rá, 

amikor az ajándékba kapott albumot forgatom. 

Nagy örömömre alig van olyan hét, hogy telefonon, interneten vagy személyesen ne keresne 

valaki az iskolából. 

Navigare necesse est – mondogattam és írtam útravalóul a búcsúzó tanítványaimnak. Most 

magamat is ezzel biztatom: hajózni pedig szükséges! Most más szelekhez igazítom a 

vitorlámat. 

 

Martinovszkyné Kondrák Margit 
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Visszaemlékezés: 40 év a pedagógus pályán, ebből 26 év a Zrínyiben 
Egy több évtizedes pályát átfogó visszatekintés során 
özönlenek az emlékek, nehéz közülük választani, azokat 
megtalálni, amelyek leginkább visszatükrözik az akkori 
érzéseket, lehetőségeket, tennivalókat, hogy valósághű képet 
adjanak.  

Ezek közül az emlékek közül választottam ki néhányat, de 
még korábban szeretném kezdeni a visszatekintést, azzal, 
hogyan is lettem tanár. 

Pályaválasztásom szempontjából az 1970-es évek játszottak 
döntő szerepet. 1970-74 között végeztem gimnáziumi 
tanulmányaimat a Kölcsey Ferenc Gimnáziumban, német 
tagozatos osztályban. A 4 év során nagyon megszerettem a 
német nyelvet, ezért úgy döntöttem, hogy ezzel tanulok 
tovább. Mivel abban az időben kötelezően két szakot kellett 

választani a bölcsészettudományi karokon a tovább tanuláshoz, humán beállítottságom lévén, 
a másik tantárgyként a történelem mellett döntöttem. Mindezek után kezdtem tanulmányaimat 
1974-ben a Debreceni Egyetem (akkori nevén Kossuth Lajos Tudományegyetem) 
Bölcsészettudományi Karán, majd 1979-ben lediplomáztam, és történelem-német szakos 
középiskolai tanári képesítést szereztem.  

Azt, hogy miért éppen a tanári pályát választottam, nem tudom pontosan meghatározni ma 
sem. Mindig szerettem iskolába járni, tanulni, sok jó tanárom volt mind az általános 
iskolában, mind a gimnáziumban, akikre ma is szeretettel gondolok. Talán néhány tanárom 
példája, meg az általam kedvelt tantárgyak miatt döntöttem a tanári pálya mellett, megtetszett 
az a jövőkép, hogy egyszer majd tanítani fogok. 

Miután elvégeztem az egyetemi tanulmányaimat, következett az álláskeresés, ami egyáltalán 
nem volt egyszerű. Először kollégiumi nevelőként dolgoztam, majd általános iskolában 
tanítottam, és a harmadik munkahelyemről, a Vasvári Pál Gimnáziumból kerültem át a Zrínyi 
Ilona Gimnáziumba 1992 augusztusában. Nagyon örültem a lehetőségnek, hogy Nyíregyháza 
egyik legjobb, legnívósabb gimnáziumában taníthatok. Nagy váltást is jelentett számomra, 
mivel az iskola vezetősége már abban az időben is óriási hangsúlyt fektetett az idegen 
nyelvek, köztük a német nyelv tanítására. A diákoknak széles paletta állt rendelkezésükre a 
második idegen nyelvi csoporttól a nyelvi előkészítőn át a tagozatos osztályig a választáshoz. 

A különböző szintű csoportok tanítása nagyon fontos volt a szaktárgyi tudásom és 
módszertani tapasztalataim hasznosítása szempontjából, az, hogy különböző képességű, a 
nyelvet más-más óraszámban tanuló diákokat tudtam eljuttatni a sikeres nyelvvizsga, illetve 
érettségi letételéhez. 

Szívesen emlékszem vissza németországi testvériskoláinkkal tartott kapcsolatainkra, amelyek 
keretében német középiskolás csoportokat fogadtunk, majd a magyar vendéglátó diákok 
utaztak Németországba tanári kísérettel. Meg kell említenem a szülők pozitív hozzáállását, 
segítőkészségét, azt, hogy néhány napra befogadták és vendégül látták a német diákokat. Ezek 
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a találkozások rendkívül pozitívan befolyásolták tanulóinknak a német nyelvhez és a 
nyelvtanuláshoz való hozzáállását. Fontos motivációs forrást jelentett számukra, hogy 
anyanyelvi környezetben német anyanyelvű tanulókkal, szülőkkel, tanárokkal beszélgethettek, 
kipróbálhatták idegen nyelvi tudásukat. Ugyanakkor megismerhették Észak-Rajna - Vesztfália 
kulturális emlékeit, nevezetességeit, bepillantást nyerhettek a német családok mindennapjaiba. 

Sajnos, azonban mintegy 10-12 évvel ezelőtt szemléletváltás következett be a tanulók és a 
szülők körében is, már nem akartak német diákokat fogadni, és ez is hozzájárult a 
későbbiekben az egyik testvériskolai kapcsolat megszűnéséhez. 

Izgalmas  feladatot, egyben kihívást  jelentett számomra az osztályfőnökség. Két osztálynak 
voltam az osztályfőnöke 1994 és 2004 között. Mindkettő hasonló összetételű volt, egyik fele 
német nyelvi előkészítő, a másik német haladó csoportból állt, és mindkét csoportnak én 
tanítottam a németet. Nagyon büszke voltam rájuk, és természetesen szakmai sikerként is 
értem meg, hogy mindkét osztály mindegyik tanulója német nyelvből sikeres középfokú 
nyelvvizsgát tett gimnáziumi tanulmányai alatt, sőt néhányan felsőfokú nyelvvizsga 
bizonyítványt is szereztek. Egy tanítványom pedig 2003-ban bejutott az OKTV országos 
döntőjébe. 

Sok éven át láttam el vezetőtanári, illetve mentortanári funkciót. Az 1990-es évek második 
felében, amíg képeztek német nyelvtanárokat, az akkori Nyíregyházi Főiskola hallgatóit 
fogadtam tanítási gyakorlaton, később pedig a Debreceni Egyetem tanárjelöltjeivel dolgoztam 
együtt. Módszertani és szaktárgyi segítséget nyújtottam számukra, segítettem az órák 
megtervezésében, közösen értékeltük a megtartott órákat, és véleményt fogalmaztam meg a 
portfóliójukról.  Jó volt megtapasztalni, látni a kistanárok lelkesedését, a tanórákra való 
felkészülését, az órák előtti izgalmukat, és az örömüket, büszkeségüket, ha jól sikerült az óra. 

Ezen feladatokon kívül említhetem még a munkaközösség-vezetői, az érettségi elnöki 
tevékenységet, a továbbképzéseket, korrepetálásokat, egyéni felkészítéseket, iskolai 
programokat, amelyek szintén hozzátartoznak a pedagógusok tevékenységi köréhez.  

Úgy vélem, egyáltalán nem volt unalmas, egyhangú a pedagógus pályán töltött 40 év, sőt 
kimondottan mozgalmasnak érzékeltem. Szükség van utána a lecsengésre, pihenésre, és nem 
utolsó sorban át kell adni a lehetőséget a fiatalabb kollégáknak. 

Az idegen nyelv-tanulás szinte mindennapi, szorgalmas tanulást igényel, ha bizonyos szintre 
el akar jutni a tanuló. A korábbi évtizedekhez képest manapság azonban sok dolog van, 
amelyek tapasztalataim szerint eltéríthetik a diákokat a rendszeres tanulástól. Aki nem elég 
céltudatos, könnyen elcsábul, és később már nehezen talál vissza a helyes irányba. 

A felsőfokú oktatási intézményekben továbbtanulni szándékozó fiatalok számára 
nélkülözhetetlen egy vagy két idegen nyelv ismerete, és a nyelvtudás később egy jó 
álláslehetőségnél is pozitív szerepet játszhat. A Zrínyi Ilona Gimnázium tanulói éppen a 
megfelelő iskolát választották a szükséges képzéshez, csak ki kell használniuk a lehetőséget.  

Mindehhez kívánok tanároknak és tanulóknak egyaránt sok sikert! 

                                                                                                            Móriczné Meggyesi Éva 
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Az egyik legjobb dolog, ami történt velem, az, hogy a tanári pályát 
választottam 

Több, mint negyven évet eltölteni egy pályán 
talán unalmas lehet.  
Ugyanakkor nehéz néhány címszó köré csoportosítva 
bemutatni a közoktatásban eltöltött éveket és élményeket. 
Mit is írjak, ami érdekli a többieket? Mit is ad, ami 
inspirálja és útbaigazítja a fiatalabbakat? Hogyan 
érdemes az úti célt elérvén visszanézni? Vagy egyszerűen 
csak leírni, honnan jöttem, hová tartottam és hová 
jutottam? Bárhogy is igyekszem élményszerű lenni, puszta 
felsorolássá, leltárrá alakul egy ilyen hosszú út 
bemutatása, még akkor is, ha jó visszapillantó tükröt 
választok, amelyben minden tisztábban látszik. 
1981. augusztus 15-től határozatlan idejű kinevezéssel a 
Tarpai Esze Tamás Általános iskolában kezdtem tanítani, 

mint biológia – könyvtár szakos általános iskolai tanár. Biológiát tanítottam a felső 
tagozatban, az alsó tagozatban pedig környezetismeret tantárgyat. Osztályfőnöki feladatokat is 
elláttam. Iskolakönyvtárosként az iskola több ezer kötetes könyvtárát is vezettem. Az 
úttörőcsapatban is dolgoztam, osztályfőnökként rajvezető voltam. A Pedagógus 
Szakszervezetnek is ekkor lettem állandó tagja. 
1988. augusztus 16-án áthelyezéssel kerültem a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és 
Kollégiumba mint kollégiumi nevelőtanár. Könyvtár szakosként a Kollégium több ezer 
kötetes könyvtárát is átvettem és vezettem. Igény is volt rá, akkor még nem volt digitalizálva 
a világ. Rendkívül szerencsés voltam és megköszönöm a sorsnak azt a kivételezettséget, hogy 
a Zrínyit márkanévvé tévő nagy generáció tanáregyéniségeivel együtt formálhattuk a 
diákokat. A kollégium leánykollégium volt, és csak zrínyisek „lakták”. Kollégiumi 
csoportvezető voltam, az intézményes nevelés meghatározó pozíciói szerint szabályozott, 
kötöttségekkel teli, diákközpontú szellemiségben éltem a diákokkal és szabadon.  
Mit is jelent ez? Ahol az iskola és a kollégium nemcsak egymás mellett van, hanem szerves 
egységben nevelnek a tanárok. 

- Ahol fontos a közösség. Legfontosabb a tanárok közötti közösség, mert a diákok 
megérzik, hogy hogyan élnek egymás közt a tanárok. Ha a tanárok megélik egymás 
között a közösséget, akkor tudnak a diákok között is közösséget építeni. 

- Ahol alapelv az egészséges élet. Az életöröm, az egészséges formák, a fegyelem és 
hogy mindenki dolgozhat önmagán, nem köti meg az élettörténete, mert alakíthatja a 
személyiségét. 

- Ahol a diák vendég. A vendégszerető tanár egy szabad teret alakít ki, amely egy olyan 
otthon, ahol mindenki önmaga lehet. A szabad tér határai világosan ki vannak jelölve. 
Ez a tér azonban megformált, belakott, szeretettel átjárt, bizalmat sugárzó. Tudniuk 
kell a diákoknak, hogy hol vannak, milyen emberkép, milyen célok, értékek 
határozzák meg a szellemiséget. A kollégium biotópja viszont fejlessze a kultúra és a 
szép iránti érzéket! 
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1989-90-ben jött a rendszerváltás, az új magyar demokratikus berendezkedés, egy nyitott, sok 
szektorú oktatási rendszert hozva magával. A társadalmi, gazdasági változások felgyorsultak, 
pluralizálódott a társadalom. A tanárok és a diákok között megnőttek az értékkonfliktusok, 
mert megszűnt az egyetlen kötelező világnézet. Az önérvényesítés és az önalávetés közötti 
egyensúlykeresés is konfliktusok forrásává vált, és komoly problémát jelentett. A tanár-diák 
kapcsolat így átalakult, amely elvileg a kölcsönös bizalomra épül. A régi hierarchia nem 
működött, a tanári tekintély csökkent. A gyerekek autonómiája nőtt a jogaikkal együtt. A 
tanár-diák kapcsolatban az együttműködés is sokrétűbb lett. Az új képzési tartalmak 
rákényszerítettek mindenkit a folyamatos tanulásra, képzésre és átképzésre. Azonban egy 
innovációra orientált tantestületben viszi az áramlat az embert. 
Az egzisztenciális biztonság miatt a szülők sokszor kevés időt szenteltek a nevelésnek, sok 
esetben pénzzel pótolták azt. A digitalizáció pedig személytelenné tette az emberi 
kapcsolatokat.  Megjelentek a drogok, megnövekedtek a drogproblémák és szükség volt a 
prevencióra. A szakszerű prevencióhoz pedig képzettség, rálátás, szakmai felkészültség volt 
szükséges az egész tantestületnek. Ekkor végeztem el több kollégámmal 2001-ben a Csendes 
Éva által vezetett Életvezetési ismeretek és készségek című kurzust. Az intézmény 
ifjúságvédelmi felelőse irányításával drogprevenciós osztályfőnöki órákat tartottunk az 
iskolában, véleményem szerint sikeresen. A diákok fogékonyak voltak a téma iránt, és mi 
igyekeztünk felvilágosító, megelőző, munkát végezni. Megalakult az iskolaszék intézménye, 
amely szervezetnek a létezéséig tagja voltam, ahol a fenntartó részéről dr. Zilahy József / a 
megyegyűlés elnöke/ is tag volt. Három külföldi testvériskolánk lett.  Az Zrínyi nemsokára 
egy új kollégiummal bővült, amely koedukált lett. 
Ezekben az években kollégiumi szintű kiállításokat rendeztünk a diákokkal, egészen 2007 – 
2008- ig. 
 -  Az első ”Múlt idő” címmel készült, amely népművészeti kiállítás volt . 
 -  A második kiállítást a kollégium 10 éves évfordulójára készítettük, és „A csipke” volt a 
címe. A vert csipkétől a varrott csipkéig, a női ruhadarabokig, a technikai eszközöktől a  
szakirodalomig mindent felölelt a bemutatott anyag. A kiállítást az ünnepség résztvevőinek is 
bemutattuk. 
 - A harmadik kiállítást a  nemzetközi nőnapra való megemlékezés alkalmából készítettük az 
AJTP 11.C. osztályos diákjaimmal „A Nő” címmel. A téma bemutatta a nőt minden 
szerepkörében és minden élethelyzetben, végigkísérte sorsukat. A kiállítást az iskola minden 
osztályának és tanárának bemutattuk. 
- A 4., utolsó kiállítás az advent köré épült. Feldolgoztuk, felelevenítettük az adventi 
hagyományokat, az ajándékozás kultúráját szembeállítottuk napjaink vásárlási, helyettesítő 
kényszerszokásával. „Karácsonyi képeslapokból, szalvétákból” készítettünk egy nagyszabású 
bemutatót, felölelve a háborús, szomorú időszak és a békés korszakok mindent átfogó 
életképeit. Mindez kiegészült egy hagyományos karácsonyi ünnepi fűszeres mézes pogácsa 
sütéssel. A karácsonyi mézes fűszeres kalács sütése örökös hagyománnyá vált. A DÖK 
szervezésében minden évben megsütjük, fűszerezve ezzel a kollégisták adventi hangulatát. 
 Közben az  AJTP országos kiállításra a Zrínyi is készült, és részt vettünk egy plakáttal.  A 
team munkáját koordinálva anyagot gyűjtöttem, rendeztem, illetve végleges formába öntöttük 
az AJTP-ben végzett több éves intézményi munkát. 
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A digitalizáció, az informatika világméretű elterjedése, munkamódszerré válása megkövetelte 
a számítástechnikai ismeretek elsajátítását és felhasználói alkalmazását, az IKT eszközök 
mindennapi használatát. 
A teljesség igénye nélkül megemlítek néhány képzést: 
-  1998. Számítástechnikai MPI képzés, amelyen az egész tantestület részt vett. 
-  2007. január: A tanítási – tanulási módszerek korszerűsítése – az IKT eszközök használata 
az oktatásban. 
- 2013. október: Magyar Tehetségsegítő Szervezetek Szövetsége: Pedagógusok és szülők 
együttműködésének kritikus pontjai. 
 /A digitális képzések színvonalasak, kollektív munkára ösztönzőek voltak. Olyan jól működött 
a csapatszellem, hogy az egyik képzés után Garai Miklós, Szűcs Róbert tanár urakkal együtt 
Pintér igazgató úr irodájában kötöttünk ki tanári viselkedést fejlesztő kurzuson. Értekezleten 
pedig a tantestület előtt is elmarasztalódtunk „a határtalan jó kedv miatt”/. 
 Az AJTP- hoz  a gimnázium 2000-ben csatlakozott és 2001-ben indítottuk az első osztályt, 
egy módszertani lépésváltásra képes, egészséges légkörű tantestülettel, sok dimenziós 
fejlesztésben gazdag alaphelyzettel,  és egyértelmű pedagógiai prioritásokkal. 
 Az AJTP finomította nemcsak az én tanári hitvallásomat, de az egész tantestületét és az 
iskoláét is. Empatikusabb lett a tanári kar és az AJTP gimnáziumainak hálózatosodása 
nemcsak szakmai hálóvá nőtte ki magát, hanem egy ma is élő bizalmi háló is lett. Ekkor 
éreztem úgy, hogy a módszertani kultúrám fejlesztésre és kiegészítésre szorul, hisz egy 
tudásalapú társadalomban folyamatos a tanulás. Az életfeladataim pedig ekkor lehetővé tették 
a továbbtanulást. Jelentkeztem 2002-ben a Debreceni Egyetem pedagógia szakára tehetség és 
képességfejlesztő specializációval kiegészítve. 
2004-ben lettem az első AJTP osztály csoportvezetője, ez volt az F. osztály, az első „arany 
osztály” a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégiumban. A csoportot Bihariné Vas 
Adrienn tanárnőtől vettem át, mert kisfia született. Nagy volt a kihívás és sok volt a feladat, 
ami nagyon sok sikerélményt és örömöt adott. A programhétvégéken együtt tanultunk, 
utaztunk, kirándultunk, sportoltunk a gyerekekkel, akik rendkívül hálásak voltak a 
lehetőségekért. Az osztályfőnök dr. Szilágyi László volt, akinek ezúton is köszönöm a 
partnerséget és a közösen elért sikereket. Utána még két AJTP osztálynak voltam a 
csoportvezető tanára. Szabóné Kovács Gyöngyi volt a másik osztályfőnök, akivel 5 évig 
együtt dolgoztam a programban. Kiváló szakember és kolléga, aki mindenben partner volt. Az 
elkötelezettségét ezúton is köszönöm. A harmadik osztályt szülési szabadságra ment 
kolléganőtől vettem át. Közben tanulásmódszertant tanítottam az iskolában mindaddig, amíg a 
KLIK nem jelent meg a közoktatásban. Az AJTP most húszéves, itt lenne az idő az 
ünneplésre, azonban a jelenlegi helyzet erre nem alkalmas. 
Nyolc évig voltam az Útravaló Programban a hátrányos helyzetű diákok mentor tanára. 
Megismertettem őket a redundancia kontrollal, önismereti mérleget, személyiségtérképet, 
konkrét éntérképet, énállapot - meghatározást készítettünk. Mindezek az önmenedzselési 
alapokhoz is alapot adtak. Életúttérképet készítettünk, fejlődtek a verbális kommunikációs 
készségeik is. Az egyéni törődések alkalmat adtak a kölcsönös bizalom kialakítására, amelyek 
sokszor spontán alkalmakból, máskor tervszerűen beépítve zajlottak. Itt meg kell említeni a 
Vöröskereszt megyei titkára, Szarkáné Kövi Márta segítségét (csoporttársam volt a főiskolán), 
aki mindig segített a tanulók erkölcsi és anyagi támogatásában.  
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2008-ban az iskola egy korszerű, tehetséggondozó szárnnyal bővült a Tiszavasvári úton. 
Utána változó telephellyel folyt a munka. Évekig kijártunk a Tiszavasvári útra tanítani. Az 
iskola mikrobuszával „Balogh Bandi” oldotta meg a közlekedést. 
2006-tól folyamatosan mentor tanára voltam a Debreceni Egyetem pedagógia szakos 
hallgatóinak, a Nyíregyházi Főiskola pedagógia szakos és szociálpedagógia szakos 
hallgatóinak.  A tanárjelöltek szakmai gyakorlata a pályaszocializáció részét képezi. A 
hallgatók  napjainkban portfóliót is írnak, amelyek papíralapon és elektronikus formában is 
elérhetőek. A portfóliót mint műfajt már akkor megismertem és megtanultam, amikor a 
pedagógia szakot végeztem. A hallgatók mentorálása során pedig közös „munkaeszközzé, 
munkamódszerré” vált. Amikor a tanároknak portfóliót kellett készíteni és az OH felé 
továbbítani, számomra nem jelentett nehézséget a műfaji sajátosság és szemlélet, csupán az 
időkorlát, az időkezelés, mert este, sok esetben éjjel jutott idő a megírásra. 
2007-ben végeztem a Debreceni Egyetemen a tehetség és képességfejlesztő szakvizsga 
képzésén, az új ismeretekre mondhatni napi szinten szükség volt. 
Szintén 2007-ben tagja lehettem a nemzetközi tehetséggondozó ECHA műhelynek, amely 
mindig más  nevelési – oktatási intézmény tehetséggondozó munkáját mutatta be. A 
műhelymunka része volt a bemutató órák és foglalkozások mellett a konzultáció, ahol olyan 
neves ECHA műhely tagok előadásait hallgathatjuk meg, mint MÖNKS, CZEJZEL és 
BALOGH professzor urak. 
A BLS – AED tanfolyam – JESZ Program / Magyar Resuscitatios Társaság JESZ képzését 
pályázat keretében végeztük el több kollégámmal.  A képzési tartalmat folyamatosan átadtuk 
az AJTP  9-es diákjainak az AJTP programhétvégéken, és a gyerekek megtanulták az 
újraélesztést defibrillátor használatával. 
Oroszlány Péter Tanulásmódszertan kurzusain is részt vettünk, majd Mező Ferenc IPOO 
tanulási modelljét is megtanultuk. 
-A biológia-környezetvédelem szakkör a kétezres évek közepén alakult és nemsokára népes 
táborrá fejlődött. Olyannyira, hogy nem kollégista kölcseys diák is engedélyt kért a tagságra. 
Először a Nyíregyházi Főiskola Holdvilágos éjszaka című  versenyén vettünk részt. A 
következő évben megnyertük a Természetbarát Szövetség megyei versenyét. Majd a 
veszprémi Lovassy Gimnázium a Víz világnapja alkalmából hirdetett országos 
környezetvédelmi versenyén „ A víz az életünk és jövőnk” címmel vettünk részt. A 
versenyfeltételek a következők voltak: egy előre elküldendő plakátot kellett készíteni és egy 
projektmunkát, a projektprezentációkat, a mini projekteket pedig bemutattuk, előadtuk. 
Elhoztuk a legjobb előadó különdíját. Külső partnereket is bevontunk a munkába: többek 
között a FETI – KÖTE – VIFE, Megyei természetbarát Szövetség, az E-misszió, Megyei 
hulladékgazdálkodási KHT, Apáczai Csere János Általános Iskola. A projektmódszer mint 
ismeretszerzési folyamat nagyon hatékony volt. Utána feldolgoztuk a kolompári katasztrófát. 
A módszer hasznosságát bemutattuk megyei bemutató szakkörön a kollégiumi és a biológia – 
kémia szaktanároknak A „Tehetséghálózat kialakítása a Zrínyi Ilona Gimnázium és 
Kollégiumban” /TÁMOP – 3. 4.4. /B /1 -2009 – 0065/ program keretében. Később ez 
publikálva is megjelent az AJTP gimnáziumai számára. A tehetséggondozás következő 
terepét a KÉK tábor jelentette. A középiskolás Élettudományi Kutatótábor a STRAUB 
ÖRÖKSÉG ALAPÍTVÁNY szervezése, amely főleg a biológia és kémia iránt érdeklődőknek  
működött Szegeden. 
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 A biológia – környezetvédelem – fitnesz szakkör következő projektje „A kozmetikai mérgek” 
című nagy  projekt, amely számtalan mini projektből állt össze. A fenntarthatóság és a 
környezettudatos nevelés módszertana kiegészült a projektmódszerrel.  Az innovatív munka a 
kozmetikumok vizsgálata, minősítési áttekintése napjaink kozmetikai termék túlkínálatában 
mankóként szolgál a mindennapi egészséges életmódra nevelésben. Kiegészült a program 
relaxációval, csoportos stresszkezeléssel, autogén tréninggel. A Magyar Relaxációs és 
Szimbólumterápiás Egyesület képzésében egy komplex képzést kapott a tanári kar. A tanári 
mesterprogramom témája is egyben ez a projekt, ugyanis  a közoktatásban megjelent az 
életpálya modell ismét nagy kihívások elé állítva a tanártársadalmat. 2015-ben az 
életpályamodell alapján mentor profilú mesterpedagógus lettem. Az említett projekt már a 
megvalósítása volt a mesterprogramnak. A Zrínyi közben akkreditált tehetségpont lett újabb 
kihívásokkal, feladatokkal és szerepekkel. 
 
A kihívások, a tanév fáradalmai mellett a mindenkori vezetés minden évben gondoskodott 
arról, hogy rögtön érettségi után legyen lehetőség a kollektív feltöltődésre, kikapcsolódásra, 
csapatépítésre. /Töredelmesen bevallom, hogy egy ilyen kirándulás után még az általunk, 
tanárok által igencsak tiltott helyre, a Bástyába is eljutottunk. Mentségünkre szolgál, hogy 
nem volt már tanítás, nyári szünet volt/. Eljutottunk Olaszországba, Pompei-be, Capri 
szigetére, Szlovákiába, Lengyelországba.  Az év végi kiruccanások mellett nagyon értékes 
tanulmányi utakon is részt vehetett a tantestület. Ilyen horizonttágító út volt az alsó-ausztriai, 
az európai uniós út, és egy hétig az ausztriai oktatást is volt lehetőség tanulmányozni. Egy kis 
kitérő: az utakon hűséges útitársam kivétel nélkül mindig Gergelyné Pivarnyik Rita volt. 
Mivel egy hullámhosszon voltunk, igyekeztünk időben lepihenni. Párizst szerettük volna a 
felkelő nappal megpillantani és a látványt magunka szívni. Az ETAP szállodalánc egyik 
hotelében szálltunk meg. Mikor az álmunk legszebb meséjét szőttük, fülsiketítő csengésre 
ébredtünk. Megijedtünk, majd leestem az emeletes francia ágy emeletéről. Mivel az óra be 
volt építve az ágyba, alig találtuk meg, amikor sikerült megtalálni, nem tudtuk leállítani. 
Valószínű az előttünk ott megszállók éjjel utaztak tovább, ez volt az oka a mi hajnali 
ébresztésünknek. Bizony kiment a szemünkből az álom. A napfelkeltével nem láttuk Párizst, 
de egy jó ideig még a buszon is szédelegtünk. No de Párizs az Párizs, még kialvatlanul is. 
Meg kell még jegyezzem, hogy ezeket az utakat nemcsak az emlékezetem őrzi, hanem a 
növénygyűjteményem is. Mindenhol gyűjtöttem hajtásokat, még a Védett Szlovák 
paradicsomban is. Most is díszlik a kertemben a Sorrentói-öbölből hozott kék hortenzia, a 
Szlovák paradicsomból hozott erdei tündérfürt. /Bár Pintér igazgató úr mindig hátra szólt, 
hogy: Erika, mögém/! 
 
Röviden: a XX. és a XXI. században, két politikai rendszerben dolgoztam a közoktatásban. 
Több tantestületben, több igazgatóval  együttműködve, változó jogi szabályozással, azaz 
változó „pedagógiai térben” és „pedagógiai időben”. Mondhatom, csak a változás stabil és az 
a tény, amely az én tanári hitvallásom is, hogy a diák elsősorban felnövekvő ember. 
 
Ez a szakmai visszatekintés egy száraz, betűkbe rótt adathalom, mögötte azonban 
benyomások, átélések vannak. A mai Zrínyi már nem a tegnap iskolája. Mivel nemcsak a leírt 
eseményeket éltem át, de az intézmény életének több évtizedig szereplője voltam, amit a 
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fentiek is bizonyítanak, talán hivatott vagyok az iskola megítélésére. Ahogyan a rügyből 
bimbó fakad és ebből illatos virág, úgy fejlődött a Zrínyi a ma iskolájává.  Napjainkban online 
oktatás zajlik az iskolákban még „tágabb pedagógiai térben” és „pedagógiai időben”, minden 
eddiginél nehezebb kihívást és nehézséget felölelve a koronavírus – Covid-19 idején. Tudom, 
hogy a  zrínyis tanárok online térben, jó arányérzékkel, szigorúan és gyámolítóan tanítanak, 
embert formáló, követendő mintát adnak egész személyiségükkel ebben az embert próbáló   
időben is. 

 
Törös Erika 
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AJTP-s sikereink a számok tükrében 

Ebben a tanévben 20 éves az Arany János Tehetséggondozó Program. Intézményünkben 

2001-ben indult az első osztály. A kistérségi hátránnyal induló tanulók számára komoly 

elvárásokat jelentenek a központilag elvárt indikátorok: nyelvvizsga, ECDL vizsga, B 

kategóriás jogosítvány, sikeres érettségi, egyetemi felvételi. Mindezeken kívül eredményesen 

szerepeltek, szerepelnek különböző tanulmányi, művészeti és sportversenyeken, amit a 

következő eredmények bizonyítanak. 

Versenyző Verseny neve Helyezés Tanév 
9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál összesített: országos 

1. helyezés 
2002/03. 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál összesített: országos 
1. helyezés 

2003/04. 

Szikszai László 11. C OKTV informatika országos 44. 2004/05. 
Balogh Eleonóra, Bécsi 
Mária, Berecz Anita, 
Hibály Mónika, Lőrincz 
Nóra, Parragh Anita, 
Stefán Gizella 12. C 

Freedom fighter internetes 
vetélkedő 

országos 1. helyezés 2006/07. 
 

Kazai Péter 9. AJTP/C Gábor Dénes 
Számítástechnika verseny 

3. hely 2011/12. 
 

Kemény Natasa 9. 
AJTP/C 

Tömörkény alkotói pályázat 
(Pécs) 

novella kategória: 
ezüst 

2011/12. 
 

Balogh Péter 9. AJTP/C Tömörkény alkotói pályázat 
(Pécs) 

novella kategória: 
bronz 

2011/12. 
 

9. AJTP/C osztály Gymnasion (Bonyhád) sakk: 1. és 2. hely 
asztalitenisz: 2. hely 
csocsó: 2. hely 

2011/12. 
 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál néptánc: arany 
hangszer: ezüst 
versmondás: bronz, 
képzőművészet: arany 
ének: arany 

2011/12. 

Kazai Péter 9. AJTP/C  
Dankai László 9. C 
Madarász Máté 11. C 
Mocsár Dávid 12. C 

Informatikai verseny 
(Kaposvár) 

2. hely 2011/12. 
 

Szabó Barbara 11. C Tömörkény alkotói pályázat 
(Pécs) 

novella kategória: 
ezüst 

2011/12. 

Herczeg Krisztina 11. C 
Kanálos Kitti 12. C 

Fizika becslési verseny 
(Sárospatak) 

2. hely 2011/12. 
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Mocsár Dávid 12. C 
9. AJTP/C osztály Gymnasion (Bonyhád) fiú röplabda: 2. hely 

sakk: 2. hely 
2012/13. 
 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál népdal: arany 
néptánc: bronz 
Hajnóczy József 
különdíj 

2012/13. 
 

Balázs Attila 9. AJTP/C TIT országos levelező 
verseny történelemből 

országos 2. hely 2012/13. 
 

Varga Dávid 9. AJTP/C TIT országos levelező 
verseny informatikából 

országos 3. hely 2012/13. 
 

9. AJTP/C 8 fő Tiszán innen, Dunán túl 
országos népdalverseny 

országos 2. hely 2012/13. 
 

Kiss Eszter 9. C Szekszárd Nemzetközi 
Versmondó Verseny 

3. hely 2012/13. 
 

Kazai Péter 9. C Gábor Dénes Országos 
Számítástechnikai Verseny 

2. hely 2012/13. 
 

Papp Olívia 9. C 
 

Tiszán innen, Dunán túl 
országos népdalverseny 

2. hely 2012/13. 
 

Novák Attila és Kazai 
Péter 9. C 

AJTP Országos Informatika 
Verseny 

1. hely 2012/13. 
 

Oláh Attila 9. C Aranytoll magyar nyelvi 
verseny 

3. hely 2012/13. 

12. C 8 fő AJTP országos lány 
röplabdabajnokság 

1. hely 2012/13. 

Ladács Fanni 9. AJTP/C Nyíregyházi Főiskola 
szavalóversenye 

1. hely 2013/14. 

Ladács Fanni 9. AJTP/C Dunakanyar Népművészeti 
Verseny 

mesemondás 
kategória: arany 

2013/14. 

Samulka Patrícia 
9. AJTP/C 

Implom József Helyesírási 
Verseny 

megyei: 1. hely 
országos: 8. hely 

2013/14. 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál prózamondó: arany  
versmondó: arany  
fotó: ezüst 
egyéni tánc: ezüst 
csoportos tánc: bronz 

2013/14. 

9. AJTP/C osztály Gymnasion (Bonyhád) asztalitenisz: bronz 2013/14. 
Kazai Péter 10. C Gábor Dénes 

Számítástechnikai 
Emlékverseny 

országos: 1.hely 2013/14. 

Kazai Péter 10. C OKTV informatika országos 17. hely 2013/14.  
Apáti Renáta és Kovács 
Fruzsina 10. C 

Diákolimpia szertorna 
sportág 

3. hely 2013/14. 
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Kazai Péter és Novák 
Attila 10. C 

AJTP Informatika 
Csapatverseny 

1. hely 2013/14. 

Boros Anita, Vékony 
Veronika, Mészáros 
László 11. C 

Bethlen Gábor élete és kora 
című országos történelmi 
vetélkedő 

3. hely 2013/14. 

Lázár Szimonetta, Gajdics 
Ádám, Rubóczki Tamás 
11. C 

AJTP XIII. Fizika Becslési 
Verseny 

3. hely 2013/14. 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál versírás: különdíj 
párostánc: ezüst 
prózamondás: bronz 
hangszer: bronz 

2014/15.  
 

Samulka Patrícia Erika  
9. C 

Nyíregyházi Főiskola 
Helyesírási Versenye 

1. hely 2014/15.  
 

Hajdu Dávid, Kiss Ágota, 
Novák Béla, Samulka 
Patrícia Erika 9. C 

Jósa András Honismereti 
Vetélkedő 

3. hely 2014/15.  
 

Samulka Patrícia Erika, 
Kiss Ágota 9. C 

Kisvárdai Bessenyei György 
Gimnázium és Kollégium 
által szervezett megyei 
német nyelvi verseny 

1. hely 2014/15.  
 

Samulka Patrícia Erika 
9. C 

Francia-Magyar Baráti 
Társaság által szervezett 
országos francia versmondó 
verseny 

1. hely 2014/15.  
 

Samulka Patrícia Erika 
9. C 

Aranytoll Helyesírási 
Verseny 

1. hely 2014/15.  
 

Balázs Attila, Madar 
Dóra, Tóth Szabina 
10. C 

Az Iserlohn-i testvériskolai 
kapcsolat 25 éves jubileumi 
évfordulója alkalmából 
rendezett városi vetélkedő 

1. hely 2014/15.  
 

10. C osztály IX. Világvándor találkozó 2. hely 2014/15.  
Apáti Renáta, Kovács 
Fruzsina 11. C 

Diákolimpián (torna leány 
csapatbajnokságon) 

megyei 2. hely 
országos elődöntő: 4. 
hely 

2014/15.  
 

Kazai Péter, Novák Attila 
11. C 

Kaposvári Országos 
Informatikai Verseny 

2. hely 2014/15.  
 

Kocsis Adrienn 12. C OKTV informatika országos 38. hely 2014/15.  

Gajdics Ádám, Lázár 
Szimonetta, Rubóczki 
Tamás 12. C 

Fizika Becslési Verseny 2. hely 2014/15.  
 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál vers: 2. hely 
novellaírás: 3. hely 

2015/16.  
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képzőművészet: 
különdíj 

Kovács Kíra 
9. C 

Országos Képességfejlesztő 
Levelező Matematika 
Verseny 

1. hely 2015/16.  
 

Hajdu Dávid, Novák Béla 
10. C 

Bekerültek a Magyar 
Templeton Programba 

 2015/16.  
 

Samulka Patrícia Erika 10. 
C 

Édes anyanyelvünk országos 
verseny 

Kazinczy-érem 2015/16.  
 

Samulka Patrícia Erika 10. 
C 

Implom József Helyesírási 
Verseny Kárpát-medencei 
döntője 

2. hely 2015/16.  
 

Kiss Ágota 10. C Pápai AJTP-s nyelvi verseny 3. hely 2015/16.  
Balázs Attila 11. C Mentors nyelvi verseny: 

német nyelv 
1. hely 2015/16.  

Balázs Attila 11. C Pápai AJTP-s nyelvi verseny 3. hely 2015/16.  
Balázs Attila 11. C OKTV német nyelv 17. hely 2015/16.  
Kazai Péter 12. C Gábor Dénes 

Számítástechnika 
Emlékverseny 

1. hely 2015/16.  
 

Balogh Péter és Vass 
Szilárd 12. C 

Kaposvári Országos 
Informatikai Verseny 

2. hely 2015/16.  
 

Kazai Péter, Novák Attila 
12. C 

Kaposvári Országos 
Informatikai Verseny 

3. hely 2015/16.  
 

Kazai Péter 12. C OKTV informatika 16. hely 2015/16. 
9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál csoportos tánc: arany 

csoportos ének: ezüst 
versmondás: bronz 

2016/17. 
 

Blazsán Kristóf, Lakatos 
Milán 9. C 

Országos AJTP Informatika 
verseny 

3. hely 2016/17. 
 

10. C 7 fő Világvándor találkozó 1. hely 2016/17. 
Samulka Patrícia Erika 11. 
C 

OKTV magyar nyelv 28. hely 2016/17. 

Balázs Attila 12. C OKTV német nyelv országos 4. 2016/17. 
9. AJTP/C osztály Gymnasion (Bonyhád) lány röplabda: 1. hely 

fiú kosárlabda: 3. hely 
asztalitenisz: 2. hely 

2017/18. 

Kocsis Viktória 9. C Hevesi Kupa karateverseny 1. hely 2017/18. 
Nyircsák Anna és Lakatos 
Levente 9. C 

AJTP Országos Informatika 
Verseny 

1. hely 2017/18. 

Somos Zsuzsanna Sára 9. 
C 

Pécsi novellaíró verseny 2. hely 2017/18. 

Tyurin Anasztázia 11. C Pápai nyelvi verseny 1. hely 2017/18. 
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Konczos András 11. C Mentors Digitális Nyelvi 
Verseny 

1. hely 2017/18. 

Ladács Fanni 12. C Arany János szavalóverseny országos 3. hely 2017/18. 
Papik Zsuzsanna 9. 
AJTP/C 

Gyulai népdaléneklési 
verseny 

arany minősítés 2018/19. 

Balabás Mercédesz 
9. AJTP/C 

Országos AJTP matematika 
verseny 

2. hely 2018/19. 
 

9. AJTP/C osztály Pécsi Művészeti Fesztivál versmondás: 2. hely 2018/19. 
9. AJTP/C osztály Gymnasion (Bonyhád) asztalitenisz: 3. hely 2018/19. 
Illés Gréta 9. AJTP/C Bornemissza Gergely 

Nemzetközi Emlékverseny 
ökölvívás: 3. hely 2018/19. 

 
Kocsis Viktória 10. C Országos Vers-és Prózaíró, 

Fotó és Diaporáma verseny 
3. hely 2018/19. 

 
Kocsis Viktória, Erdei 
Krisztina 10. C 

A Magyar Pénztörténet 
Krónikája Vetélkedő 

2. hely 2018/19. 
 

Somos Zsuzsanna Sára 10. 
C 

Krakkói Nemzetközi 
Dámajátékverseny 

2. hely 2018/19. 
 

Gilányi Alex 10. C Junior kötöttfogású országos 
birkózó verseny 

3. hely 2018/19. 

Somos Zsuzsanna Sára 10. 
C 

Tömörkény István Alkotói 
pályázat 

bronz minősítés 2018/19. 

Nyircsák Anna 
10. C 

AJTP Országos Informatika 
verseny 

1. hely 2018/19. 

Tyurin Alex 10. C Pápai AJTP nyelvi verseny: 
német nyelv 

2. hely 2018/19. 

Papp Dávid 10. C Pápai AJTP nyelvi verseny: 
angol nyelv 

2. hely 2018/19. 

Bálint Eszter 11. C Mentors AJTP német nyelvi 
verseny 

2. hely 2018/19. 

Krajcsik Viktor Péter 11. 
C 

Országos AJTP informatika 
verseny 

3. hely 2018/19. 

 

Nagyon büszkék vagyunk a sok szép eredményre. 

     
   Nagy Andrea 

     intézményvezető-helyettes 

AJTP programfelelős 
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A tanévben megvalósuló pályázatok 

Az oktatási intézmények, a korábbi évekhez hasonlóan, számukra elérhető pályázatok 
tekintetében hasonlóságot mutatnak a projektek típusait illetően. Elérhetőek minden évben az 
ERASMUS, az NTP, a MATEHETSZ kiírásai. Az operatív programokhoz tartozó nagyobb 
ívű projekteket a fenntartó pályázhatja és vele együttműködésben vonódnak be az iskolák.  

A Zrínyi oktatási stratégiájában mindig is benne voltak a pályázatok nem csak mint 
forrás lehetőségek, hanem mint szakmai innovációt indukálók. A vezetés is támogatja ezt a 
szemléletet és úgy gondolom, a jövőben is teret fog adni az egyéni vagy kisebb teamek által 
kidolgozott projektötleteknek. Természetesen kell hozzá a szabad kapacitás, a 
humánerőforrás, a nyitottság, valamint az innovatív szemlélet. Egy-egy projektötlet kitalálása, 
az igények pontos felmérése és ebből a projekt kidolgozása, elkészítése úgy, hogy az nyertes 
legyen, valamint a nyertes projekt megvalósítása a hétköznapi munka mellett nagyon sok 
energiát elvisz a pedagógustól. Aki bonyolított már le tehetséggondozó projektet, akár 
alapítványon, akár fenntartón keresztül, az pontosan tudja, mire gondolok. Megfelelni a 
kiírásnak, a pályázatkezelő hatóságnak, a fenntartó eljárásrendjének, a számviteli 
jogszabályoknak és még a diákok is hasznosnak és érdekesnek tartsák, amit a projekt során 
csinálunk - ez nem kis feladat az oktatói–nevelői munkánk mellett. 

Azonban örömteli, hogy minden évben megvalósul több kisebb projekt és ez alól az 
idei tanév sem volt kivétel. Az alábbiakban röviden bemutatnám az intézményben 
megvalósuló pályázatokat: 

 
1. A projekt azonosítószáma: OPER-23404  

A projekt címe: Csoportos tehetségsegítő tevékenység megvalósítása a Holokausztról 

Elnyert összeg: 220.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2019.09.16. – 2019.11.22. 

A projekt vezetője: Szűcs Róbert 

A projekt céljai és megvalósítása: A toleranciára nevelés, az érzékenyítés, a diszkrimináció 
és a negatív előítéletek csökkentése. A fő témája a holokauszt. A tanórán kívüli 
tevékenységek a holokauszt előtti, alatti és utáni zsidó életre összpontosítanak, azzal a céllal, 
hogy képessé tegyék a diákokat arra, hogy beleéljék magukat az áldozatok helyébe. Az 
intenzív tömbösített alkalom során megismerhetik a nyíregyházi gettó történetét, melynek 
egykori helyszíneit városnéző séta során fel is keresünk, majd a nyíregyházi zsinagógában 
teszünk látogatást, ahol a helyi zsidó hitközség képviselője tart számukra előadást a zsinagóga 
történetéről. A programpár egymásra épül, hiszen az általános zsidó életmód után a helyi 
zsidóság történetét is megismerhetik a tanulók, kézzelfogható helytörténeti ismeretek is 
szerezve. A projekt két kísérő rendezvénye egy pályaorientációs délután és egy 
műhelybeszélgetés a tehetséggondozásról. A pályázat a MATEHETSZ Tehetséghidak 
Programja keretében valósult meg. 
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2. A projekt azonosítószáma: NTP-TFJ-19-0008 

A projekt címe: „A tehetségsegítés feltételrendszereinek javítása a ZIG-ben” 

Elnyert összeg: 1.000.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2019.07.01. – 2020.06.30. 

A projekt vezetője: Szűcs Róbert 

Szakmai segítők: Gergelyné Pivarnyik Rita, Tündik Tamás, Tisza Zsuzsanna 

Szükségletek és igények a pályázó részéről: 

• LEGO MINDSTORMS tehetséggondozó kör beindításához szükséges csomag, 
amely a robotika következő lépcsőfokára vezeti át a tehetséges tanulókat. EV3 
versenyekhez (robot programozás) szükséges eszközök. 

• Az iskolánkban működő természettudományos szakkör munkája során a felszíni 
jelenségek demonstrálása eszközcsomag. 

• Szakkörön illetve a versenyfelkészítésben az elektrokémiai folyamatok megértésének 
igénye és szükségessége (vegyész és gyógyszerészeti irányban tanuló tehetségek 
számára). 

• Taktikai játékok a tőzsde és a kereskedelem világának megértéséhez, a pénzügyi 
tervezési folyamatok megértésének megalapozása. 

• A gazdasági, pénzügyi műveltségterület fejlesztése. Gazdasági szemlélet kialakítása. 
Pénzügyi tudatosság fejlesztése. 

• Gazdasági folyamatok szemléltetése kiscsoportos tanórán kívüli tehetséggondozó 
foglalkozás keretében 

A szükségletek, igények összhangban vannak a pályázó intézményben működő 
versenyfelkészítő és tehetséggondozó körökkel, tehetségsegítő folyamatokkal. A 
tehetségterületek vonatkozásában az eszközfejlesztés indokolt és megalapozott, a pályázó 
mindig komplex tehetséggondozást és tehetségsegítést folytat. A projekt a Nemzeti Tehetség 
Program keretében valósult meg. 
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3. A projekt azonosítószáma: NTP-MŰV-19-0080 

A projekt címe: „Társművészeti és hagyományőrző tevékenységek kapcsolódása 
tehetséggondozó műhelyben” 

Elnyert összeg: 1.300.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2019.09.02. – 2020.06.30. 

A projekt vezetője: Ágoston Ildikó 

Szakmai segítők: Navratil Andrea, Szentpéteri Éva, Bodnár Zoltán, Barázné Orosz 
Klára 

A program célja tanórán kívüli keretek között a tanulók érdeklődésének, figyelmének 
felkeltése különböző művészeti ágak (ének – zene – tánc – színjáték – mesemondás – 
iparművészet) komplexitására (bepillantva különböző stílus-korszakokba), szépségeire, 
egymásra hatására. A művészetek befogadására, a hagyományok megismerésére, ápolására, 
akár továbbgondolására, kibontakoztatva tehetségeiket, képességeiket a művészeti ágak 
irányában - akár befolyásolva pályaorientációjukat. 

Csoportos foglalkozások keretein belül a lehetőség biztosítása az interperszonális képességek 
fejlesztésére, pl. rugalmasság, alkalmazkodó képesség, csapatmunka. A különböző 
eseményeken való részvétellel – akár nézőként, akár fellépőként, vagy aktív résztvevőként - 
fejleszteni a kapcsolatkialakítás, a közösségi szellem és együttműködés, az együttérzés és 
mások támogatásának képességét, a kreatív alkotói munka („átírás”, tervezés, kivitelezés) adta 
képességét. 

Cél a szép iránti érzék, a kreatív alkotókedv felszínre hozása. Kiegészítő tevékenységként a 
diákok részt vesznek egy budapesti tanulmányúton és egy háromnapos tehetséggondozó 
táborban. A projekt a Nemzeti Tehetség Program keretében valósult meg. 
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4. A projekt azonosítószáma: NTP-KNI-19-0014 

A projekt címe: „Titokzatos Ókor” 

Elnyert összeg: 1.100.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2019.07.01. – 2020.06.30. 

A projekt vezetője: Szűcs Róbert 

Szakmai segítő: Suller Zoltán 

A program célja a tanulók szemléletének és történettudományi ismereteinek tágítása, a 
történelem tantárgy népszerűsítése, az elméleti ismeretek rendszerezése, motiválás, 
ókortörténeti mini kutatás, kutatásmódszertan megismerése, pályaorientálás, hálózati tanulás, 
illetve a program lehetőséget biztosít a diákoknak kreatív ötleteik megvalósítására a program 
végén produktumaik, bemutatóik megismertetésére az iskola tanulóival, tanáraikkal. 

 

Cél, hogy speciális ókortörténeti, ill. egyéb, a tananyagon túlmutató témák (tévhitek az 
ókorral kapcsolatban, eltűnt ókori népek, homoszexualitás mint mikroszociális stratégia, ókori 
személyiségek és hátterük, a valódi polisz stb.) megismertetésével felkeltsük az 
érdeklődésüket, bővítsük tudásukat, tágítsuk látókörüket.  

A komplex tehetséggondozó program két napos tanulmányútjának célja, hogy hazánk két 
legjelentősebb ókori emlékét (Aquincum és Gorsium) testközelből is felfedezve szerezzenek 
tapasztalatokat a tanulók. A tanulmányút során a tanulók lazító programokon (színház, mozi) 
is részt vesznek. A projekt a Nemzeti Tehetség Program keretében valósult meg. 

5. A projekt azonosítószáma: NTP-KNI-19-0017 

A projekt címe: „Trianon titkai objektíven” 

Kedvezményezett: „A Tehetségért – a Zrínyiért” Alapítvány 

Elnyert összeg: 1.150.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2019.07.01. – 2020.06.30. 

A projekt szakmai megvalósítói: Szűcs Róbert, Kobzos István, Suller Zoltán 
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 A program célja a tanulók szemléletének és történettudományi ismereteinek tágítása, a 
történelem tantárgy népszerűsítése, az elméleti ismeretek rendszerezése, motiválás, 20. század 
történeti mini kutatás, kutatásmódszertan megismerése, pályaorientálás, hálózati tanulás, 
illetve a program lehetőséget biztosít a diákoknak kreatív ötleteik megvalósítására a program 
végén produktumaik, bemutatóik megismertetésére az iskola tanulóival, tanáraikkal. 

Cél, hogy speciális modern kori történeti, ill. egyéb, a tananyagon túlmutató témák 
megismertetésével felkeltsük az érdeklődésüket, bővítsük tudásukat, tágítsuk látókörüket. Cél, 
hogy a programba meghívott neves külső szakember előadásával népszerűsíthetjük a tárgyat, 
jobban rávilágíthatunk a gyakorlati alkalmazhatóságra és a jövőben megoldásra váró 
problémákra, valamint a tehetséggondozó kör résztvevői bepillanthatnak a kutatói munkába és 
a történészi mesterségbe, ezáltal a pályaorientáció is, mint szempont, cél érvényre jut. 

 

Kétnapos tanulmányút során utazás autóbusszal Nyíregyházáról Sopronba (a hűség városa). A 
város megtekintése, Trianon „hozadéka”, az egykori vasfüggöny határzár megtekintése. A 
páneurópai piknik helyszíne pedagógiai foglalkozással, majd utazás Budapestre, ahol a 
Nemzeti Múzeumot tekintjük meg idegenvezetéssel. Lazító programként egy színházi 
előadást tekintenek meg a szakkör résztvevői. A projekt a Nemzeti Tehetség Program 
keretében valósult meg. 

 

      
    Szűcs Róbert 

         intézményegységvezető-helyettes 
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Guinness rekordok, érdekességek a matematika tükrében 

Iskolánk megnyerte az EMMI által meghirdetett,  Nemzeti Tehetség Program  „A 
matematikai, a természettudományos és a digitális kompetenciák erősítését szolgáló 
hazai és határon túli tehetségsegítő programok támogatására” pályázatot. 

Az egy tanéven átívelő, 60 órás tehetséggondozó program eredményes megvalósulása 
érdekében több célt is meghatároztam:   

• A világ eseményeit a diákok élményközpontú módon ismerjék meg, matematikai 
feladatokon keresztül ismerkedjenek meg érdekes eseményekkel, tárgyakkal, emberi 
vívmányokkal.  

• Vegyék észre a különös események, történések és a matematika kapcsolatát.  
• Bővüljenek a tehetségígéretes diákok matematikai és más tudományos ismeretei. 
• Vegyék észre, hogy ámbár külön tanulják a tantárgyakat, de azok összefonódnak, 

egymást erősítik, és hogy egy meglévő ismeretet milyen széleskörűen alkalmazhatnak. 
• Szerezzenek aktív cselekvő tapasztalatokat.  
• Pozitívan változzon meg a matematika iránti attitűdjük.  
• Szerezzenek közvetlen - köznapi tapasztalatokat a kétnapos tanulmányi úton.  
• Legyen lehetőségük észrevenni a bennük rejlő tehetséget.  

 

A matematika szakkörön komplex tehetséggondozás valósult meg, nemcsak a tanulók 
matematikai és természettudományos kompetenciái fejlődtek, hanem más tudományterületbe 
is betekintést nyerhettek egy-egy Guinness feladat kapcsán. Irányított kérdésekkel, egy feladat 
többoldalú megközelítésével fedezték fel a tantárgyak, műveltségterületek közötti 
összefonódásokat, és a Guinness rekordokba bekerülő magyar vonatkozások megismerésével 
maradandó élményt szerezhettek.  A foglalkozások témáit egy–egy Guinness rekordhoz 
kapcsolódó matematikai számítások adták. A feladatok révén megismerték az országok 
kultúráját, földrajzi elhelyezkedését, történelmét, híres embereit. Kicsit másképpen - az eddig 
nem megszokott módon, játékos formában – történt a diákok matematikai tudásának 
mélyítése és bővítése. Matematikatudásuk bővült pl. a síkgeometria és a gömbi geometria 
összehasonlító elemzésével, interaktív táblán szerkesztett hosszúsági és szélességi körökkel 
ellátott földgömbön történő szemléltetéssel, a Lénárt-gömbön mint földgömbön való 
tájékozódással. Mélyültek erkölcsi, etikai nézeteik a szerencsejátékok veszélyeinek 
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megbeszélésével. A foglalkozások oldott légkörét biztosította a sok gyűjtőmunka, internetes 
kutatás, filmrészletek megtekintése, zenehallgatás és társasjátékok. 
 
A kétnapos tanulmányi út nemcsak a tanulók látókörét szélesítette, hanem szembesülhettek az 
őket körbevevő világ számos jelenségével. Átélhették az ember és a természet kapcsolatának 
egymásra hatását. Példákat kaphattak a tudomány és a technika jelenlétéről mindennapi 
életünkben. Megérezhették a rohamosan fejlődő kutatások hatását a robotizáció korlátlan 
térhódításában, az emberi tevékenység átszervezésében. 
 

 
 
A program a tanulók által készített videókból, fotókból, interjúból összevágott tízperces videó 
készítésével zárult, mely a foglalkozások és a tanulmányi út legérdekesebb pillanatait mutatja 
be. 
 
Válogatás a résztvevő tanulók visszajelzéseiből:  
 
„Tanárnőtől azt a feladatot kaptam, hogy különös házakból készítsek egy PowerPointos 
bemutatót. Álmaim házának elkészítése volt a legnagyobb kihívás számomra, mert 
építészmérnök szeretnék lenni.  Előbb egy papíron, majd szerkesztőprogrammal is 
megszerkesztettem.”  
 
 „ Egy érettségi feladatban össze kellett hasonlítani a suttogás és a diszkózene hangerősségét. 
Ennek mintájára kellett megbecsülni  ’A leghangosabban doromboló macska’ hangerejét. A 
feladatok megbeszélése után rájöttem, hogy túl hangosan hallgatom a zenét.” 
 
„Meglátogattunk egy struccfarmot, ahol betekintést nyerhettünk a strucctartás gazdasági és 
pénzügyi hátterébe. Élőben is megfigyelhettük a hasonló testek felszíne, térfogata közötti 
összefüggést (tyúktojás - strucctojás összehasonlításával), és a  ’Homokba dugja a fejét’ 
szólásmondás eredetét, jelentését.” 
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„Esztergomban a Suzuki gyárban megdöbbentő volt látni a sok-sok robot emberhelyettesítő 
munkáját.”  

 
 
„Szeretek a konyhában tevékenykedni, ezért nagyon örültem ‘A világ leghosszabb rétese’,’A 
világ leghosszabb pizzája’, ’Rekord méretű hamburger’ Guinness rekordokat feldolgozó 
foglalkozásoknak. Az ezekhez kapcsolódó területszámítási és százalékszámítási feladatok 
nagyon érdekesek voltak.” 
„ Különböző változatos feladatokat végeztünk el, tetszett a bálnákkal kapcsolatos foglalkozás.  
Nagyon szeretem az állatokat. Olyan dolgokat tudtam meg a bálnákról, melyekre nem is 
gondoltam volna. Ezeket az információkat köthettem matematikai példákhoz, amiket én 
nagyon furcsálltam, de végül is előnyömre váltak. És ez nagyon tetszett nekem!” 
„ A Csodák Palotájában a szabaduló szobából hamar „kiszabadultunk”!” 
„Szeretem a biológiát és a fizikát is. Ezért lepődtem meg annyira, amikor kiderült, hogy 
’Bertie a leggyorsabb teknős’ a közel 1km/órás Guinness rekord tempójával.” 
„Felemelő érzés volt megtudni, hogy Magyarországon található a világ legnagyobb könyve, 
illetve egy magyar kosaras is Guinness-rekordot döntött.” 

Bartha Dénesné 
 



58 
 

Advent a Zrínyiben és a Kossuth téren 

Évek óta hagyomány, hogy az adventet, a várakozás ünnepét mi, zrínyisek nem csak otthon, 
hanem iskolai körben is megünnepeljük. Köszönhető ez Kanyuk Jánosné Horváth Linda és 
Varga Ildikó tanárnőknek. Hétfőnként a tíz órási szünetben gyülekeznek tanárok és diákok az 
első emeleti aulában, ahol két-három fellépő diák ajándékoz meg minket egy kis műsorral, 
majd meggyújtják az éppen esedékes gyertyát. 

Adventi szereplők: 

Ének: 

Bánhidi Noémi 11.d 

Fodor Fanni 11.d 

Sivadó András 12.d 

Bugarin-Horváth Luca 9.b 

Zalatnay Gréta 11.a 

Czuczor Ramóna 9.b 

Klepács Klementina 9.b 

Bereznai Boglárka 12.a 

Lipcsei Hajnalka 12.a 

Juhász Eszter 10.d 

Zongora: 

Nagy Rebeka 9.a 

Vers: 

 Balogh-Fehér Adrienn 9.a 

Bugarin-Horváth Luca 9.b 

Zavanyi Gyula 9.c 

Tóth Olivér 9.c 

Dajka Dóra 9.d  

Varró Vivien 9.d 

Nagy Evelin 10.a 
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Iskolánk az idén már második alkalommal aktív résztvevője a városi adventnek is. 
 
Lelkes diákjaink a Kossuth téren is bemutatták műsorukat. 

 

Kossuth tér 2019 forgatókönyv: 

Ének: Bánhidi Noémi / Kodaline- All I want /  

1. Ének: Fodor Fanni és Sivadó András / Billie Eilish: Lovely / 
2. Vers: Zig-Zug Pódium tagjai / Szabó T. Anna- Hópihe /  
3. Ének: Bugarin-Horváth Luca / Legyen hó / 
4. Zongora: Nagy Rebeka / Pieczonka: Tarantella / 
5. Vers: Zig-Zug Pódium tagjai / Szabó T. Anna- Lucázás / 
6. Ének: Czuczor Ramóna / Bűvös éj / 
7. Ének: Fodor Fanni és Sivadó András / Billie Eilish: Whe the party is ower / 
8. Vers: Zig-Zug Pódium tagjai / Gondolatok az ünnepről / 
9. Ének: Klepács Klementína / Karácsony esti dal /  
10. Ének: Bereznai Boglárka, Lipcsei Hajnalka és Juhász Eszter / Karácsonyi Álom /  

 

Varga Ildikó 
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Az idei tanév DÖK – eseményei 
 
Diákönkormányzatunk évek óta tevékeny, idén sem volt ez másképp.  
 
Augusztus végén kezdtük a fergeteges hangulatú, végtelenül fegyelmezett csapattal a 
verébtábort. Sokunknak ez a kedvenc eseménye, mert ilyenkor rengeteg új emberrel 
ismerkedhetünk meg, és ha őszinte akarok lenni, kicsit nosztalgiázunk is, mondván: Milyen jó 
is volt, amikor mi voltunk verebek… Talán ami a legszebb ebben az együtt töltött három 
napban, hogy közel kerülhetünk a kilencedikesekhez, és az évek során is mindig bizalommal 
fordulnak hozzánk, hálásak azért a néhány szórakoztató napért. 

 

Nem sokkal később természetesen következett a verébavató. A szokásos feladatok mellett új 
ügyességi, csapatépítő feladatokat is beépítettünk. A visszajelzések alapján ezzel is nagyon 
elégedettek voltak az igazi zrínyissé avatott kilencedikesek. Természetesen ezt is rengeteg 
szervezés előzte meg, de megérte látni azt a sok-sok mosolyt az arcokon. Ezek miatt mindig 
tudatosul bennünk, hogy érdemes csinálni.  
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November közepén ismét megrendezésre került a 12 órás röplabdabajnokság. Mondanom 
sem kell, rengeteg csapat jelentkezett, és fergeteges volt a hangulat. A meccsek alatt is 
énekelt, táncolt egy-egy játékos. Ilyenkor érzi át az ember igazán a sport örömét, amikor azt 
csinál, amit szeret és úgy, ahogy szeretné.  

 

Majd decemberben a Mikulás-nap se maradhatott ki. A kis Mikulásaink és krampuszkáink a 
termeket járva kiosztották a csokimikulásokat, vagy éppen a virgácsokat. Voltak olyan 
pedagógusok is, akik együtt énekeltek diákjaikkal a Mikulásnak és segítőinek. Olyan apró kis 
események ezek egy fiatal mindennapjaiban, amelyek feldobnak egy-egy átlagos 
hétköznapot.   
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Az év legsikeresebb közösségi eseménye egyértelműen a Retro Diákbál volt. Néhányan 
megköveztek bennünket az elején, hogy retro zene fiataloknak, de a hangulat és a 
visszajelzések azt igazolták, hogy igazunk lett, osztatlan sikert aratott a mulatság. 
 
 

 
 
A mai napig erős érzelmeket vált ki bennem, ha erre gondolok, csodálatos érzés ez nekünk. A 
bál utáni héten csak jó visszajelzések érkeztek, ami számunkra pozitív jel, hogy igen, érdemes  
folytatni. Érdemes munkát, időt belefektetni, töretlenül építjük a közösséget, a diákoknak 
szükségük van ilyen programokra.  
 
Zrínyisnek lenni ÉLETÉRZÉS.  Magunkkal visszük ezt az érzést, akármerre is tartunk.  
 

Gelegonya Dóra  
DÖK-elnök 

 

A franciások kirándulása 
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Az iskolában francia nyelvet tanuló diákoknak 2019. október 3-án volt lehetősége ellátogatni 
a budapesti Nemzeti Galéria „ A szürrealista mozgalom Dalítól Magritte-ig” című kiállítására.  

Reggel vonattal utaztunk Budapestig, ott metróra szállva elmentünk a Deák Ferenc térig, majd 
onnan elsétáltunk a Nemzeti Galériáig. A kiállítást két csoportban néztük meg. Érdekes 
képeket láttunk és nagyon jó volt az idegenvezetés is.  

Miután mindkét csoport végzett, a Francia Intézethez vezetett az utunk, ahol szintén két 
csoportban kaphattunk egy kis betekintést az épületbe, valamint az ott folyó munkába.  

     

 

Ezután a Westendben kaptunk némi szabadidőt, majd vonattal indultunk vissza 
Nyíregyházára. Szerintem mindannyiunk nevében mondhatom, hogy nagyon élveztük mind a 
kiállítást, mind a Francia Intézetben tett látogatást, sőt még a vonatutat is. 

Sándor Judit 

 

Climathon – a 24 órás globális 
összeköttetés 

2019. október 25–én abban az élményben 
részesültünk, hogy részt vehettünk a Climathon 
24 órás eseményén.  Ez egy olyan évente 
megrendezésre kerülő globális kezdeményezés, 
amely során a városok lakói világszerte több mint 
100 helyszínen ötletelnek a klímaváltozással 
kapcsolatos problémák megoldása érdekében. 

Ezen alkalommal mi Nyíregyháza 
légszennyezettségének csökkentésére kerestünk 

megoldást, amelyet olyan ötletekkel próbáltunk megvalósítani, mint például a város 
zöldterületeinek növelése és fejlesztése, a tömegközlekedési eszközök összehangolása, egy 
légszennyezettség-mérő eszköz létrehozása, törvények módosítása és az emberek figyelmének 
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felkeltése. Az öt csoport meghatározott időintervallumokban dolgozott és mutatta be a munka 
folyamatának különböző fázisait. Először, hogy felmérjük a helyzetet, kimentünk az utcára 
embereket megkérdezni, hogy mi a véleményük a város zöldövezeteiről. Sokan kevesellték a 
mennyiségüket, és az állapotukkal sem voltak teljesen megelégedve. Ez megerősítette azt, 
hogy érdemes ezzel a témával foglalkozni és cselekedni ennek érdekében.  

 

A válaszok elemzése után hozzáláttunk a brainstorminghoz, és arra a következtetésre 
jutottunk, hogy szükség lenne egy olyan bárhol és bármikor elérhető platformra, amely 
tájékoztatást nyújt a város zöldfelületeiről. A végén mindenki bemutatta a kész projektjét és 
kihirdették a legjobb csapatot, amely továbbjutott a pesti döntőbe. A rendezvényt azzal zártuk, 
hogy munkáinkat prezentáltuk más résztvevő csoportokkal is, akik Debrecenből és Tallinnból 
vették fel velünk a kapcsolatot. 

Mindent egybevetve remekül éreztük magunkat, rengeteget tanultunk és rendkívüli 
élményekkel gazdagodtunk. A csapat tagjai: Aranyosi Réka, Asztalos Antónia Ágnes, Barkóczi 
Eszter Mária, Barnóth Lili, Kovács Kevin, Zsigó Zsálya Borbála.  

Tündik Tamás 

 

Az éves - mindig megújuló - Műanyagipari Konferencián jártunk 

A Magyar Műanyagipari Szövetség  meghívást küldött gimnáziumi diákoknak 
országszerte, hogy lehetőségük legyen megtekinteni a Magyar Tudományos Akadémián 
évente megrendezett konferenciát a műanyagokról.  

A regisztráció után minden résztvevő a MTA dísztermébe ment, ahol meghallgathattuk 
Dr. Czigány Tibor akadémiai székfoglaló előadását, ami a műanyagok, polimerek 
hasznosságáról, illetve - hulladékká válásukkal párhuzamosan - károsságukról szólt. Az 
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előadás igazán elgondolkodtató volt, hiszen nekünk is, és szerintem szinte mindenkinek 
tévhitei vannak ebben a témában. Őszintén minden izgatottság mellett az egész csapat eléggé 
szkeptikusan állt ehhez a témához, hiszen a csapból is ez folyik már. Egyikünk se gondolta 
volna, hogy ennyi új dolgot és érdekes előadást fog hallani, szerintem még Tündik Tamás 
tanár úr se. Szóval visszatérve az érdekes dolgokra megtudtuk azt, hogy nem is annyira 
ördögtől való dolog a műanyag, sőt csökkentheti az emberiség ökológiai lábnyomát. 
Beszéltek arról, hogy milyen technológiai fejlődés jöhet létre azáltal, hogy fejlesztik a 
műanyagok szerkezetét, újrahasznosíthatóságát. Tudtátok például, hogy azért van olyan kevés 
újrahasznosított műanyag termék, mert a lakosság még mindig igen kevés százaléka gyűjti 
szelektíven a műanyagot? Pedig annyira magától értetődő, nem?  

Ezek után egy állófogadás 
keretében lehetőségünk nyílt 
akadémikusokkal beszélgetni, és 
meghallgatni az előadásaikat érdekes, 
tudományos témákkal kapcsolatban. Volt 
alkalmunk kísérletekhez, vizsgálatokhoz, 
megfigyelésekhez használatos eszközöket 
kipróbálni, és magyarázatot kaptunk 
működésükről, jelentőségükről. 
Megtekintettünk egy teleportálással, egy 
káoszelmélettel és egy ultrahideg 
atomokkal való kutatással foglalkozó 

előadást. Az állófogadás végeztével bepillantást nyertünk a 3D nyomtatás működésébe. Nem 
is gondoltuk volna, hogy már fogakat is tudnak ezzel a technikával csinálni.  

Az egészet összefoglalva és visszatekintve erre az 
eseményre, egy igazán jó élmény volt. Rengeteg 
érdekes és figyelemfelkeltő előadáson vehettünk 
részt. Ha kicsit is jobban érdekel titeket a tudomány, 
akkor menjetek el jövőre ide és az ehhez hasonló 
konferenciákra. Szerintem a mi kis csapatunk, ha 
teheti, jövőre is nagyon szívesen elmegy. Egy 
dolgot pedig nagyon jól a fejünkbe véstek: a 
műanyag nem rossz, csak mi tesszük azzá, tehát 
senki se használja úgy, mintha eldobható lenne.  

A résztvevők: Nagy Napsugár Sára, Inzsöl 
Zsombor, és Puskás Botond a 10.d osztályból 
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A Szép csendben című film margójára 
Elkezdődött hát a nagy mű, igen. 

A film forgott, nézősereg figyelt. 

Válaszra várva egy ültő helyén, 

Szép csendben, s végül válaszra lelt. 

 

    Vajon mitől értékes egy alkotás? Talán attól, hogy szemlélője számára ad valami 

megfoghatatlan, transzcendens valóságot, valami eddig hiányzó részletet, amelyet 

tarisznyájában mélyen elrejtve továbbvihet vándorútja során. Rádöbbenésre sarkall, döntések 

elé állít, avagy szimplán elgondolkodtat. A modern katarzis viszont óvatosan, az antikkal 

ellentétben kevésbé ormótlan módon próbál lehetséges befogadóinak lelkéig eljutni, s a mai 

kor embere is elszokott attól, hogy a várva várt enyhülést, akár a kérdéseire való választ a 

művészetben keresse. 

    

 Habár mi sem feltétlenül kerestük, mégis megtalált 

minket a katarzis, a Szép csendben c. film formájában, 

az élményt pedig fokozta, hogy a filmet iskolánk volt 

diákja, Nagy Zoltán rendezte. A film sikerességét a 

későbbi tanórai beszélgetésekben és a rendezővel 

folytatott iskolavolumenű filmről való diskurzusban is 

mérhetjük, amely során a számos felemelt kéz és 

felmerülő kérdés megmutatta, hogy az alkotás elérte a 

célját, az elgondolkodtatást. A film által feldolgozott 

téma, a tanár és diák között kialakult intim kapcsolat 

egy, a mai napig is létező jelenség, melyet a társadalom 

egységesen tabuként kezel. Egy olyan helyzetbe 

nyerhettünk általa betekintést, amelyről nem szívesen beszélünk szürke hétköznapjaink során. 

Végre kompenzálva lett többéves információhiányunk! 

    A Nagy Zoltán és filmje által számunkra kifejtett válaszok közül egy igencsak 

kiemelkedett. 

Kié a felelősség? Az igazán gondolkodásra buzdító befejezés és egyben feszültségi tetőpont 

után azt mondhatjuk, hogy valójában mindenkié, és a közösség szerepe igazán meghatározó 

az események lefolyásában, bármilyen témáról is legyen szó. A megoldás tehát a kezünkben 
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és az összefogás erejében rejlik, az erőt viszont a siker érdekében jó helyre kell 

összpontosítani - a felületes jó és rossz, fekete és fehér megbélyegzések helyett a megoldandó 

szituációk mély és alapos áttekintésére van szükség, és az ítélkezés jogát még ezek után is 

csak óvatosan gyakoroljuk. 

    Egy problémát viszont még mindig jobb megelőzni, mint megoldani - ebben talán 

mindenképpen egyetérthetünk. Az áhított megelőzés azonban csak akkor mehet végbe, ha a 

film által is kiemelten fontosnak tartott egymásra való figyelés és nyitottság az 

osztálytársaink, csoporttársaink, tanáraink, egyszóval a másik ember iránt mindennapossá, 

konstans hozzáállássá válik. Személyes odafigyelésünk és segítőkészségünk a nehéz 

helyzetek megelőzése által gördülékenyebbé teszi a közösség munkáját, elősegítve az 

örökösen vágyott fejlődést. 

     Így hát, ha figyeltünk, a képi és technikai gyönyörökön kívül kaphattunk más, még 

fontosabb dolgot is - valódi mondandót. S ez a mondandó is lehet egyik azon ajándékok 

közül, melyeket féltő gondossággal elrejtünk abba a bizonyos tarisznyába. 

 

 
(Képek forrása: https://port.hu/, https://magyar.film.hu/) 

 

Polyák Gréta 12. a 

 

 

 

 

 

https://port.hu/
https://magyar.film.hu/
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A Szép csendben című filmet 2019 novemberében mutatták be a hazai mozikban. A film a 
Filmalap támogatásával, a Filmalap Inkubátor programjában készült. 

A film rendezője Nagy Zoltán, aki Gothár Péter osztályában végzett filmrendező művész MA 
szakon a Színház- és Filmművészeti Egyetemen. Zoli 2007-ben érettségizett a Zrínyi Ilona 
Gimnáziumban. A Szép csendben az első nagyjátékfilmje.  

Novemberben a zrínyis diákoknak lehetősége nyílt egy közös mozilátogatásra. Zoli nagy 
örömünkre elfogadta meghívásunkat, így 2019. december 6-án egy tornatermi 
közönségtalálkozó után alkalmunk volt beszélgetni vele.  
 

 

Üdvözlünk a Zrínyi Ilona Gimnázium közössége nevében és köszönjük, hogy időt tudtál 
ránk szakítani.  

-Én köszönöm a meghívást. 

Melyek voltak a legjobb élményeid a Zrínyiben? Illetve mekkora hatással volt az iskola 
arra, hogy később rendezői irányban menj tovább? 

-Én mindig is rendező akartam lenni, ezt nem a gimi alatt döntöttem el, hanem már jóval 
előtte. A legnagyobb élmény? Hát az mindig nagy élmény volt, amikor matek faktról lógtunk 
filmet csinálni, és Máté Tóth Attila tanár úr kedves megjegyzései is mindig jólestek. A Tisza-
túrákat is imádtam. Az osztályfőnökünk Sárga Tamás tanár úr volt, és bizonyos szófordulatai 
olyan szinten beleégtek az agyamba, hogy vannak, amelyeket ma is használok, például : 
„ügyesen rátette a kor ütőerére a kezét". Bartha Dénes tanár úr pedig mindig báránynak 
szólított, mivel elsős koromban hosszú, göndör hajam volt, de utólag már tudjuk, hogy ez a 
maga módján a szeretet megnyilvánulása volt. 

Mindegyik órához van valamilyen érzelmi kötődésem, és szerintem pont ezért jó ez a suli, 
mert pontosan tudják a tanárok, hogy érzelmek alapján tanul az ember. Ha ti is 
visszaemlékeztek, akár most gimire vagy az általános iskolára, akkor vagy az a tanár fog 
beugrani, akit szerettetek vagy az, akit nagyon nem, és hogy mit tanított nektek ez a tanár. 
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Gondolom, a gimnáziumban egy filmes feladatnál adott volt, hogy kire bízzák. 

-Média fakton igen, illetve szalagavatóra nyilván. De ezeket sosem egyedül csináltam, hanem 
azokkal, akik a mai napig a legjobb barátaim. A szalagavatós filmre az volt a koncepció, hogy 
hajótöröttek vagyunk, és a Titanicon akartunk utazni, de hát az ugye elsüllyedt, és néhányan 
egy lakatlan szigetre sodródtunk, majd jöttek a bennszülöttek és velük táncoltunk. Csináltunk 
több kisfilmet közösen, és az osztálytársaim is kacérkodtak a gondolattal, hogy ők is 
rendezzenek. 

Sokat segítettek ezek az élmények a film elkészítésében? 

-Igazából a barátaim bíztak bennem és tudták, hogy nekem ezt kell csinálnom, hogy nekem 
ezzel dolgom van. Jó érzés látni azt, hogy a baráti köröm azt látja bennem, amit én látni 
akarok magamban. Szóval igen, abszolút segített és nagyon meghatározó dolog is volt. 

Mik voltak a nehézségek a film forgatása során? 

-Egy filmforgatást úgy kell elképzelni, hogy öt percenként felmerül valamilyen probléma, és 
ezekre egyből megoldást kell találni, mert megy a pénz, több száz ember munkája stb. Akkor 
tudja ezt túlélni az ember, ha a forgatást megelőző két évben felkészül a saját anyagából, így a 
forgatás napján már csak le kell forgatni az adott jelenetet. Nincs idő új dolgokat kitalálni. Ott 
már csak  finomhangolások vannak. A forgatás a legkisebb része egy film elkészítésének. 
Például ez nem ebben a filmben történt, de egy korábbi kisfilmemhez a Hortobágyon 
forgattunk, és egy lóval kellett a sátor körül mennie Szamosi Zsófinak. A ló egyszer csak 
megbokrosodott és elvágtatott vele a pusztaságba. Ez nyilván egy többórás kiesés, és ezzel 
valamit kezdeni kell. Ha ezt teher helyett kihívásként fogjuk fel, akkor igazán izgalmas. De 
közbe nehéz is, mert a művészet mellett egyfajta problémamegoldó vezérnek is kell lenned. 

Voltak nehézségek a helyszínekkel vagy az engedélykérésekkel? Illetve tudjuk, hogy a 
film valós eseményeken alapul. Ez mennyire volt nehézség? 

Itt Nyíregyházán nem, mert alpolgármester úr segített. Onnantól kezdve már egyenes utunk 
volt. Azt, hogy a film valós eseményeken alapul, maga a film nem sugallja. Én kiírhattam 
volna, hogy megtörtént események alapján készült, de ez elterelte volna a fókuszt a témáról. 
Ez csak egy kérdezősködést indított volna be, hogy ki, mikor és hol. Ezt nem szerettem volna. 
A téma tabu volta miatt viszont voltak olyan helyek, ahol nem engedték, hogy forgassunk. 
Szóval a téma miatt voltak főleg nehézségeink. 

Hogyha már arról beszélünk, hogy a téma mélyebb rétegeit szeretted volna feltárni, 
ebben a rendező nem foglal állást. A nézők számára ez egyértelmű lehetett minden 
szempontból? 

Mármint az, hogy az a szándékom, hogy nem akarom senkinek a szájába rágni a megoldást? 

Igen. 

Ez egy kockázat vagy egy kísérlet. Annyit foglalkoztam ezzel a témával az elmúlt tíz évben, 
hogy eljutottam oda, hogy olyan fontos lett nekem, hogy nem akartam feláldozni a hatásosság 
oltárán. Nem fogok egy akciófilmet vagy egy nagyon megbotránkoztató filmet csinálni, éppen 
hogy ne azért foglalkozzunk ezzel, mert izgalmas, hanem pont azért, hogy mindenkinek 
legyen erről saját véleménye.  
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Említetted, hogy készültek interjúk azokkal az emberekkel, akikkel a valóságban 
megtörtént az eset. Ők hogyan reagáltak, mikor megkerested őket, hogy interjút 
szeretnél készíteni, valamint rendezni egy filmet róluk? 

Először szinte mindenki megijedt, hogy nehogy arról legyen szó, hogy én néhány év 
távlatából valakire megpróbálom ráhúzni a vizes lepedőt, és kiderül a nevük, s ezáltal 
nyilvánosságot kap, hogy velük bármi történt. Aztán biztosítottam róla őket, hogy nem erről 
van szó, csupán csak fontos nekem az, hogy tényleges és megélt érzelmi anyagból dolgozzak. 
Mikor ezt megértették, egyre szívesebben és bővebben kezdtek el mesélni és beszélni. Ekkor 
azt vettem észre, hogy sokuk erről sosem beszélt senkinek, és talán ez egy első lépés lehetett 
arra, hogy elkezdjék feldolgozni az egészet. 

Volt olyan, aki azonnal ellenezte, és nem engedte?  

Volt, de velük egyáltalán nem is tudtam készíteni interjút. De közülük sokan írtak, miután 
elkészült a film, hogy annak ellenére, hogy ők nem voltak hajlandóak beszélni velem, vagy 
elzárkóztak ettől, közben belátták, hogy nekik is nagyon sokat jelent és hasznos volt. 

A filmben ugyanolyan fontosnak tartottad azt, hogy megismerjük, hogy mi egy tanárnak 
a szerepe és mik a határai, mint azt, hogy aki ezt látja, szemtanúja, mit tehet, hogyan 
avatkozhat bele, hogyan segíthet?  

Különböző szerepek, különböző nézőpontok. Van egy fő nézőpont, amely a főszereplő fiúé, 
de közben pedig fontos megjeleníteni a tanár, szülő, kortárs véleményeket. Mindenkinek a 
saját felelősségét kell megtalálnia egy ilyen helyzetben, és mindenkinek máshol van a határ. 
Az sem lehetséges, hogy a film egyértelműen meghúzzon egy határt. Valakinek már egy 
ölelés is sok, de valakinek egészen máshol van ez a pont. Nem általánosíthatunk. 
Mindenkinek van egy saját felelőssége, függetlenül attól, hogy mennyire érintett az ügyben.  

Az általad említett személyes tapasztalat a film készítése előtt és közben vetett fel benned 
megválaszolatlan kérdéseket? Ha igen, végül megtaláltad ezeket?  

Én erre úgy gondolok, hogy a legtöbb kérdésben szerintem nem lehet egyértelmű válaszokat 
adni, és igazából szerintem a legfontosabb, hogy legyen egy szándék arra, hogy keressük 
ezeket a válaszokat. Nehéz volt a személyes érintettség miatt foglalkozni ezzel az anyaggal, 
de én nem konkrét elszenvedője voltam ennek, hanem igazából megfigyelője. Ez egy 
folyamatos keresés, mely a mai napig tart. A legtöbb kérdés bonyolult és eldönthetetlen. Ha 
nem is jutunk el konkrét válaszokig és megoldásokig, maga a keresés a mi feladatunk. 

Mit tanácsolnál azoknak, akik hasonló pályán gondolkodnak? 

Ez egy hosszú távú befektetés, folyamatosan képezned kell magad, sokat kell dolgozni, 
keresni a témákat, lehetőségeket, nem szabad türelmetlennek lenni.  

Köszönjük szépen, hogy időt szakítottál ránk és válaszoltál a kérdéseinkre. További 
sikereket kívánunk, reméljük, sok alkalmunk lesz még Nagy Zoltán-filmeket látni.  
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Béres Nikolett, Palicz Ákos, 11. a  

 

Maga költő és még él? – Varró Dániel a Zrínyiben járt 

Október 15-én Varró Dániel látogatott az iskolánkba és tartott rendhagyó irodalomórát. A 
téma a költészete, karrierútja volt, amit a rá jellemző humorral ismertetett a hallgatósággal. 
Nem titkolt célja volt mind az eseménynek, mind Varró Dánielnek, hogy közelebb hozzák az 
irodalmat, és megismertessenek minket a kortárs magyar irodalommal.  

Mert néha az irodalom így diákfejjel 
borzasztó távolinak és egyhangú 
dolognak tűnik. Csak azt a fennkölt és 
magasztos (bár gyönyörű) oldalát 
ismerjük, ami sokak számára idegen 
lehet. Ennek egyoldalúságára mutatott 
rá Varró Dániel. Az irodalom a mai 
napig közöttünk él, ugyanannyira 
frissen és pulzálóan, mint az internet 
vagy a social media. Sose megy ki a 

divatból. A fentebb említett emelkedett stílus nem fedi le a mai kortárs irodalmat, sőt! A 
modern nyelv (erre Varró Dániel a tökéletes példa a játékos, olykor szlenget alkalmazó 
nyelvezetével), a mai témák integrálódtak az irodalomba, ezzel szélesítve a befogadói 
spektrumot. Közben mégis ugyanannyira irodalom, mint például a nagy, szépirodalmi 
klasszikusok – ez pedig az irodalom öröklétűségét, mindig változni és alkalmazkodni tudó 
mivoltát erősíti.  

Manapság már nem kell örökké reménytelenül szerelmesnek lennünk, hogy költők legyünk – 
ahogy Varró Dánielnek tanácsolta a magyartanára, mikor megkérdezte, hogyan tudna jobb 
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verseket írni. Nem kell feltétlenül mély gondolatokkal operáló verseket publikálnunk, hogy 
sikeresek legyünk, a magyar nyelvvel való játék is elegendő hozzá. Mert a nyelvünkben Varró 
Dániel szerint rengeteg lehetőség van erre, és nála keresve se találnánk jobb embert, aki ezt 
bizonyítani tudná. A legegyszerűbb témájú alkotásai is élvezetesek, mert mesterien bánik a 
nyelvvel. Az egyszerűségük pedig remek lehetőséget ad a félreértelmezésre, amiken nagyon 
jókat lehet nevetni, például: Szösz néne mint a társadalomtól elidegenedett nyugdíjas, vagy a 
buszra kakáló csuszka mint a városi civilizáció elutasításának jelképe.  

Ez a rendhagyó irodalomóra segített 
abban, hogy ne féljünk felfedezni új 
árnyalatokat az irodalomban, vagy 
akár más művészeti ágakon belül. 
Rávilágított arra, hogy az 
irodalommal kapcsolatos 
sztereotípiáink hibásak, és most már 
tisztábban látjuk azt, hogy az 
irodalom természetesen mai és 
létező, a hozzá kapcsolódó kultúra 
pedig virágzik.  

Ezután, ha találkozunk egy költővel vagy egy íróval, már nem hangzik el majd a kérdés: maga 
költő / író, és még mindig él?    

   Sitku Dorina, 11. a 

 

Író-olvasó találkozó Nyáry Krisztiánnal a Zrínyiben 
Több, mint valószínű, hogy egy-egy óvatlan pillanatban már valamennyien feltettük 
magunknak a következő kérdést: vajon valóban emberbőrben éltek-e a magyar irodalom 
egykor volt nagy írói, költői, egyszóval sztárjai? Le sem tagadhatnánk, hogy a tankönyvekből 
és szakirodalmakból áradó ideák – melyek a hozzánk hasonlatosan vérző és vétkező 
művészeket az íróasztaluk fölött megmásíthatatlan Messiás tudattal gubbasztó, elszánt 
serénységgel és törhetetlen céltudatossággal gürcölő, szent és sérthetetlen félistenként festik 
elénk – szkepticizmusunk állhatatosságának mértékétől függően sajnos mindnyájunk elméjét 
megfertőzték.  

Mint az utóbbi években az kiderült, a magyar olvasóközösség igen nagy érdeklődést 
tanúsít az anno érettségi vizsgára való felkészülés keretein belül felületesen bebiflázott 
tételekhez kapcsolódó alkotók életének szaftos afférjai, féltve őrzött titkai iránt. A piaci rést, 
akár a szuvas fogat, előbb vagy utóbb valamilyen formában az elmérgesedés elkerülése végett 
kivétel nélkül be kell tömni: az egykori költők és írók magánéletének kiteregetésében és 
szerelmi ügyeinek ecsetelésében rejlő lehetőséget a hazai könyvpiacon legeffektívebben 
Nyáry Krisztián irodalomtörténész, író, könyvkiadó és kommunikációs szakember ragadta 
meg.  

Az 1972-ben, Budapesten született, világ életében művészi beállítottságú irodalmár sikere 
a modern technika élelmes kihasználásában és a tiszta kreativitásban rejlik. Nyáry Krisztián 
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ugyanis eleinte nem könyvformátumban gondolkodott: a korai Facebook közösségi oldalának 
üzenőfalát segítségül híva osztott meg érdekes adatokat, kétes igazságú anekdotákat és 
elgondolkodtató történeteket a névről már mindannyiunk által jól ismert költőkről, írókról. 

Mondhatnánk, hogy Nyáry Krisztián jókor volt jó helyen: az azóta életünkkel szorosan 
összenőtt közösségi oldal akkor még gyermekcipőben járt, a megosztható tartalmaknak pedig 
nem kellett szükségszerűen pillanatok alatt értelmezhetőnek, mozgónak, hangosnak, trágárnak 
lennie. Az iskolánk kollégiumának páterébe író-olvasó találkozóra ellátogató Nyáry Krisztián 
elmondása szerint a posztok megosztása azért is jelentett termékeny táptalajt a sikernek, mert 
az olvasók az internet hipergyors hullámain szörfölve maguk is pillanatok leforgása alatt 
gazdagíthatták, véleményezhették a történeteket. 

Amikor aztán a históriák tengere túlnőtte az internetet, úgyszólván kiáradt a Facebook 
medréből, lehetőség nyílott a könyvek megjelentetésére. Az első kötet, az Így szerettek ők, 
2012-ben jelent meg, és korántsem meglepő módon hatalmas sikert aratott. A népszerűséget 
meglovagolva, továbbra is a Facebook-felhasználókkal kitárgyaltakat használva forrásként, 
kiadták a könyvsorozat második részét. A meggátolhatatlan díjfolyam habjain aztán Nyáry 
Krisztián békésebb vizekre evezett: szakítva a bulvártörténetekkel megírta, majd 2014-ben ki 
is adatta az Igazi hősök – 33 magyar című történetfüzért, mely a 19-20. században elő 
honfitársaink életéből tár példaértékű sorsokat az olvasó elé. Ennek folytatása 2015-ben jelent 
meg Merész magyarok – 30 emberi történet címmel, mely 2016-ban az első kötettel csokorba 
fogva kiérdemelte az angol nyelvű kiadást. 

 
 

 
(kép: https://www.szatmar.ro/Konyvbemutato_es_felolvasas_Nyary_Krisztiannal) 

 
Említésre méltó, mi több, természetéből adódóan jelentős művei az írónak továbbá a 2016-

os Szerelmes festők, mely híres magyar alkotóművészek szerelmi életével foglalkozik, a 2017-
es Fölébredt a föld, egy 1848-49-es leveleket és velük kapcsolatos történeteket tartalmazó 
kötet, valamint a 2018-as Írjál és szeressél, mely szerelmes levelekhez kapcsol szerelmi 
történeteket. 

Legyen kötődésünk az életrajzi jellegű alkotásokhoz bármilyen, egyvalamiben mind bizton 
megegyezhetünk: nem szükséges egy történetnek kozmikus léptékű űroperának vagy 

https://www.szatmar.ro/Konyvbemutato_es_felolvasas_Nyary_Krisztiannal
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felülmúlhatatlan komplexitású összeesküvés-történetnek lennie ahhoz, hogy szórakoztasson, 
elgondolkodtasson minket. A sikerhez bőven elég az autentikusan csomagolt realitás.  

Ezt az esszenciát megragadva hívják az olvasót Nyáry Krisztián művei felejthetetlen 
barangolásra a múlt gazdagon díszített, ódon, leporolt fali szőttesein. 

 
Pelyvás Gergő, 12. A 

 

Boldogságórák a Zrínyiben 

„A boldogság forrása nem rajtunk kívül, hanem bennünk van.” (Lev Tolsztoj) 

 

A szakma iránt elkötelezett pedagógusként hiszem és vallom, hogy a nevelési, oktatási és 
képzési folyamat akkor lesz a mai világunkban eredményes, sikeres és a diákok számára is 
érdekes, ha a személyiségünk legértékesebb vonásait bevisszük az órai munkába. Az idei 
tanévben Huszárné Kádár Ibolya igazgatónő jóváhagyásával és erkölcsi támogatásával több 
héten keresztül dráma és tánc tanórán boldogságórákat tartottam a kilencedikes tanulóim 
számára három csoportban is. 

Prof. dr. Bagdy Emőke védnöksége alatt futó speciális képzésen sajátítottam el évekkel 
ezelőtt a módszert. Ez a technika nagyon közel áll a gimnazistáimhoz, mivel növeli 
önbizalmukat, kisebbíti a bűntudatot, a negatív stressz „élményét” és a szorongást. Az apró 
örömök megélése ugyanis képes kialakítani második otthonukban, az iskolában is a boldogság 
élményét.  

Legfontosabb cél a speciális foglalkozásokon, hogy a meglévő tantárgyi tartalmakban 
tanulóim felfedezzék az érzelmi síkú megközelítést egy-egy tantárgyi produktum kapcsán. Az 
érzelmi intelligencia fejlesztése révén a közös munka hozzájárult ahhoz, hogy diákjaim 
empatikus készsége, önbizalma, célorientált cselekvése is egyre fejlettebbé vált.  

Az irodalmi művek és drámai alkotások klasszikus módon történő feldolgozása, a 21. századi 
fiatalok számára történő ismeretátadás kihívást jelent a szakma számára. A boldogságórák az 
érzelmi intelligencia fejlesztésével, az út más, a cél ugyanaz – elv érvényesítésével élményt 
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nyújtanak tanulóim számára, melyek révén a művek tartalmának, mentális atmoszférájának 
bevésése és későbbi felidézése igen kedvezővé válik. 

Tapasztalataim alapján örömmel jelenthetem ki, hogy valamennyi csoportom rendkívül 
kooperatív és kreatív volt a boldogságórák gyakorlati megvalósításakor. Tantárgyközi 
tartalmak fejlesztésével, valamint a dráma és tánc tanórák tantárgyi elemeként igen népszerű 
improvizációs technikák alkalmazásával kellemes élményekben és interakciókban volt 
részünk. Pedagógusként büszke vagyok arra, hogy a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium 
pedagógusaként itt és őket taníthatom. 

Körei László 

Néhány konkrét tanulói visszajelzés: 

„Az órákon olyan dolgokkal foglalkoztunk, amelyek a mi életünkben nagyon fontosak. 
Fejlődött önbizalmunk, önértékelésünk, új dolgokat tudtunk meg önmagunkról és 
társainkról.” (Pócsik Kende 9.A) 

„A témára nyitott osztálytársak és egy jól képzett tanár, aki nagyon jó ember. Így együtt. 
Masszív szociális élmény, mindenkinek ajánlani tudom.” (Kecskés Márton 9.A) 

„Ezen az órán teljes mértékben önmagunk lehetünk és lehetőségünk van jobban megismerni a 
másikat. A boldogságóra segít a problémáink megoldásában és én nagyon jól érzem magam 
Körei tanár úr óráin.” (Karsai Réka 9.A) 

„A boldogságórák mindig nagy örömmel töltöttek el. Nagyon szerettem a csoportmunkát, a 
feladatokat és a minőségi beszélgetéseket. Itt kifejezhettük önmagunkat, személyiségünket, 
valamint jobban megismerhettük egymást és fejlődhettünk.” (Máté-Tóth Eszter 9.D) 

„Számomra különleges alkalmak ezek, mivel itt tudtam elmondani és kifejteni a véleményemet 
az élet dolgairól. Emellett nagyon jókat és sokat tudtam beszélni Körei tanár úrral.” 
(Szurovcsák Máté 9.D) 

 

 

Netezz biztonságosan! 
Fülöp Hajnalka újságírónő a 
Nemzetközi Gyermekmentő 
Szolgálat képviseletében, a Safer 
Internet program keretében tartott 
érdekes előadást és beszélgetést a 9. 
AJTP/C, 10. C és a 11. B 
osztályokban 2019. november 29-
én. 
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Az újságírónő előadásából megtudhattuk:  
• Kihez fordulhatnak a fiatalok, ha problémájuk van? 
• Mi történik a neten 1 perc alatt?  
• Milyenek a médiafogyasztási szokásaink. 
• Hogyan ismerhetjük fel a kamu weboldalakat? 

A beszélgetés interaktív volt. A diákoknak volt lehetőségük kérdezni, elmondani 
véleményüket, élményeiket az adott témával kapcsolatosan. Az előadónő beszélt az: 

• Influenszerekről 
• Youtube csatornákról, akiktől jobb 

lesz az életünk.  
• Felelősségről 
• A digitális lábnyomunkról 
• Dezorientálásról, hamis hírekről 
• Átverésekről 
• Arról, hogyan manipulálhat a 

média 
• Internetes zaklatásról 
• Digitális transzformációról 
• Milyen foglalkozások lesznek a 

jövőben? 

Gergelyné Pivarnyik Rita 
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Iskolánk idén már negyedik alkalommal 
csatlakozott a Digitális Témahét nevű országos 
rendezvénysorozathoz. Ennek keretén belül iskolai 
pályázatot hirdetett az informatika munkaközösség. 3 vagy 
2 fős csapatok készítették el a projekteket. 

Idén lesz 20 éves az Arany János 
Tehetséggondozó Program, melyhez iskolánk a program második tanévében csatlakozott. 
Olyan Zrínyis diákok bemutatása volt a feladat, akik az Arany János Tehetséggondozó 
Programban végeztek. 

Az interjúk alapján a csapatok elkészítettek egy szöveges dokumentumot, amely 
alkalmas lehet évkönyvben való megjelenésre és egy prezentációt is az öregdiák 
bemutatására. A prezentációkat az iskolai fényújságban be fogjuk bemutatni, ha újra iskolába 
járunk. 

A beküldött pályamunkákat kiadott szempontok szerint értékeltük. Az alábbi 
helyezéseket a 9. AJTP/C osztály tanulói érték el. 

1. helyezett: Farkas Bence, Opálka Levente, Tóth Zalán 
2. helyen holtverseny alakult ki:  

• Homoki Réka (szerkesztés), Minier Panna (anyaggyűjtés) 
• Kapitány Lilla (szerkesztés), Tóth Alida, Makkai Zsuzsanna 

     Különdíjban részesültek a prezentáció készítéséért:  
Matolcsi Dóra (szerkesztés), Dávid Liza 

 

Úgy gondolom, ebben a rendkívüli tanévben mindenki részt vett a Digitális Témahét 
céljainak megvalósításában, hiszen március 16-ától a Covid-19 vírus elleni védekezésnek 
köszönhetően bevezették országszerte az online oktatást. A távoktatás során tanárok, diákok 
rengeteg új ismeretre, gyakorlatra tettek szert ezekben a hetekben, mindenkinek fejlődtek a 
digitális kompetenciái. 

Gergelyné Pivarnyik Rita 
munkaközösség-vezető 
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Évértékelő a 9. c-ben 

Szeptemberben csak folytatni szerettük volna a tavaly elkezdett könyvünket, de új írókat 
kaptunk, akik elkezdték máshogy formálni a történetünket. 
 
Kijelenthetem, hogy kicsit mindannyian félve néztünk szembe a jövővel, de hamar 
megmutatkozott az, hogy ami még ismeretlen, tele van új esélyekkel és lehetőségekkel. 

Az első, hosszabb fejezetünk tanévünk külföldi programhétvégéjén, Erdélyben volt. 
Ez egy jó lehetőség volt arra, hogy a hosszabb út során máris közelebb kerüljünk ahhoz, aki 
végig fogja kísérni a még négy évig tartó utunkat. A pár nap alatt csodás helyekre eljutottunk, 
szép és emlékezetes emlékeket 
szereztünk. 

Rengeteg gyakorlást fektettünk 
bele a decemberben megtartott 
családi napunkba. Ismételten 
átéltük azt, hogy milyen, 
amikor hetekig próbálunk, 
hogy a legjobbat tudjuk 
nyújtani. Ezúttal viszont kicsit 
több volt bennük a félelem, 
hiszen a szüleinknek kellett 
bemutatni, amit már a 
művészeti fesztiválon 
előadtunk. A maximumot 
szerettük volna, és azt, hogy ne 
csak mi, hanem a közönségünk 
is jól érezze magát közben. A 
visszajelzések alapján 
szerencsére sikerrel is jártunk. 

Idén részt vettünk a farsangon is, amin igaz, nem nyertünk, de jól szórakoztunk és sokat 
nevettünk a felkészülési idő alatt. 

Nem lehetne tagadni, hogy vártuk már a júniust, a tanév végét, de az idei történetünk 
befejezetlenül ért véget. Ki lettek tépve az utolsó lapjaink, ezáltal megannyi utazás és élmény 
vált megvalósíthatatlanná. Ezeket a napokat, hónapokat és heteket nem biztos, hogy fogjuk 
tudni pótolni, de az otthon töltött idő alatt valószínű, hogy mindannyian rájöttünk, hogy 
milyen értékes is az az idő, amit egy-egy programhétvége alatt töltünk el közösen. 

Szoták Bianka 
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KOLIBRI 

Négy évvel ezelőtt, a Tiszavasvári úti kollégium 
könyvtárában néhány diák a kollégium hétköznapi életének 
egyhangúságáról beszélgetve arra a következtetésre jutott, 
hogy egy rendszeres időközönként megjelenő kiadvány 
felpezsdítené a kollégisták megszokott életét. Lehetőséget 
teremtene egymás megismerésére, az intézmény életének, 
mindennapjainak a bemutatására.  

Egy ilyen újság megerősítené az itt lakók közösségét és 
közelebb hozná őket egymáshoz. Megálmodtak egy 
közösségformáló időszaki kiadványt, amit ott helyben el is 
neveztek.  

Ezzel az eseménnyel indult útjára a Zrínyi Ilona Gimnázium 
és Kollégium mai online formában elérhető hírforrása, a Kolibri. 

 

Az alapítók (Molnár Szandra, Somos Zsuzsanna Sára, Lakó Pálma) köre napról napra bővült, 
egyre többen akartak részt venni a szerkesztői, írói munkákban. Záporoztak a cikkek a 
legkülönbfélébb témákban, míg végül kialakult a mára már jól ismert arculat. 

Egy diákújságnak mindig nagyon fontos szerepe van egy iskola közösségének életében. A 
Kolibri is hűen tükrözi az iskolai élet minden rezdülését. A kiadvány az iskola problémáival, 
eseményeivel, aktualitásaival foglalkozik. A lap amellett, hogy fontos közösségépítő feladatot 
lát el az iskola egészét tekintve, egy szűk közösség, a szerkesztőség csapatát is 
összekovácsolta az évek alatt.  
Ha kellő odafigyeléssel olvassuk az újságot, felismerjük annak motiváló hatását a tanulókra. 
Igyekszik naprakészen bemutatni a kiemelkedő diákok eredményeit, betekintést nyújt az 
életükbe  - „ÉS ami mögötte van” rovat - ezzel példát mutatva a többi tanuló számára. 
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 „A tanár is ember” elnevezésű rovatban egy-egy tanárt mutatnak be más oldaláról. Itt 
hétköznapi emberként jelennek meg a gimnázium tanárai hobbival, családdal, szórakozással 
együtt.  
A lap hasábjairól nem hiányozhat az aktuális hírek, események bemutatása sem. Ezekben a 
rovatokban mindig olyan népszerű témák jelennek meg, amik közel állnak a fiatalok 
érdeklődési köréhez. Ilyenek például a divattal, a sporttal, a szünidővel és egyéb 
szórakozással kapcsolatos hírek, események. 

Ezt a koncepciót a jelenlegi szerkesztőségi csapat (Gyulai Dorina, Somos Zsuzsanna Sára, 
Ponczók Marianna) is folytatja, még több érdekességgel és aktualitással emelve a kiadvány 
színvonalát. 

 

     
               Suller Zoltán 

    könyvtáros tanár; 
kollégiumi DÖK-patronáló   

 

 

Egészségfejlesztés, egészséges életmódra és egészségtudatosságra nevelés  
az AJTP Kollégiumában Kiss Katalin tanárnő mesterprogramjának 

keretében 
 

Az ENSZ definíciója szerint „az egészség megőrzése olyan fogalom, amely az 
egészséget elősegítő életmód, és az ezt ösztönző társadalmi, gazdasági, környezeti és 
személyes tényezők támogatását öleli fel”. Vagyis az egészséget szolgáló magatartásnak két 
alapvető formája van: az egyéni, vagyis a tanácsadás, a nevelés, a klinikai beavatkozás 
területén, és a közösségi, így az egészséggazdasági, a társadalmi, kulturális, természeti és 
technikai feltételek javítása.  

A matematika szaktantárgyi segítségnyújtás mellett többek között több 
természetgyógyászati képesítésem, ill. az egészségtan tanár, a mozgásfejlesztő, az 
egészségfejlesztő-wellness terapeuta egyetemi végzettségeim birtokában az 
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egészségfejlesztés, az egészségtudatosságra nevelés is szívügyem, s nemcsak a kollégiumi 
munkámban. Végzettségeim átölelik mind a neveléstudomány, mind az egészségtudomány 
néhány területét. Minden tanévben az "Egészségfejlesztő" érdeklődési kör keretében, a 
Kollégiumi nevelés országos alapprogramja szerinti előírás alapján, heti 1 órás 
foglalkozásokat is tartok az érdeklődő diákoknak az egészséges életmódra nevelés jegyében. 

Az Oktatási Hivatal 2015-ös eljárásában sikeresen megpályáztam a mesterpedagógusi 
fokozatot. Mesterpedagógusi tevékenységem célja intézményünkben a diákok 
egészségnevelése, egészségtudatosságuk felmérése, vizsgálata, kutatása, validált 
kérdőívekkel. Az eredmények alapján az egészségfejlesztés stratégiai megtervezése, a 
beavatkozás területeinek meghatározása, az egészséges életmód támogatására tanácsadás, ill. 
ismeretterjesztő előadások tartása, a megvalósítás után a szakmai közösségi értékelés. 
Projektmunkámban fő hangsúlyt kap a prevenció, az egészség fenntartásának szemlélete. Az 
egészség csak akkor fenntartható, ha annak összes dimenziója kielégítő szinten működik. 
Ezek a dimenziók: 
1. biológiai egészség: testünk megfelelő működése; 
2. lelki egészség: világnézetünk, erkölcsi alapelveink, tudatunk nyugalma és a belső béke; 
3. mentális egészség: tiszta, racionális és logikus gondolkodás;  
4. érzelmi egészség: az érzések felismerése, megélése és kifejezése; 
5. szociális egészség: embertársainkkal megfelelő kapcsolatok kialakítása. 
 
Az emberi egészséget általában, és egészségügyi szinten gondolkodva a lakosság egészségét 
is, az alábbi négy tényező befolyásolja, ill. határozza meg: 

• az életmód (35%),  
• a környezeti hatások, a természeti, a mesterséges és a társadalmi környezet is (30%),  
• az öröklött tulajdonságok (20%), 
• és az egészségügyi ellátás (15%).  

Az egészséges életmód egészséget támogató elemei (prof. dr. Simon Tamás nyomán): 
táplálkozás, személyi higiéné, több mozgás, kevesebb alkoholos ital, nem dohányzás, 
drogtagadás, kiegyensúlyozott párkapcsolat, stressztűrés; stresszkezelés – a legfontosabb!, 
a környezet tisztelete, baleset megelőzése, időben orvoshoz fordulás, egészségüggyel 
együttműködés. 
 

Több megyei, ill. országos konferenciára is kaptam előadóként meghívást, így az 
egészségügyben, az Országos Alapellátási Konferencián is bemutathattam az elért 
eredményeinket, miután a témában benyújtott absztraktomat előadásra érdemesnek tartotta a 
bíráló bizottság. Előadásaimban fő hangsúlyt kap az egészségfejlesztés, mint a prevenció 
egyik fontos eleme, s a nevelésbe való hatékony integrálásának fontossága. Sajnos a téma 
időszerűségét mi sem bizonyítja jobban, mint a COVID-19 által kiváltott jelenlegi pandémia 
helyzete, mely ténylegesen is fókuszba állítva világít rá egészségünk dimenzióira, s 
törékenységére. 

Az AJTP keretében tehetséggondozást is végzek. Így bevontam tehetséges diákokat a 
hosszú, különleges s nagy kitartást igénylő kutató-elemző munkámba. Intézményünkben 
először, a Kutató Diákok Konferenciájára is sikeresen felkészítettem őket előadások 
megtartására.  
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Szakterületemhez kapcsolódóan, intézményünk delegáltjaként én tartom a kapcsolatot a 
Megyei Egészségfejlesztő Iroda (EFI) munkatársaival is. Az Egészségfejlesztő Iroda 
szervezésében a negyedévente a megrendezésre kerülő megyei Egészségfejlesztési 
Partnerségi Találkozókon s az azt követő szakmai megbeszéléseken is én képviselem 
intézményünket. Az Iroda által menedzselt programcsomagokból a munkánk során felmerülő 
problémák megoldására kiválaszthattunk egy-egy témakört, s akár 6 alkalmas foglalkozások 
megtartását is igényelhettük. Jelenleg is folytatom e koordinációs tevékenységet, az EFI és 
szakmai közösségeink között. 
Ebben a tanévben az egészséges életmód elemei közül két fontos és érzékeny témára 
fókuszáltunk a szakmai munkánkban. Az egyik téma a stressz kezelése, ill. a stressz 
felismerése, fel-, ill. megoldásának technikai elsajátítása. A másik a környezeti nevelés 
kérdéseit érintette. A környezetvédelmi előadássorozatot a pandémia megtörte, így azt csak a 
jövő tanévben folytathatjuk. 
Az első téma apropóját a jelenleg, a diákok körében eddig még nem tapasztalt mértékű 
„szekálás”, ill. agresszió adta. Ebben a témában kértünk segítséget az EFI munkatársaitól. 
Azokban a csoportokban szerveztük meg a szakemberekkel a beavatkozást, a 6 alkalmas 
előadássorozatot, a tematikus, téma szerinti kiscsoportos foglalkozási formákban, ahol 
tapasztaltuk ezt a magyar szakirodalomban is csak angol szóval illetett BUILLYING 
magatartást, akár elkövető, akár elszenvedő, akár bármilyen egyéb más, pl.: kívülálló, néző 
pozícióban van(nak) az érintett(ek). A beavatkozás fő területe a személyiségfejlesztés, 
eszközei az egyéni, ill. csoportos játékok, reflexiók, megbeszélések.  Nagy sikerrel zárultak le 
több csoportban is az igen eredményes előadások.     
Kiemelt témánk között szerepel a környezet tisztelete, a környezeti nevelés is. Dr. Lenti 
István kandidátust, egyetemi tanárt, többek között a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Értéktár 
Bizottság tagját, a Nyíregyházi Egyetem Agrártudományi és Környezetgazdálkodási Intézeti 
Tanszék oktatóját sikerült megnyernünk ügyünknek. Sajnos a Környezettudatosság és 
fenntarthatóság előadássorozatunkból eddig csak egy, viszont igen érdekes és jó hangulatú 
előadáson vehettek részt diákjaink. A járvány által felülírt terveinket, reméljük, a jövő 
tanévben folytathatjuk. 

 
 

Ötezer éve, a kínai Sárga Császár idejében az udvari orvos csak addig kapott fizetést, 
amíg a császár egészséges volt. Ha a császár beteg lett, jó esetben felkopott az orvos álla, 
rossz esetben a doktor az életével fizetett.  

http://www.nye.hu/agrtud/
http://www.nye.hu/agrtud/
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Az egészség nem a betegség hiánya. Az egészség az Egész Te, vagyis az összes testi-
lelki-szellemi-szociális dimenziókban való jól-lét, nemcsak jólét. Az egyiptomi bölcseletet 
bölcsességgel, tudással szeretnénk felülírni. A bölcselet szerint: „Az egészség korona az 
ember fején, de csak a beteg láthatja meg azt.” Munkám, tevékenységem arra irányul, a 
korona meglátása a betegség bekövetkezése előtt megtörténjék, s óvjuk meg magunkat, 
amennyire csak lehetséges. A megelőzésnek, a prevenciónak, s az egészség megőrzését célzó 
más tevékenységeknek felbecsülhetetlenül nagy jelentősége van. Vagyis, ne akkor kezdjünk a 
kút ásásának, amikor megszomjazunk. Épp ezért szeretnénk azt, ha még idejében, akkor, 
amikor az egész-ség kincs még nincs megkopva, akkor vérteződnének fel a tanítványaink az 
egészség megtartásának, ill. helyreállításának tudásával. Reméljük, sikeresen célba is jutunk 
diákjainkkal a sok kihívást rejtő, s egyáltalán nem könnyű utunkon.  
Az olvasónak pedig boldog, hosszú életet kívánok szeretettel, erőben és egészségben!  
 

   

 

Kiss Katalin 
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Egy tanév vége 

Engedje meg a Tisztelt Olvasó, hogy eme rövid íráson keresztül visszatekintsek az idei 
tanévre a „kinti koli” (a Tiszavasvári úti kollégium) vonatkozásában. Vezetőként, kollégaként 
és nem utolsó sorban végzős AJTP-s nevelőtanárként. Igyekszem objektív lenni, de biztos 
vagyok benne, hogy a szubjektivitás meg fog jelenni a sorokban. Érdekes és furcsa tanéven 
vagyunk túl a tiszavasvári úti kollégiumban, vagy ahogy néha vezetői megbeszéléseken 
elhangzik: a „külbirtokon”.  

2019 szeptemberében teljes létszámmal, azaz 147 fővel kezdtük meg a nevelési évet. 
Négy teljes AJTP-s osztály, és nagy örömömre több alsóbb éves zrínyis, vasváris, waldorfos 
és 1-1 fő kölcseys és művészetis diákból állt össze a teljes létszám. Az év során természetesen 
voltak lemorzsolódások, de így is jóval 130 fő felett zárjuk a tanévet. Külön érdekesség, hogy 
személyes érintettségem okán a végzős AJTP-s osztály, a 12./c is az épület lakója maradt, 
nem vándoroltak be a Széchenyi útra, ahogy ez a végzősöknél minden utolsó évben szokás. 
Úgy gondolom, végig kint maradva sem okozott gondot az utolsó évben a bejárás a 
gimnáziumba, a faktok és a különórák abszolválása, a diákok is elfogadták ezt a tényt és 
bebizonyosodott, hogy nincs azzal semmi probléma, ha egy osztály 5 évig egy koliban teljesíti 
kötelezettségeit. 

Az év során, ahogy azt már tavaly is tettük, a kötelező szilencium és 
csoportfoglalkozások mellett a nevelőtestülettel egyetértésben a szaktárgyi korrepetálást és 
segítségnyújtást helyeztük az előtérbe. Igyekeztünk a szakjainknak megfelelően indítani 
egyéni, kiscsoportos és akár teljes osztályos korrepetálásokat, tantárgyi segítségnyújtásokat. 
Matematika, történelem (3 kollégával együtt szinte minden verzióban), magyar nyelv és 
irodalom, német, angol, biológia, kémia és könyvtári kutatás módszertan tekintetében tudtunk 
segítséget nyújtani. Köszönet a kollégáknak a lelkiismeretes és kitartó munkáért és azért, 
hogy sok esetben mentek a diákok után és keresték őket, hogy segíthessenek. Célunk továbbra 
is az, hogy „bedolgozzunk” a gimnáziumi kollégák számára és segítsük a diákok tanulmányait 
a minél jobb átlagok elérése érdekében. Ennek érdekében félévtől a 2-es osztályzattal 
rendelkező diákok részére kötelező egyéni korrepetálást szerveztünk.  

A kötelező tanulmányi elfoglaltságok mellett úgy gondolom, hogy bőven voltak 
rendezvények, egyéb programok. És itt most nem a standard, minden évben megrendezendő 
(verébavató, karácsony, mikulás, közgyűlések stb.) kolis eseményekre gondolok. Diákjaink 
számára bőséges felhozatal volt egyéb elfoglaltságokból is, és néha őszintén én is azt éreztem, 
hogy eléggé megterhelő ez a tanulás mellett számukra. Immár második éve részese a 10/c. 
osztály az Aranyserleg projektnek, amely során zene és drámapedagógiai, valamint 
médiaórákat tartanak nekik külső meghívott előadók. Az osztály kitartóan, becsülettel részt 
vett rajta. Ezen projekt kapcsán került megrendezésre februárban kollégiumunk éttermében a 
Tenyészdúc című mini színházi előadás, melyet a pécsi Escargo Hajója Színházi Nevelési 
Szövetkezet kitűnő színészei adtak elő nagy sikerrel.  
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Az első félévben az általam vezetett, a MATEHETSZ által támogatott Holokauszttal 
kapcsolatos tehetséggondozó szakkör (10/c.) és IWitness gyakorlati órák (9/AJTP/c.) is 
megtartásra kerültek, mely során túlélőkkel készült interjúkon keresztül tekinthettek be a 
diákok a 20. század egyik legnagyobb borzalmába. A külföldi utakkal kapcsolatban az év 
során projektmunkáikat is előadták a AJTP-s osztályok, valamint folytatódott a „Titokzatos 
Ókor” NTP-s tehetséggondozó szakkör (9/c.) is a kollégium falain belül. Advent idején a 
„Művészek a Könyvtárban” rendezvénysorozat keretein belül az Artézis Trió adott fergeteges 
improvizatív jazz koncertet, melyet a tornacsarnok előterében rögtönzött „lépcsős 
összegyűlős” feelinggel tettünk emlékezetessé, köszönet érte Suller tanár úrnak.  

 

                 
A 9/c. osztály a Múzeumfaluba járt rendszeresen Bodnár tanár úr kíséretében, majd 

Boros Krisztina tanárnő tartott nekik interaktív előadásokat a „bullying” jelenségről. Az 
Egészségfejlesztő Iroda munkatársai az alsóbb éves diákoknak tartottak preventív jellegű 
előadásokat Kiss Katalin tanárnő szervezésének köszönhetően. Továbbá műveleti 
sebességfejlesztés, magyar nyelvi kompetenciafejlesztés (Bihariné Vas Adrienn tanárnő), 
gitárszakkör (Károly László tanár úr), nyelvvizsga felkészítések német és angol nyelvből 
(Nánásiné Deák Mária tanárnő), Bodnár tanár úr néptánc órái, Szentpéteri Éva tanárnő 
képzőművészeti szakkörei, a sportbajnokságok és a zrínyis újság, a Kolibri, amely a 
kollégiumban kerül szerkesztésre Suller tanár úr gondnoksága alatt.  

És ezeken a programokon kívül természetesen az AJTP kötelező elemeit is elvégeztük, 
úgymint pszichológiai mérések felvétele, programhétvégék szervezése, szociometriai 
mérések, egyéni törődés és a személyiségfejlesztő órák tartása. Szanyi M. József tanár úrnak 
köszönhetően az informatika teremben felügyeleti rendszer működik, és beállt végre a rendes 
munkarend a gépek használatát illetően. Deme Anna tanárnő pedig a biológia korrepetálás 
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mellett a természetvédelemhez kapcsolódóan szervezett szakkört az érdeklődőknek. A végzős 
diákokat tudatosan nem terheltük jobban ebben az évben, hiszen számukra éppen elegendő 
volt a tanulás mellett az egyéni vagy csoportos érettségi felkészítő alkalmakon részt venni és 
lélekben készülni az egyre közelítő megmérettetésre. NAGY KÖSZÖNET minden 
kollégának, aki a kollégiumi diákságért dolgozott, vagy szervezett valamit, bármilyen 
formában is tette azt. 

Aztán jött a március 13-i bejelentés, hogy a következő hét hétfőtől digitális oktatásra 
állunk át. Sok szervezési és vezetői, tankerületi egyeztetés után a tantestülettel egyetértésben 
megszülettek a platformok, a szabályok, és általánossá váltak a Discord órák, megbeszélések, 
a Google Classroom felületen pedig a csoportok létrehozása és a feladatok kiosztása és 
ellenőrzése. Egyik napról a másikra megszűnt a kollégium sajátos légköre, az, ami miatt jó 
kollégistának lenni. A közösség, az esti bandázások, a társalgó és folyosók zajos hangulata, 
amikor szintzárás után valaki még végigszalad a folyosón egy füzetért, egy darab kenyérért 
vagy innivalóért, ahogy mondani szoktam: mint egy „csataló”…     

A kollégiumi működés online térben sokkal nehezebb, mint egy gimnáziumi óra 
megtartása. Mit csináljunk? Hogyan, milyen módon segítsük a diákokat? Milyen kurzusokat 
indítsunk az online felületeken? A pedagógusok kreatívak. Mindannyian. És nagyon oda 
tudjuk tenni magukat, ha szükség van ránk. A vezetés iránymutatása alapján a kollégium is 
létrehozta önmagát. Ismét… Online gitáróra, érettségi felkészítők, esszéírást gyakorló óra, 
egyéni felkészítő, irodalomkutatás, online ölelés, önismereti filmek és ahhoz kapcsolódó 
feladatok, kompetenciák fejlesztése, szakmai anyagok gyűjtése és küldése egy-egy 
témakörhöz elektronikus linkgyűjtemény formájában. A Kollégium is kivette/kiveszi a részét 
az online munkából. A kiköltözés, hazapakolás fegyelmezetten lezajlott, amiért köszönet a 
szülőknek és a diákoknak, majd a takarító nénik és a technikai dolgozók a gondnok Simonné 
Kati néni vezényletével nem egészen 2 hét alatt az egész kollégiumot kitakarították és 
lefertőtlenítették. NAGY KÖSZÖNET profi munkájuknak és Katikának a szervezésért, 
irányításért. 

 Ami nagyon hiányzott/hiányzik, az a személyes kontakt a diákokkal, és úgy 
gondolom, ezt minden kollégám nevében írhatom. A hazaköltözés bejelentésének hetében 
még hétfőn a nevelői értekezleten kezdtük el szervezni a ballagást... Mondhatnám úgy, hogy 
az első „kinti kolis ballagást”. Merthogy a mostani 12./c osztály lett volna az első, aki kintről 
ballag. Nekik is különleges lett volna, nekünk is és a Zrínyinek is. Sajnos ezt a tervünket a 
járvány keresztülhúzta. Tudom, hogy a végzősöknek így elmaradtak a búcsúzás ünnepi 
pillanatai és ez nagy hiányérzetet okozott náluk: „Robi bácsi, normálisan el sem tudtunk 
köszönni a kolitól!” – mondták többen is. A búcsúzás, a lezárás ünnepélyes formái 
elmaradtak, remélem, bízom benne, hogy valamilyen formában mégiscsak el tudnak majd 
köszönni a végzősök a kolitól és a kollégáktól, az itt dolgozóktól és egymástól. Egy nagyon 
szép tanéven vagyunk túl a kollégiumban, amelynek a vége nem sikerült úgy, ahogy szerettük 
volna, de ettől függetlenül ezúton szeretném megköszönni minden kollégistának és kollégiumi 
dolgozónak az egész éves munkáját.  

Szűcs Róbert 
          intézményegységvezető-helyettes

   AJTP Kollégiumvezető 
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ZIG „Figemadár” népdalkör 
A népdalkör folytatta korábban elkezdett tevékenységét. Fellépéseken, versenyeken vettünk 

részt az előző évkönyvünk megjelenése óta is. A 

népdal iránt elkötelezett diákjaink több 

alkalommal öregbítették a Zrínyi hírnevét. 

Fellépéseink: 

- 2018. nov. 16. Vaja: „Az I. világháború 

végének emlékezete” konferencia zárásaként I. 

világháborús katonadalokból félórás műsort 

kértek tőlünk a szervezők, ami nem kis feladatot 

rótt ránk.  

- 2018. december 18. Nyíregyháza: Főegyházmegyei Papi Szociális Otthon    

Karácsonyi műsort adtunk a szociális otthon lakói számára. 

- 2019. március 14. és 15. Nemzeti ünnep tiszteletére rendezett iskolai, ill. városi műsorban 

való részvétel. 

- 2019. május 10. Nyíregyháza  

A Hittudományi Főiskolán "Tehetségkonferencia-Tehetségnap"-ot 

rendeztek , amely keretében felkérték csapatunkat, hogy a "Kodály 

örökségünk” c. versenyen nyertes pályaművüket adják elő. 

Előadásuk címe: Kodály és a népzene - hatása a magyar zenei 

oktatásra. Bereznai Boglárka és Lipcsei Hajnalka mutatta be az 

éneklésükkel illusztrált ppt-os előadásukat.  

- 2019. június 5. Nyíregyháza: ZIG- Nyugdíjas pedagógusnapi 

találkozó 

A kórus elénekelte a versenyekre készített moldvai csokrot, majd utána egy köszöntőkből álló 

dalcsokrot adtak elő.  
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2019. október: A megyei könyvtárban a 

Móricz Zsigmond Kulturális Egyesület 

szervezésében Dr. Kőszeghy Péter 

irodalomtörténészt tüntették ki, aki 

székfoglaló beszédet is tartott. Dr. Mercs 

István tanár úr kérte fel a Figemadár 

népdalkörünket, amelynek négy tagja -

Bartha Anikó, Kovács Orsolya, Lakatos 

Eszter, Pinkóczy Áron- virágének dalcsokrot adott elő, mintegy bevezetve a székfoglaló 

beszédet.  

Versenyek: 

- 2018. november 23. „Kodály örökségünk” országos pályázat, Kodály Zoltán munkássága, 

életműve, hatása a magyar zenei oktatásra témakörben (kiíró: Konszonancia regionális 

Tehetségsegítő tanács, Professzorok az európai Magyarországért) - országos döntő.  

Résztvevők: Bereznai Boglárka, Lipcsei Hajnalka, Sivadó Sándor 

- 2019. március 27. Nyíregyháza: Megyei „Tiszán innen, Dunán túl” népdaléneklési 

versenyen vettek részt diákjaink következő eredményeket érték el: 

szóló ének kategóriában Bartha Anikó arany minősítést, kiscsoportos ének kategóriában Cser 

Péter, Sivadó András, Tomasovszki Márton kiváló arany minősítést, nagycsoportos ének 

kategóriában Bálint Eszter, Bartha Anikó, Bereznai Boglárka, Fodor Fanni, Juhász Eszter, 

Katona Fanni, Kovács Orsolya, Laczai Natália, Lipcsei Hajnalka, Papp Laura kiváló arany 

minősítést szerzett, a két csoport így bejutott az országos döntőbe.  

- 2019. április 29. Göd: „XXV. Dunakanyar” Népművészeti Fesztivál – minősítő verseny  

-Figemadár lánycsoportunk arany minősítésben részesültek. Tagok: Bálint Eszter, Juhász 

Eszter, Katona Fanni, Kovács Orsolya, Laczai Natália Éva, Papp Laura.  

-Gilicemadár fiúcsoportunk kiváló arany 

minősítést kapott. Tagok: Cser Péter, Sivadó 

András, Tomasovszki Márton  

-szólóének kategóriában: Bartha Anikó: arany, 

Bereznai Boglárka: ezüst, Cser Péter: arany 

minősítés 

 

Az NKA által meghirdetett felhívásra pályázatunkat pozitívan bírálták el. Kottára, fellépő 

cipőkre és ruhákra pályáztunk, amit teljes összegben meg is kaptunk. Így a lányok a Tallódi 
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Mirella Edit által tervezett és kivitelezett szép ruhákban léptek az „Éneklő Ifjúság” versenyen 

porondra. Meg kell mondjam, mindenkinek "szemet szúrtak".  

- 2019. május 9. Nyíregyháza: „Éneklő Ifjúság” minősítő hangverseny 

 A minősítő versenyen nem volt létszámkorlát, így a népdalkórus tagjai együttesen tudtak 

fellépni. Arany minősítésben részesültek ebben a felállásban énekeseink.  

- 2019. május 18. Érd: Mindkét csoportunk ezüst 

minősítést kapott a “Tiszán innen, Dunán túl” országos 

népdaléneklési versenyen, szép, színvonalas 

szereplésért, öregbítve iskolánk hírnevét ismét. 

 

 

 

A Figemadár csoport tagjai: Bálint Eszter, 

Bartha Anikó, Bereznai Boglárka, Juhász Eszter, 

Katona Fanni, Kovács Orsolya, Laczai Natália 

Éva 

A Gilicemadár csoport tagjai: Cser Péter, Sivadó 

András, Tomasovszki Márton 

 

- 2019. május 24-26. Gyula: „Erkel Diákünnep” kulturális ifjúsági fesztivál- és verseny 

középiskolásoknak  

Ezen a rendezvényen még soha nem vettünk részt.  

Sivadó András klasszikus hangszer kategóriában mutathatta meg tudását, népzene 

szólóhangszer kategóriában pedig Lipcsei Hajnalka kapott EDU-plakettet. 

A versenyen derült ki, hogy nincs külön kis-és nagycsoport kategória és szólóének sem. 

Egyként kezeltek mindenkit. Szólót énekelt Bereznai Boglárka és Cser Péter, és fellépett a 

Gilicemadár és a Figemadár csoport is. A zsűri szóbeli dicséretben részesítette fellépőinket. 

- 2019. június 13-16. Pécs: AJTP 

Művészeti Fesztivál 

A 9/AJTP-s osztály lépett fel, mind a 

31 tanulójával csoportos ének 

kategóriában, ahol arany 

minősítésben részesült.  
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Nagy sikert arattak egy népdal-quodlibet előadásával. 

A népdalos szezon mindig a tanév 2. felében indul 

számunkra. Így volt ez idén is.  

- 2020. február 1. : A Nyíregyházi Egyetem Zenei Intézete 

által meghirdetett Középiskolások VI. zenei versenyéről az 

alábbi eredményekkel tértek haza a lányok:  

- zenetörténet és néprajz kategória 2. korcsoport: I. hely, 

Bartha Anikó+ meghívás a Kutatók Éjszakája programra 

II. hely Bereznai Boglárka és Lipcsei Hajnalka+ különdíj; 

Hajni népi hangszer kategóriában I. hely 

Czuczor Ramóna: népi hangszer- és népdaléneklés 

kategóriák: II. hely 

- 2020. február28. : a Vécsey-Vásárhelyi Országos Kamara Népdaléneklési versenyen Bartha 

Anikó „A Hiteles Érzelmi Hangvételért” különdíjban részesült. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

"A hazai és a határon túli művészeti tehetséggondozó programok támogatása" című, 

NTP-MŰV-19 kódszámú pályázaton benyújtottuk a „Társművészeti és hagyományőrző 

tevékenységek kapcsolódása tehetséggondozó műhelyben” c. programunkat, amelyet 

kedvezően bírált el a bizottság. 

 

A csoport tavaszra tervezett versenyeit, fellépéseit, a pályázati program megvalósítását 

felülírta sajnos a koronavírus-helyzet. Reméljük, hamarosan folytathatjuk közös 

énekléseinket, programjainkat. 

Ágoston Ildikó 
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Kiállítás az Arany János Tehetséggondozó Program diákjainak munkáiból 

Az   Arany János Tehetséggondozó Programban két szakkör keretében van lehetőség 
képzőművészeti alkotások készítésére az érdeklődő diákok számára. 

Az egyik szakkör a 9.AJTP/C osztályosok részvételével működik heti 2 órában. A másik 
szakkör az érdeklődési kör szerinti rajzszakkör heti egy órában. 

Szakköreink célja, hogy az alkotómunka segítségével pozitívan alakítsuk a résztvevők 
személyiségét. Változatos technikákkal teremtünk lehetőséget a játékos, élményszerű 
munkára, ami gazdagítja az önkifejezést és elősegíti a kreativitást. 

Mindkét szakkörre jellemző a hagyományos technikák továbbfejlesztése és izgalmas, újszerű 
képalkotási módszerek alkalmazása. Mindig nagy sikere van a diákok körében a 
cérnagrafikák készítésének, a különböző anyagismereti játékoknak, mint festékcsurgatás, 
összemosás, véletlenszerű hatások elérése. A tanév során megismerkednek a diákok a 
különböző grafikai technikákkal, mint a frottázs, monotypia, papírmetszet, linómetszet. 
Ezeken kívül készítünk montázsokat és egyéb vegyes papírragasztásokat. 

Az itt kiállított munkák között láthatunk egy álarc sorozatot. Ez a Jósa András Múzeum    
„Láthatatlan kiállítás” – ához kapcsolódó pályázatra készült. Ugyanazt az alap álarcot 
különböző anyagokkal fedték be a tanulók, így a látássérültek számára is különböző tapintású 
felületeket kaptunk, amelyek alatt kitapintható az emberi arc. 

 Ezen a pályázaton nagyon szép sikereket értek el tanulóink, a csoport különdíjat kapott, 
Szoták Bianka I. és Balabás Mercédesz pedig II. helyezést ért el. A falakon látható képek egy 
részét a természetben található levelekből, ágakból, kövekből készített kompozíciók, 
különböző színű akrilsprayvel történő lefújásával készítették a szakkörösök.  

A többi munkánál a papírmetszetekhez készített dúcokat használtuk fel a képalkotás során. 
Egy részüket egyszerűen színes felületekre ragasztottuk, így értünk el látványos hatásokat. 
Más részüket átfújtuk akrilsprayvel, így alkottunk izgalmas felületeket. 

A tárlókban az Arany János Tehetséggondozó Program „Családi Karácsony” ünnepségeire 
készített meghívók és ajándékok láthatóak több évre visszamenőleg. Ezeket a kezdő AJTP-s 
csoportok készítik szüleiknek, tanáraiknak. Itt is igyekszünk minél változatosabb technikákat 
alkalmazni, mint az üvegfestés, dekupázs, lemezdomborítás. 

A kiállításon látható még három makett. Ezeket a mostani 11.c osztályosok készítették a 
külföldi tanulmányi utak feldolgozása kapcsán. 

Minden évfolyam minden tanévben részt vesz külföldi tanulmányúton. Így született az erdélyi 
út után a körösfői templom makettje, a Bécs-Pozsony út után a pozsonyi vár makettje és az 
olaszországi út után egy csodálatos velencei templom makettje. 

Ezek a tevékenységek elősegítik a diákok ismereteinek, a világról alkotott képének 
elmélyítését.  
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Remélem, a kiállított munkák tükrözik, milyen fontos az Arany János Tehetséggondozó 
Program és a művészeti nevelés, a vizuális kommunikáció, amely a tanulók értelmi és érzelmi 
intelligenciáját is fejleszti, ezáltal érzékennyé teszi őket a mindennapi problémák 
megoldására. 

Szentpéteri Éva 

               

Részlet a kiállításból                                                            Karácsonyi ajándék 2016 

 

Meghívó az AJTP karácsonyi műsorra 2018 
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Különdíjas álarcsorozat  

 

Varga Alexandra 9.c : Zebrák 
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Szakkörösök: 9.AJTP/C 

 

Szakkörösök: 9.c 
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Egy kiállítás színfalai mögött 

Technika és művészetek 

A minap szerencsém volt egy csodálatos kiállításon részt venni, aminek létrejöttét iskolánk 
rajztanárának, Szentpéteri Éva néninek és szorgalmas diákjainak köszönhetjük. A megnyitó 
után az volt az első gondolatom, hogy mindenképpen meg kell ismernem a kiállítás hátterét, 
ebben pedig Éva tanárnő nagy segítségemre volt. 

1. Mit gondol Tanárnő, a fiatalok napjainkban érdeklődnek a művészetek, a 
kultúra iránt? 
Szerencsére igen, és a mi feladatunk az iskolában az, hogy minél több kulturális 
eseményre, színházba, múzeumba, kiállításra juttassuk el a diákokat. Megmutatjuk 
nekik, hogyan lehet a szabadidejüket hasznosan eltölteni, és megpróbáljuk kialakítani 
bennük az igényt a kulturális programok iránt, viszont nagyon szerencsés, ha ezt már 
otthonról hozzák magukkal a fiatalok. 
 

2. A telefonok, elektromos berendezések túlzott használata elvette az emberek 
alkotói kedvét? 
A gyerekeknek van igényük az alkotásra, ezt látom, mikor végigjárom a tantermeket 
és a kollégiumi szobákat. Nagyon sok helyen látok tanulói alkotásokat. Az internetet 
természetesen ki lehet használni, hiszen ismereteket, inspiráló képeket, fotókat 
találhatunk rajta. A modern eszközöket be kell vonni a tanulás folyamatába. Inkább 
akkor van probléma, ha a diák nem arra, és nem akkor használja az internetet, ahol 
hasznára válhat. 
 

3. Az emberek inkább használják a telefonjukat, mint a képzelőerejüket? 
Ha felvetünk egy témát, akkor tényleg sokan a mobiljukat veszik elő és azon 
keresgélnek. Ez nem feltétlenül rossz dolog, de ahhoz mindig valamit hozzá kell tenni, 
hogy saját és egyedi alkotás születhessen. 
 

4. Hogyan lehetne a fiatalokat inspirálni az alkotásra? 
Ezt hívják motivációnak. A pedagógus feladata, hogy megfelelő motivációval kedvet 
csináljon az alkotáshoz. Ez tényleg nehéz kihívás. Én szerencsésnek érzem magam, 
mert a szakköri tevékenységem során könnyen tudom támogatni és motiválni a 
tanulókat, és felhasználjuk az ő ötleteiket is az alkotás során. A legszebb az egészben, 
hogy inspiráljuk egymást a gyerekekkel.  
 

5. A kiállításon milyen technikákkal készültek az alkotások? 
A kiállított álarcok mindegyike különböző anyagok, például papírmasé, szivacs, 
fakéreg, tészta, textilek és tollak felhasználásával készült. Így nagyon változatos és 
kreatív művek jöttek létre. De a sokféleség egymás mellett egységet is alkot, mint 
ahogyan mi, emberek is ezt tesszük, különbözőségeink ellenére. A falakon lévő képek 
papírmetszethez készített dúcok felragasztásával és átfújásával készültek. Itt a 
variációk száma végtelen lehet, amelynek csak a képzelet szab határt. A tárlókban az 
Arany János Tehettséggondozó Program (AJTP) családi karácsonyra készített 
meghívók és ajándékok láthatók több évre visszamenőleg. Itt is változatos technikákat 
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alkalmaztunk, mint a decoupage, domborítás és az üvegfestés. A három kiállított 
makett a külföldi utazások feldolgozása során készült. 
 

6. Milyen célból készültek a kiállított darabok? 
Az álarcokat a Jósa András Múzeum „Láthatatlan kiállításához” készítettük. Az átfújt 
papírmetszetek egy része az AJTP-sek pécsi Művészeti Fesztiváljára készült. A 
meghívók és az ajándékok a családi karácsony, a makettek pedig a projekthétvégék 
során jöttek létre. 
 

7. Milyen előnyei vannak a szakkörnek? Milyen hatással van a gyerekekre? 
Akik jelentkeznek a szakkörre és rendszeres alkotómunkát végeznek, azoknak 
rengeteg képességük fejlődik. A kézügyességük, türelmük, kitartásuk is sokkal jobb 
lesz, hiszen egy-egy alkotás igen aprólékos munkát igényelhet. A gondolkodásuk is 
fejlődik, mivel sokszor analizálunk, szintetizálunk, kiemelünk és egyszerűsítünk. 
Nagyon komoly gondolkodási művelet például a háromdimenziós tér két dimenzióban 
történő ábrázolása. Természetesen fejlődik a képzelet és a kreativitás is. Ezeknek a 
hozadéka jelentkezik a tanórákon is, hiszen néha egy matematika feladatnál is 
alkalmazzuk őket. A későbbiekben pedig esetleg hasznosak lehetnek a szakkörök 
során szerzett ismeretek például tervrajzok készítésénél. Tehát számtalan esetben 
tudjuk hasznosítani az ezekből a tevékenységekből származó tudásunkat. Nem utolsó 
sorban, mivel egy közösséget alkotunk, a tanulók alkalmazkodóképessége is javul, 
aminek csapatmunkák során majd nagy hasznát vehetik. 
 

8. Mennyi ideig tartott elkészíteni a műveket? 
Ha végignézzük a kiállított munkákat, láthatjuk, hogy időigényes volt az elkészítésük. 
Az álarcok legtöbbje aprólékos munkát igényelt, ugyanígy a papírmetszetek 
elkészítése is sok ideig tartott. 
 

9. Milyen kulturális tevékenységeken vehetnek még részt a diákok a Zrínyiben? 
Azt hiszem, ha rápillantunk a gimnázium honlapjára, akkor látszik, hogy milyen 
pezsgő élet folyik az iskolában. Szinte minden héten van valamilyen program. Aki 
művészeti tevékenységet szeretne folytatni, annak lehetősége van részt venni a Zig-
Zug Pódium munkájában Varga Ildikó tanárnővel. Aki az énekléshez érez kedvet, az 
jelentkezhet Ágoston Ildikó tanárnő népdal köreibe, aki pedig a táncban jeleskedik, az 
meglátogathatja Bodnár Zoltán tanár úr néptánc óráit.  
 

Nagyon szépen köszönöm Szentpéteri Éva tanárnőnek ezt a tartalmas interjút, és őszintén 
gratulálok a gyönyörű kiállításhoz! 

 

Gyulai Dorina  
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Operakaland - Kultúrkaland 

2019 őszén Budapesten voltunk kis csapatunkkal, akikhez 

csatlakozott egy krúdys barátnő, és tiszadobi, - kezdetben 

"megszeppent" - általános iskolások. Megtekintettük az Erkel 

színházban Erkel Ferenc Hunyadi László c. operáját, majd a 

Kereskedelmi és Vendéglátóipari Múzeumban vettünk részt egy 

jó kis nyomozós programban. A kutatás, nyomozás a XX. sz. 

első felébe kalauzolta a diákokat. A nap zárásaként még maradt 

egy kis időnk, így a híres Daubner cukrászda finomságaiba is 

belekóstoltunk. 

Nagyon büszke voltam a kis csapatra, 

fantasztikusak voltak figyelem, érdeklődés, 

viselkedés, egymás be-elfogadása 

tekintetében. Tudtak viselkedni színházban, 

múzeumban, cukrászdában, vonaton 

egyaránt.  

Ágoston Ildikó 

Diákszemmel: 

A program, amiben az iskolánk részt 

vehetett, egy igazán fantasztikus lehetőség 

volt. A csoporttal való utazás, időtöltés és 

művelődés számunkra mindig felejthetetlen 

élmény. Ahhoz képest, hogy ez egy remek 

kiváltság, hogy elmehettünk egy opera 

darabot megnézni, mellesleg ilyen alacsony 

költségen, az iskolából mégis eléggé 

kevesen jelentkeztek. Ez egy tökéletes 

példája annak, hogy a mi generációnkban már csak kevesen tudják értékelni a művelődést és 

az ezzel járó élményeket. Nem tartják fontosnak az ilyen tevékenységeket. A fiatalok 

érdeklődési körébe nem igazán esnek bele az ilyen programokon való részvétel. 
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Annak ellenére, hogy eddig nem sok 

lehetőségünk volt megtekinteni hasonló 

előadásokat, remekül éreztük magunkat. Az 

opera nagyon élvezetes volt, a Hunyadi László 

című darabot tekintettük meg. Rendkívül érdekes 

volt egy történelmen alapuló darabot megnézni. 

Bele tudtunk helyezkedni az akkori emberi, 

társadalmi és történelmi helyzetbe, amelyek 

akár ma is tanulságosak lehetnek. Továbbá, 

bár Mátyásról és Jánosról részletesen 

tanulunk mind általános iskolában, mind 

gimnáziumban, Lászlóról csak említés 

szintjén beszélünk, pedig története rendkívül 

sokszínű és érdekfeszítő. 

 A színház tisztasága, korszerű technológiai megoldásai (gondolunk ezalatt a hangtechnikára, 

a feliratozásra stb.) és kényelme kifogásolhatatlan volt. Élményeinket csupán néhány másik 

néző zavarta meg, azonban ezért nyilvánvalóan nem az intézmény a teljes értékű felelős. A 

mellettünk lévő diákok, nemcsak hogy nem operához illő 

ruhában jelentek meg, de még az alaptiszteletet sem adták 

meg, se az énekesek, se a többi néző felé. Ez nagyon 

zavaró volt számunkra. Pedig az opera egyáltalán nem 

unalmas élmény, sőt! Az utazás kellemes és szórakoztató 

volt, a darabot pedig nagyon élveztük. Utána ráadásul 

elmehettünk a Magyar Kereskedelmi és Vendéglátóipari 

Múzeumba, ahol érdekes rejtvényeket oldhattunk meg 

csapatokban. Napunkat pedig édesen zártuk, ugyanis 

eltölthettünk egy kellemes órát a Daubner cukrászdában. 

Köszönjük a lehetőséget, hogy alkalmunk volt megtekinteni egy operát és egy fantasztikus 

élménnyel gazdagodni. 

10. B osztály: Aranyosi Réka, Asztalos Antónia Ágnes, Barkóczi Eszter Mária, Barnóth Lili, 

Benkő Dávid, Kovács Kevin 
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Intézményünkben megemlékezésre készültünk a 100 éve történtekről, a történelmi 
Magyarországot megszüntető trianoni békekötésről. Ami azért különösen fájdalmas a ma élők 
számára is, mert most is világosan látjuk, hogy az első világháborút lezáró szerződés sokkal 
inkább a vesztest sújtó békediktátum volt, a magyar érdekek nem érvényesülhettek, 
színmagyar területeket csatoltak el. A diákok számára mindez történelem, amelyről ismereteik 
nagyon hiányosak, ami annak következménye, hogy a rendszerváltásig többek között e téma is 
a tabuk közzé volt sorolandó. A megemlékezés tehát hiánypótlás is. Terveink szerint a tanulók 
meghallgathattak volna egy előadást a téma egyik kutatójától, Ablonczy Balázstól. Az 
osztályok június 4-ére színes, változatos a határon túl élő magyarok életéhez kötődő 
projektmunkákkal készültek volna, amelyek célja, hogy élőbbé tegyék kapcsolatainkat az 
elszakadt országrészekkel. A projektnap az ismert okokból végül elmaradt.  
 
Az a dolgozat, amiből idézünk egy részletet, egy városi pályázatra készült.  

Antal Attiláné 
                                                          

Mit jelent nekem Trianon? 
                                                                (részlet)                 
    A Pozsonytól az én lakóhelyemig, Királyhelmecig húzódó terület csehszlovák megszállás 
alá került Kassával együtt. A helyi lakosság kezdetben nem igazán fogta fel, mi történik, 
meggyőződésük volt, hogy Magyarországnál maradnak. A csehekről azt hitték, csupán 
rendfenntartó erők. Azonban amikor az új hatalom elkezdett berendezkedni, felkelések 
bontakoztak ki. 1919-ben Kassán a március 15-i ünneplés közepette a cseh katonák 
ledöntötték a honvédszobrot. Arról, hogy a csonkításhoz vezető eseményekben kit terhel a 
felelősség, eltérő vélemények alakultak ki.  
    Talán a legextrémebben a felvidéki falucska, Szelmenc élte meg az elszakítást. Mikor 
először kerítést húztak fel a falu közepén, Nagyszelmenc az új csehszlovák államhoz, 
Kisszelmenc Szovjet -Oroszországhoz került. Manapság Nagyszelmenc az Európai Unióhoz 
tartozik Szlovákia részeként, Kisszelmenc pedig Ukrajnához. Annak az egyetlen kerítésnek a 
felhúzásával szakítottak el egymástól családokat, tettek tönkre életeket. Ahogy mesélik, egy 
kisszelmenci lány, Rebeka a nagyszüleinél vakációzott éppen, majd örökre ott ragadt. A szülei 
legközelebb menyasszonyként látták viszont, azt is csak a kerítésen keresztül.  
    Nagyapám nagyapja világéletében Királyhelmecen, egy most már határ menti kisvárosban 
élt. Manapság sok embernek megadatik, hogy utazik, új tájakat fedez fel, esetleg egy 
varázslatos helyen letelepszik, akár egy másik állam polgárává is válik. Akkoriban ez nem 
választás kérdése volt. Üknagyapám úgy volt négy ország állampolgára, hogy ki sem tette 
lábát szülővároskájából. Királyhelmec először az Osztrák-Magyar Monarchiához, majd 
Csehszlovákiához, egy rövid ideig Magyarországhoz, aztán újra Csehszlovákiához tartozott, 
most pedig már több mint 20 éve Szlovákia része. Csoda hát, ha az akkori lakosok 
összezavarodtak? Ma már persze valamivel jobb a helyzet, mint akkor. Ma, ha a felvidéki 
magyarok Szlovákián belül utazva magyarul beszélnek, legfeljebb szúrós pillantások és durva 
sértések járnak érte, ritkábban fizikai erőszak, míg a múltban ez bizony komoly megtorlásokat 
vont maga után. A munkahely elvesztését, bebörtönzést, kitoloncolást. 
    Ahányszor Trianon szóba kerül, vagy bármikor eszembe ötlik, elkeserít igazságtalansága. 
Az, hogy bele sem gondoltak a döntéshozók, mit von maga után egyetlen aláfirkantott 
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dokumentum. Hány ember veszti el a családját, a megszokott életritmusát, és hogy mennyire 
összezavarhatnak embereket, akiknek a későbbiekben meggyengülhet az identitása. Szerintem 
ez főleg a jövő generációira igaz. A felvidéki városkákban, falvakban manapság egyre több 
szülő íratja fiát, lányát szlovák tannyelvű iskolába. Abban reménykednek, hogy a gyermekük 
így anyanyelvi szinten megtanulja az államnyelvet, s ennek révén sokkal jobban tud majd a 
jövőben boldogulni. Sajnos ez legtöbbször visszájára sül el, hisz ezek a fiatalok se szlovákul 
nem beszélnek helyesen, de ami még szomorúbb, magyarul sem, ami az anyanyelvük. Én 
rendkívül hálás vagyok, hogy magyar tannyelvű iskolába járhattam, mert az anyanyelvemet 
helyesen tudom használni, és választékosan ki tudom magam fejezni, miközben az 
államnyelvvel is jól boldogulok.   

    A határon túli magyarok sokszor számolnak be a hontalanság érzéséről, ami sokszor 
teljességgel indokolt. Az államot, melyben élünk, nem valljuk hazánknak, mert 
nemzetiségünk nem oda köt. Ugyanakkor Magyarországot se nevezhetjük annak, mivel nem 
vagyunk állampolgárai, nem ott élünk. Valamilyen módon mindenhol idegenek vagyunk. 
Sokszor kárpótol bennünket fájó, szorongató érzéseinkért a Magyarországon nyújtott 
vendégszeretet, az emberek kedvessége, nyitottsága és elfogadása, amit a lakhelyünkként 
szolgáló államban általában nem kapunk meg, sőt.                                

    Nem indulunk egyenlő esélyekkel továbbtanulás terén sem. A Felvidéken hiába látogat 
valaki  magyar tannyelvű általános iskolát, az korántsem készít fel eléggé sem a 
magyarországi, sem a szlovákiai felvételikre,  középiskolai elvárásokra. Ha pedig a 
középiskola, illetve gimnázium idejére is ott maradunk, a felsőoktatási intézmény 
kiválasztásánál figyelembe kell vennünk, hogy szlovákiai felsőoktatási intézménybe 
kerüléshez keserves, hosszú órákat kell töltenünk azzal, hogy tökéletesítsük a 
nyelvtudásunkat, hisz ez elengedhetetlen ahhoz, hogy ott jó eredményeket érjünk el. Ha pedig 
végül úgy döntünk, hogy a tanulmányaink végső állomásaként szolgáló főiskolát vagy 
egyetemet Magyarországon választjuk, az is sok plusz munkát igényel, fel kell készülnünk az 
ottani követelményekre. Ha jobban megnézzük, aki határon túli magyarként valamit el 
szeretne érni, annak dupla annyit kell küzdenie. Ahogy az idősebb, a sokat megélt emberek 
mondják sokszor: Magyarországon nagyon könnyű magyarnak lenni. Próbálja meg valaki, 
milyen a határ túloldalán vállalni nemzeti hovatartozását! 

    A többségében magyarlakta települések szerencsére ragaszkodnak gyökereikhez, mint 
például az a kisváros is, ahol szüleimmel élek. Ezekben a falvakban és városokban az 
emberek a  szlovákok minden rosszallása ellenére megemlékeznek a jeles magyar napokról. 
Szívmelengető látni, amikor ha nem is egy egész ország, de egy kis település összefog, s 
közösen koszorúzzák meg Petőfi szobrát, vagy lengetik a magyar zászlót október 23-án. 
Örömmel tölti el a magyar embereket, amikor egy egész város vonul ki a március 15-ei 
ünnepségre. Amikor egy futballmeccsen egy magyar és egy szlovák csapat mérkőzik meg, s a 
magyarok által elfoglalt része a nézőtérnek piros-fehér-zöldbe borul, s mind egy emberként 
éneklik a himnuszt vagy épp egy ismertebb magyar slágert, akkor látszik igazán a nemzeti 
összetartás. Az elcsatolt területeken élő magyarok számára óriási öröm a nemzeti 
összetartozás napja, amit 2010 óta június 4-én ünneplünk. Ilyenkor Ferencváros 
Önkormányzata meghív minket, királyhelmecieket is több határon túli sorstársunkkal együtt, s 
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csupa olyan programon vehetünk részt, ami erősíti azt, hogy egyek vagyunk. 

    Nehéz a határon túl megtartani magyarságunkat, de nem lehetetlen. Talán éppen attól 
nagyobb dicsőség, hogy többet kell érte küzdeni. Mindig mindenhol ki kell állnunk 
nemzetiségünk mellett, s meg kell azt védeni azokkal szemben, akik emiatt bántanak. 1920. 
június 4-én nemcsak Magyarország területén esett csorba, hanem a becsületén is. Ezt soha 
nem szabad elfelejtenünk, és törekednünk kell rá, hogy a lehető legtöbbet tudjuk kihozni a 
kialakult helyzetből, s a lehető leginkább összetartsunk. Ahogy Juhász Gyula megírta: „Nem 
kell beszélni róla sohasem,/ De mindig, mindig gondoljunk reá…” 

Nagy Evelin 10. a  
 

 

Mi is tollat ragadtunk! 

SÉTA médiaprogram  

A Séta program remek alkalom arra, hogy az írás iránt érdeklődő diákok egy verseny 
formájában mutassák meg tehetségüket. Erre a Kelet-Magyarország szerkesztősége sok év 
után ismét lehetőséget biztosított a lelkes, írni szerető tanulóknak. A Zrínyi mellett a 
nyíregyházi Kossuth, Kölcsey és a megyéből a nyírbátori gimnázium vettek részt a 
vetélkedésben. Iskolánkból több diák mellett mi is megismerkedhettünk az írás szépségeivel, 
és betekintést nyerhettünk az újságírói munka világába. 

2019 októberében négy héten keresztül kellett változatos témákban alkotnunk, például a 
lélek, életmód, technika, kultúra, iskola és szabadidő tematikák szerepeltek a palettán. A 
megmérettetés során nemcsak alkotói képességünkre, hanem kreativitásunkra is nagy szükség 
volt. Szorgalmunk és kitartásunk meghozta a gyümölcsét, hiszen írásaink szerkesztett 
formában megjelentek a SZON oldalán, a legjobbak pedig minden hét csütörtökén a Kelet-
Magyarországban is. 

A versengés jó volt arra is, hogy egy új dologban próbáljuk ki magunkat, és 
tapasztalatot szerezzünk tanáraink és szakemberek segítségével ezen a téren. Habár néha 
nehézségekbe ütköztünk egy-egy cikk megírása során, próbáltuk kihozni magunkból a 
legjobbat, és olyan témákkal kapcsolatban írni, amik nemcsak nekünk, hanem az olvasók 
számára is érdekesek és hasznosak lehetnek a későbbiek során. 

A díjátadóra a szerkesztőségben került sor, ahol számos hasznos tanács mellett 
bepillantást nyerhettünk az újságírók mindennapjaiba. Megtudhattuk, hogy mennyi munka és 
fáradozás van egy igényesen megírt és szerkesztett napilap elkészítése mögött. Hiszen minden 
egyes részletnek tökéletesnek kell lennie, emellett a legapróbbnak hitt munka is nagy 
felelősséggel jár.  

Valamennyien megkaptuk a Séta. Sajtó és tanulás oktatási kézikönyv elektronikus 
változatát, ami hozzájárulhat, hogy folyamatosan fejlesszük tudásunkat az elmélet területén is. 
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Ha lesz folytatása a programnak, talán még sikeresebben próbálkozhatunk újra. Azoknak is 
érdemes lesz kipróbálni magukat, akik kezdő íróként szeretnék megcsillogtatni tudásukat, és 
karrierjüket a média világában képzelik el. 

Gyulai Dorina 11/C 
Somos Zsuzsanna Sára 11/C 

 

SOMOS ZSUZSANNA : Az Önpusztító életmód 10 pontja 

Az önpusztításról az emberek túlnyomó részének a drogok és az alkoholizmus, a helytelen 
táplálkozás ugrik be először. Ezek olyan dolgok, amiket a többség tudatosan elkerül és 
tisztában van a következményeivel. De tényleg elmondhatja magáról az az ember, hogy 
egészségesen él, aki tartózkodik a tudatmódosító szerektől és kerüli a gyorséttermeket?  

Itt lenne az Önpusztítás azon tíz pontja, amit akaratlanul is hajlamosak vagyunk elkövetni, és 
még észre sem vesszük: 
1.Rendetlenség 
Rohanó életünkben nem minden esetben törekszünk a rend megtartására, azonban 
szakemberek kimutatták, hogy a túlsúlyhoz és depresszióhoz nagyban hozzájárul a rendetlen 
környezet. 
2.Munkamánia 
A munkamániát már függőségként tartják számon, ami folyamatos stresszel és rettegéssel jár, 
és könnyen fordulhat túlhajszoltságba, ami a lélek és a test számára is káros. 
3.Elhanyagolt alvás 
Az alvás hanyagolásával sokkal ingerlékenyebbek és eredménytelenebbek leszünk, ez pedig 
szintén depresszióhoz vezethet, és rányomhatja bélyegét kapcsolatainkra is.  
4.Önkínzó gondolkodásmód 
Hatására testünk adrenalin és kortizol stresszhormont szabadít fel, mely fizikai és lelki 
egészségünkre is kihat, olyan betegségek alakulhatnak ki, mint reflux, fekély és 
cukorbetegség. 
5. Csak a múlt jelen nélkül 
Ha képtelenek vagyunk elengedni egy-egy veszekedést, és folyton felemlegetjük, mást 
hibáztatunk, nem tudunk koncentrálni a jelenre, akkor a depresszió súlyos típusai 
alakulhatnak ki.  
6. „Tökéletesnek” lenni 
A mentális betegségek egyik fő okozója, hogy mindenáron a tökéletesre törekszünk, nem 
fogadjuk el gyengeségeinket, hibáinkat, korlátainkat. Mindez rengeteg szorongást okoz és 
táplálkozási problémákhoz is vezethet.  
7. Érzelmeink elfojtása 
Elsősorban a düh elfojtása eredményez nagy hatást szervezetünkre, hiszen képes megduplázni 
a depresszió kialakulásának esélyét. 
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8. Mozgáshiány 
Az elhízás mellett közérzetünkre is rányomja a bélyegét, ha nem mozgunk eleget. A mentális 
egészség könnyen romolhat, mivel a hangulatot befolyásoló hormonokra is hatással van a 
mozgás. 
9. Autóvezetés 
Napjainkban mindent autóval közelítünk meg, ez a leggyorsabb és legpraktikusabb módszer. 
De ezzel a szervezetünket folyamatos stresszhelyzetekbe kényszerítjük, és ha a tartásunkra 
sem figyelünk, akkor a gerincproblémákat sem ússzuk meg könnyen. 
10. A betegség elhanyagolása 
Példának hozható a magas vérnyomás, sokak csak legyintenek, hogy ez egy érték, közben 
pedig a „néma gyilkos” becenevet is megszerezte. Addig kell lépni, amíg tudunk, törődjünk 
magunkkal! 
Ezek azok a szempontok, amiket csak sejtünk, de fogalmunk sincs róla, hogy hosszú távon 
károsok is lehetnek. A többsége lelki problémát okoz, de az önpusztító életmód fő forrását a 
belső problémák jelentik. Ha odafigyelünk ezekre az apróságokra is, és néha kirakjuk 
magunknak azt a bizonyos Stop táblát, akkor méltán kijelenthetjük, hogy egészségesek 
vagyunk testileg és lelkileg is egyaránt.  

 

Nagy Evelin: Furcsa tantárgyak, avagy mikor buli a suli? 
 

     A mondat második felét olvasva a legtöbb diák elkerekedett szemekkel pislog, hisz szinte 
elképzelhetetlen, hogy az intézményt, ahova minden reggel kialvatlanul megérkezünk, s 
délutánig ki se szabadulunk belőle, padjait pedig évekig koptatjuk, egy napon említhetnénk 
bármiféle bulival. 

     Biztos vagyok benne, hogyha délelőtt 9-10 körül kezdődnének az órák, melyeken csupa 
érdekes és könnyen megjegyezhető dolgot tanulnánk (persze a tanítás szigorúan legfeljebb 
délután kettőig tartana, hisz ugyan kicsoda bír ki négy óránál többet egy épületben), minden 
fiatal fülig érő szájjal masírozna az iskolából ki-be. 

    Tényleg lenne min változtatni, hogy a megtanultaknak később több hasznát vegyük! De 
fontos megjegyezni, hogy bár nagyon sok megtanult dolgot haszontalannak érzünk, azoknak 
igenis megvan a jelentősége. Elsősorban fontos részét képezik az általános műveltségnek, 
amivel szerintem mindenkinek rendelkeznie kell. És nemcsak azért, mert villoghatunk, ha 
majd jó benyomást akarunk kelteni jövendőbeli főnökeinkre, esetleg más emberekre, akik 
befolyásolhatják karrierünket, hanem mert igényesek vagyunk magunkkal szemben. 
Másodsorban megtanuljuk, hogy nem csak azt kell megcsinálnunk, amit mi szeretnénk, és 
ami érdekel minket. Később a munkahelyünkön sem válogathatunk majd a feladatok közül. 
Úgy érzem, minderre felkészít az iskola. 

     Külföldön már vannak olyan felsőoktatási intézmények, melyek igencsak furcsa 
tantárgyakkal rukkolnak elő. Talán éppen azért, hogy oldják kicsit a tanulást körüllengő 
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általános kedvetlenséget. Például néhány brit tengerparti egyetemen tanítják a szörf 
tudományát. Itt igazából nem azt tanítják meg, hogyan kell szörfözni, hanem abban 
segítenek, hogy a részvevők megértsék a sportág tudományos hátterét. A straffordshire-i 
egyetemnek pedig van egy olyan modulja, amit teljes egészében David Becham köré épít, a 
sport szerelmesei így jobban beleláthatnak a sportlegenda életébe és munkásságába. Egy 
másik intézmény meg skótduda-képzést is ajánl az érdeklődőknek. 

     Tapasztalhatjuk, hogy az iskolák próbálkoznak élvezetesebbé és lazábbá tenni az 
elkerülhetetlen suliba járást. Ehhez azonban nekünk is hozzá kell járulnunk, s kihasználni azt 
az időszakot, mikor még diákok vagyunk, s másért még nem vagyunk felelősök. Hiszen mint 
minden buli, az iskola is véget ér egyszer, s addig kell élveznünk, amíg tart. 

Nagy A. Gréta: Mit kezdjünk az „okos” tanácsokkal? 

Az iskola nem arra való, hogy szórakozz, hanem hogy tanulj! Gondolom ez nem csak nekem 
ismerős, hiszen szüleinktől rendszeresen hallhatjuk ezt vagy ehhez hasonló bölcsességet a 
„nem nekem, hanem magadnak tanulsz!” dorgálás kíséretében, de vajon igazuk van-e a 
bennünket féltőknek? 

Számtalan tizenéveseknek szóló motivációs videó, cikk kering az interneten, melyek szerint 
csak egyszer vagyunk fiatalok, ne vesztegessük el legjobb éveinket, éljünk, legyünk 
szerelmesek, bulizzunk! Mindezek ellenére felmerült bennem minap, hogy vajon mindez 
megéri-e. Nagyon nehéz döntést hozni ezzel kapcsolatban, mivel ebben a korban sokunknak 
a szüleink helyett a barátaink, ritkább esetben testvérünk lesz a bizalmasunk. Arra persze 
kevesen gondolunk, hogy a tőlük kapott tanácsok talán nem a legmegfelelőbbek, hiszen saját 
korosztályunk hasonló problémákkal küzdő tagjaitól kapjuk. Mások szerint viszont emiatt 
aggódni persze teljesen felesleges, hiszen az az élet rendje, hogy a gyermekből lassan fiatal 
felnőtt lesz saját döntésekkel, aki képes lesz vállalni tetteinek következményeit. 
Természetes, hogy mindenki változik, keresi önmagát. Csak arra kell figyelnünk, nehogy 
elveszítsük önmagunkat, ne adjuk fel értékrendünket. 

Ennyi idősen aránylag még kevesen vannak, akik már határozott célokkal rendelkeznek. A 
társaság és a barátok nagy nyomást gyakorolnak az emberre. Meg kell magunknak hagyni azt 
a lehetőséget, hogy amikor már tudni fogjuk, hogy „mik szeretnénk lenni, mikor felnövünk”, 
akkor ne induljunk egy lépés hátránnyal másokhoz képest. Talán az egyik legnehezebb dolog 
helyesen mérlegelni, mivel sokszor az, ami hosszú távon jó nekünk, különbözik attól, ami 
pillanatnyilag előnyösnek tűnik. 

Tiniként az életünket különösen nehéz egyensúlyban tartani, eldönteni, hogy mennyi időt 
érdemes tanulásra szánni és mennyit szórakozásra. Egy biztos, egyiket sem szabad túlzásba 
vinni. Lehet valaki nagyon szorgalmas, ha mellette nincs közösségi élete, nincsenek barátai, 
elzárkózik a kortársaitól, nem kívánnánk a helyében lenni. Ugyanakkor nem számit, ki 
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mennyire „jó fej”, ha közben nincs magához való esze, és ellébecolja az időt, nem készül, 
esélytelen egy jó főiskolára vagy egyetemre. 

Lássuk be: a legjobb „jó fejek” okosak, intelligensek, ehhez viszont az kell, hogy a suli 
nemcsak „buli-suli” legyen, hanem felkészítsen bennünket életünk következő szakaszára – 
ehhez viszont igenis nem árt, ha tanul is néha az ember. 

Szabó Inez: Már megtörténik az első like a kúszás-mászás előtt? 

    A mai gyerekek jelentős része használ valamilyen okoseszközt, a kicsik szinte érthetetlen 
vonzalmat éreznek a színesen csillogó képernyők iránt. 

    Az ilyenféle játékot sokszor a szülők is engedik egyfajta ,,nyugtatóként” gyermekük számára. 
Ennek köszönhetően láthatunk békésen bevásárló kisgyermekes anyukákat, akik tolják az 
éppen a babakocsiban mesét néző lurkójukat. Még kissé riasztóan, de ismerősen csengenek az 
egyes szülők szájából elhangzó mondatok. (,,Ha hisztis leszel, nincs telefon!”/ ,,Ha nem sírsz a 
bölcsiben, hazafelé játszhatsz a telefonodon.”) De jó-e, ha gyermeknek teljes mértékben 
megtiltják ezen eszközök használatát? Elfogadható-e, ha a nagyobbak már mérték és időkorlát 
nélkül szörfözhetnek a neten? A kívánatos megoldás valahol a kettő között lehet.  

    Sokakban már fel se merül a kérdés, hogy lehet-e egy kisgyereknek saját telefonja vagy 
tabletje. A napjainkban gyermeket vállalók már az X és Y generációból kerülnek ki, akik már 
szintén a modern technika világában nőttek fel. Számukra evidens, hogy utódjuk is felveszi a 
világ ritmusát. Az ifjoncok is azt látják, hogy a környezetükben lévők rengeteg időt töltenek 
online. Nem lepődnek meg, amikor a nagymamához belépve azt látják, hogy egy videó alapján 
süti nagyi az elképesztően ínycsiklandó krémest.  

    Tényleg valós az, amit egyesek mondanak, hogy így elbutul a gyerek, és nem figyel majd 
másokra. Az igaz, ha okoseszközöket használnak a csemeték, akkor tényleg nem lesznek társas 
kapcsolataik, vagy az, hogy alig kommunikálnak egymással meg az idősebbekkel? 

    Azért a válasz megnyugtatóbb. A felnövekvő nemzedék folyamatos ingerek hatása alatt áll, 
így megtanul egyszerre több dologra figyelni, képes jobban átlátni a problémákat, így segítve 
egymást, és ezzel újabb kapcsolatokat, bizalmi szálakat épít ki. Ám jó, ha a szülők figyelnek 
arra, mit néz a gyerekük az interneten. Sőt, ajánlanak nekik különféle oktató és tanulásra 
ösztönző alkalmazásokat.  

    Azt mindannyian jól tudjuk, hogy a fejlődésnek határt nem szabhatunk. Ez olyan, mint a 
patak, ami egyre nagyobb és nagyobb akar lenni, hogy elérhesse a tengert, és végül ő maga a 
tenger.   

 



108 
 

Gyulai Dorina: Séta az emberi lélek körül 
 
Születésünk első pillanataiban sírunk. 

Sírunk, mikor boldogok vagyunk és akkor is, mikor szomorúak. Ha elvesztünk valakit, aki 

nélkül nem tudjuk elképzelni az életünket. Mikor túl fáradtak vagyunk a szavakhoz, és a hang 

a torkunkon akad. 

Sírunk emberek szavai miatt, amik túl fájdalmasak ahhoz, hogy ne vegyük figyelembe őket. 

Olyan dolgok ezek, melyek emberré teszik az embert. Érző lénnyé, akinek a lelke a helyén 

van. Sokszor mégis ostorozzuk magunkat, amiért nem voltunk elég erősek ahhoz, hogy 

kiálljuk az összes próbát. 

Ezzel viszont magunknak hazudunk. Az ember fejlődésre, növekedésre és alkotásra lett 

teremtve. Nincs olyan, aki ne szenvedne, csalódna, kételkedne vagy soha nem lenne 

felhőtlenül boldog. Mélypont, fájdalom, elmúlás, változás, öröm, siker: mind az élet velejárói. 

Viszont sosem szabad elfelejtenünk, hogy a csatáinkat senki nem vívja meg helyettünk. 

Ha nem érezzük magunkat elég erősnek, csak abba kell belegondolnunk, hogy hányszor 

mondtuk már, hogy „erre képtelen vagyok”, mégis véghez vittük és megoldottuk a problémát. 

 

Bíznunk kell magunkban és elhinni, hogy képesek vagyunk bármire. 

Sokszor csak a mellkasunkra ül a mindennapok terhe, és nyomasztónak érezzük a világot, 

pedig a lehetőségeink tárháza hatalmas. Nyitott szemmel kell járnunk, minden apró, örömteli 

pillanatot elraktározva a szívünkben. 

Persze nem biztos, hogy mindig jókedvűek és boldogok leszünk, de a lelkünket nyomó 

problémák megoldására csak mi tudjuk a választ. Ismernünk kell magunkat és a határainkat. 

Még akkor is, ha összetörik a szívünket, és úgy érezzük, hogy lelkünk szilánkokra esik szét. 

Ezen minden ember keresztül megy, természetesen más-más okokból. Senki sem mondta, 

hogy a csalódás nem az élet része. Attól leszünk erősek, kitartóak és alázatosak. 

Hordozhatunk magunkkal évekig is sebeket, de egyszer a lelkünk végleg begyógyul, és egy 

újabb lépéssel közelebb kerülünk a boldogság eléréséhez. 
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A vacak melóktól az álommelóig 

Pályaorientációs projektnap 

2020. február 29. 

 

 

„Mi leszel, ha nagy leszel?” 

Generációk adták és adják egymásnak a kérdést, de talán sosem volt még annyira nehéz a 
válasz, mint napjainkban. A világ beláthatatlanul gyorsan változik körülöttünk. Ray Kurzweil 
amerikai kutató szerint „a mai ütemben a 21. század 20 000 év haladásának felel majd meg.” 
Egyre kevésbé hatnak a szülők, nagyszülők foglalkozási mintái, a pályaválasztás 
villanófényszerű megvilágosodása már a múlté.  

A munkaerőpiac elvárásaihoz való sikeres alkalmazkodás az 1990-es években új fogalmat 
hozott pedagógiai gondolkodásunkba, ez volt az élethosszig tartó tanulás. 

 Ma már a lifelong learning mellé egy új kifejezés is társul, a lifelong guidance, vagyis az 
élethosszig tartó pályaorientáció. 

A pályatanácsadás a pszichológia önálló területévé vált, az üzleti szféra komoly szellemi és 
tényleges tőkét fordít működtetésére, fejlesztésére.   

Az életút-támogató pályaorientáció (Balla Irma kifejezése) a pedagógia számára is nagy 
kihívást jelent, hiszen nem egyszerűen egy képzési katalógus összeállítása a feladatunk: a 
pályaismeret mellett az önismereti képességeket is fejlesztenünk kell.  

A Super-féle életpályamodell felosztása szerint a középiskolás korosztály a felfedezés 
stádiumában van. Ennek lényege, hogy elkezdődik az öndefiníció és a szakmai szerep közötti 
megfelelőség keresése, majd azonosítása. E bonyolult folyamat segítéséhez és támogatásához-
szándékosan kerülöm az irányítás kifejezést- ki kell lépnünk az iskolai órák megszokott 
keretéből! Élményt, tapasztalatot, a kérdezés és kipróbálás lehetőségét kell biztosítanunk 
tanítványaink számára. Ezért csatlakozunk szívesen projektekhez (Yes, InnoMate, City Walk-
hogy csak az utóbbi hónapok történéseire utaljak), látogatunk el gyárakba, nézünk meg 
cégeket működés közben. A szülők és az alumni támogatásának köszönhetően sok-sok 
szervezet segíti munkánkat: Pénziránytű Alapítvány, Amerikai Kereskedelmi Kamara, 
Magakom, Fáy Alapítvány). 

A nyitott iskola gondolatának köszönhetően a tanév rendjében kötelezően megszervezendő 
pályaorientációs projektnapot nem kényszerként, hanem óriási lehetőségként éljük meg. Egy 
olyan egész iskolát megmozgató és felforgató nagyrendezvény ez, mely az információszerzés 
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közvetlensége mellett a  személyes találkozások érzelmi többletét is nyújtja a diákok, a 
pedagógusok és a vendégek számára egyaránt. 

 2020. február 29-én harmadszorra szerveztük meg pályaorientációs projektnapunkat, mely 
szakmai hozadéka mellett a zrínyis identitás erősítését is szolgálja. Valamennyi előadónk, 
meghívott vendégünk egykori zrínyis diák, akik a munka, a művészetek és a pénzvilág 
különféle területeiről térnek vissza, hogy ne csak foglalkozásukról, hanem pályájuk 
alakulásáról is beszámoljanak, és ami szintén nagyon fontos, hogy beszélgessenek. Mindenki 
szívesen jön az alma materbe, és nagyon büszke is a meghívására. 

A diákok a közreadott fényképes névjegyek alapján, érdeklődésüknek megfelelően, maguk 
választhatnak az előadók közül. A sokszínűség mellett a lista összeállításánál gondosan 
figyelek arra is, hogy legyenek egészen fiatal szereplők is, akik a generációs kérdésekre 
megbízható válaszokat tudnak adni.  

A bemutatott karrierek nem feltétlenül egyenes ívben  és azonnal magasra emelkedő pályák. 
A meghívott előadók sokszor számolnak be kudarcokról, éjszakai tanulásról, munkahelyi 
stresszről, az újrakezdés szükségességéről. Felvillantják azokat az elvárásokat és 
kompetenciákat is, amelyeket összefoglalva csak soft skillsként emlegetünk. Szinte mindenki 
említi érvényesülése zálogaként azt a biztos nyelvtudást, amit a Zrínyiben alapozott meg. 

Az életpályák bemutatásának több hozadéka is van. Először is tanulóink első kézből 
ismerhetnek meg érdekes foglalkozásokat, munkaköröket. Másodszor: diákjaink közvetlenül 
szembesülhetnek a  valós munkaerő-piaci preferenciákkal, kihívásokkal.  

A legfontosabb mégis a személyes kapcsolatépítés, a hiteles példaképkeresés lehetősége. 

Végezetül hadd említsek egy szubjektív mozzanatot is! Minden évben végtelen büszkeséggel 
és szeretettel hallgatom az előadókat, akik közül többeket taníthattam. Büszke vagyok 
profizmusukra, magabiztosságukra, szakértelmükre. Szeretem őszinteségüket, emberségüket, 
olykor esendőségüket is, ahogyan arról vallanak, hogyan lehet eljutni a vacak melóktól az 
álommelóig.  

Szóval mindannyiunk számára hasznos és jó találkozások ezek. Igazi életleckék!  

Huszárné Kádár Ibolya 

 

 

Előadóink 2020-ban: 
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Fergeteges hangulatban ötleteltek a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és 
Kollégium diákjai az Innomate projektnapon 

 

 

Gimnáziumunk hitvallása, hogy az iskola diákjait a kezdeményezés, a kreativitás, a 

megváltozott munkaerő-piaci igények megjelenésének és a vállalkozói kompetenciafejlesztés 

jegyében támogassa lehetőségeik felismerésében, saját ötleteik kitalálásában, 

megtervezésében. 

Ezért  nagyon örültünk, hogy intézményünk is tagja lett annak a 6 középiskolából álló 

(Balatonfüred, Kaposvár, Nyíregyháza, Szentendre, Székesfehérvár, Szolnok) innovatív 

közösségnek, akikkel 2020-ban közösen dolgozhatunk a diákok 21. századi munkavállalói 

készségeinek fejlesztéséért a United Way Magyarország által támogatott „InnoMate – Velünk 

életre kelnek az ötletek” program megvalósításának keretében. Programjuk kifejezetten a 

középiskolásoknak szól. Célja, hogy a fiatalok azon képességeit fejlessze, melyek 

elengedhetetlenek a mai munkaerőpiacon. Hiszen a 21. században elengedhetetlen, hogy a 

fiatalok ne rendelkezzenek olyan készségekkel, mint a kreativitás, problémamegoldás, 

kommunikáció vagy a vállalkozói szemlélet. Innovációs programjuk segíti diákjainkat is a 

pályaválasztásban és a munkaerőpiacon való orientációban, illetve a vállalkozói attitűd 

kialakításában. A fiatalok az Innomate klubok mellett sok más olyan élményben is 

részesülnek reményeink szerint, mely által jobban el tudják képzelni magukat a jövő 

munkaerőpiacán, illetve a program végén innovációs versenyen vehetnek részt. 
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A program első eleme a 2020. február 4-én megrendezett Ötletverseny volt, melyet a 
StartItUp közreműködésével valósítottak meg, és óriási érdeklődést váltott ki a diákok között. 
A speciális projektindító napon több, mint százötven diák ismerkedett meg a programmal, 
melyet korábbi tapasztalatok alapján, oktatási és start-up szakértőkkel együttműködve 
dolgoztak ki. A résztvevő diákok az esemény végén jelentkezhettek az InnoMate program 
innovációs klubfoglalkozásaira, melyek gimnáziumunkban 2020 február közepén indultak el 
és május végéig tartanak. 

 

Huszárné Kádár Ibolya igazgatónő az innovációs program DIA és StartItUp támogatóival 

 

A beérkező jelentkezések alapján kiválasztott diákok kis csapatokban saját innovációs 
projektjeiken  dolgoznak majd Sárga Tamás, Suller Zoltán, Szűcs Róbert és Tisza Zsuzsanna 
pedagógusok támogatásával, akik korábban elvégezték a United Way Magyarország speciális 
szakmai módszertani képzését, és innovációs csoportvezetőkké váltak.  

A projektnap során az ötletből egy olyan kidolgozott projekttervig jutottak el a diák csapatok, 
amivel későbbiekben elindulhatnak a megvalósítás útján, és valamilyen pozitív irányú 
változást kezdeményezhetnek szűkebb környezetükben, vagy akár a nagyvilágban.  



121 
 

 

 
Azt szeretnénk, hogy a munkaerőpiacra belépő fiataljaink ne a hiányosságaikkal 

szembesüljenek, és ne hátránnyal kezdjék a karrierjüket. Ezért olyan, az országban 

egyedülálló versenyképes oktatóprogramban való részvétel lehetőségét tesszük elérhetővé 

számukra, amely fejleszti a kreativitást, a kritikus gondolkodást és a kommunikációt, valamint 

kiemelt figyelmet szentel az együttműködés különböző fajtáinak és a közösségépítésnek. A 

tananyag elsajátítása során fontosnak tartottuk, hogy a fiatalok már a középiskolás évek alatt 

alapos önismeretre tegyenek szert, és fejlődjenek a sikeres életvezetéshez szükséges, tehát nem 

szakma-specifikus kulcskompetenciáikban (problémamegoldó képesség és a kreativitás, a 

tanulási és gondolkodási képesség, az indoklási és értékelési képesség, a kooperációs és 

kommunikációs képesség, a felelősségvállalási képesség, az önállóság és a teljesítőképesség). 
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Valamint a program során megismerkedhetnek az üzleti etika és a társadalmi 

felelősségvállalás alapjaival is, és vállalkozó szellemű, a világra nyitott emberekként lépjenek 

tovább álmaik megvalósítása felé – összegezte Tisza Zsuzsanna, az InnoMate program egyik 

innovációs csoportvezetője. 

INNOMATE DIÁKSZEMMEL 

2020. február 4-én lehetőségünk nyílt részt venni az Innomate készségfejlesztő programján. Az 

országból hat iskolában szervezték még meg ezt a napot és a Zrínyiben volt a legmagasabb a 
résztvevők száma, 150 fő. Ez remekül szemlélteti, hogy gimnáziumunk hihetetlenül eltökélt az 
új projektek és a modern oktatás megvalósításában. Mindig öröm látni, hogy intézményünk 
vezetősége azon dolgozik, hogy mi, diákok gyakorlatorientált képzésekben is részt vegyünk 
iskolai keretek között. 

Nagyon örültünk annak, hogy bepillantást nyerhettünk egy vállalkozás létrejöttébe, sokunknak 
bővültek a továbbtanulási lehetőségek. Remek új ismereteket, tapasztalatokat szereztünk. 
Mindemellett új embereket és új látásmódokat ismerhettünk meg és a jó hangulatban sem volt 
hiány. Jó érzés volt látni, hogy mindenki teszi a dolgát és eltökélten próbálja megvalósítani a 
rábízott feladatot. Legyen ez egy pitch előadása, plakát elkészítése vagy akár az emberek 
meginterjúvolása is. A nap végére a legjobb csapat pedig elnyerte méltó jutalmát, 
mozijegyeket kaptak a munkájukért. Azonban mi úgy gondoljuk, hogy mi, akik részt vettünk 
ezen a projektindító napon, már győztesek vagyunk, hiszen egy hihetetlen élménnyel 
gazdagodtunk. 

Barnóth Lili & Barkóczi Eszter Mária 

Drukkolunk a lelkes résztvevő középiskolásoknak, hogy közülük kerüljön ki az a csapat, akik 
június elején az országos döntőben és díjátadó ünnepségen részt vehetnek, és méltó módon 
képviselik intézményünket. 

Forrás: https://www.nyiregyhaza.hu/post/fergeteges-hangulatban-otleteltek-a-zrinyi-ilona-
gimnazium-diakjai-2020-02-05?fbclid=IwAR38rvHJVvYsLAIFGgeBrqv4UR1sxuG-
jgZIlMs7paKE4EBDjhZiGDHEdG4 (2020) 

https://www.nyiregyhaza.hu/post/bemutato-a-zrinyiben-egyedulallo-oktatoprogram-fejleszti-
a-fiatalok-kreativitasat-(2020) 

                                                                                 Tisza Zsuzsanna 

                                                                 Az InnoMate program egyik innovációs 

csoportvezetője 

https://www.nyiregyhaza.hu/post/fergeteges-hangulatban-otleteltek-a-zrinyi-ilona-gimnazium-diakjai-2020-02-05?fbclid=IwAR38rvHJVvYsLAIFGgeBrqv4UR1sxuG-jgZIlMs7paKE4EBDjhZiGDHEdG4
https://www.nyiregyhaza.hu/post/fergeteges-hangulatban-otleteltek-a-zrinyi-ilona-gimnazium-diakjai-2020-02-05?fbclid=IwAR38rvHJVvYsLAIFGgeBrqv4UR1sxuG-jgZIlMs7paKE4EBDjhZiGDHEdG4
https://www.nyiregyhaza.hu/post/fergeteges-hangulatban-otleteltek-a-zrinyi-ilona-gimnazium-diakjai-2020-02-05?fbclid=IwAR38rvHJVvYsLAIFGgeBrqv4UR1sxuG-jgZIlMs7paKE4EBDjhZiGDHEdG4
https://www.nyiregyhaza.hu/post/bemutato-a-zrinyiben-egyedulallo-oktatoprogram-fejleszti-a-fiatalok-kreativitasat-(2020)
https://www.nyiregyhaza.hu/post/bemutato-a-zrinyiben-egyedulallo-oktatoprogram-fejleszti-a-fiatalok-kreativitasat-(2020)
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Iskolánk a Pénziránytű Alapítvány bázisiskolája. A Pénz7-programok célja a diákok pénzügyi 
tudatosságra nevelése. Ebben az évben a Pénz 7 témája a digitális és pénzügyi biztonság volt, 
az órákon a pedagógusokat önkéntes szakemberek segítették.  
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A Nyíregyházi Kosár Közösség képviseletében Zalatnay László tartott nálunk előadásokat 
életvitel tanórákon és osztályfőnöki órán a helyi szinten megvalósuló fenntartható fejlődésről. 

 

 

Egyik osztályunk részt vett a Labor Café által szervezett „Az én utam” elnevezésű 
foglalkozáson is, amelyet Fekete Éva vezetett. A foglalkozás célja, hogy a diákok játékos 
formában tanuljanak az életút, karrier lehetőségeiről, kihívásairól és nehézségeiről a 
diákévektől kezdve a munkavállalásig. Szó esett a pótolhatatlan időről, az egészségről, 
boldogságról és a pénzről is.  
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Szathmáry Ákos 

Szathmáry Ákos vagyok, 28 éves „ex” 
Zrínyis. 2006-tól 2010-ig jártam a Zrínyi 
Ilona Gimnáziumba, ahol gyermekkorom 
meghatározó éveit töltöttem. Kiváló 
tanáraim, az iskola sajátos légköre, a DÖK és 
az ott szerzett barátok mind a mai napig 
meghatározzák életem.  
Idén 10 éve ballagtunk el és tudom, hogy 
klisének hangzik, de mintha tegnap történt 
volna. A Zrínyiben kialakult barátságok még 
mindig meglévő szoros kapcsolatok. Máig 

emlékszem a sok élményre, a tanórákra, a nagy szünetekre és osztályfőnökömre, Gönczy 
Ágnes tanárnőre, aki mindig tartotta bennünk a lelket. Amikor a tanulás másodlagos is volt 
számunkra, valahogy mindig megtalálta azt a hangot, ami visszatérített minket a tanulni 
akaráshoz. Ezt ezúton is szeretném Neki megköszönni, úgy gondolom, még számos 
osztálytársam nevében. Ági néni ezen kívül a mai munkámhoz, életemhez is nagyban 
hozzájárult, mivel tudta, hogy a filmszakmában szeretnék dolgozni, mint világító operatőr, 
amit 100%-ban megértett és támogatott is ebben.  

 
Jelenleg 8. éve dolgozom a nemzetközi filmszakmában, mint segédoperatőr /kamera 
asszisztens. Egyelőre az 5-ből a 3. lépcsőfokon állok az operatőri cím felé. Ezt nagyjából 12 
évesen döntöttem el és onnantól tanultam, haladtam a pálya irányába. Először a helyi 
Nyíregyházi Televízió kameraman tanfolyamát végeztem el, a Zrínyiben pedig médiából 
érettségiztem. A középiskola után Budapestre kerültem, ahol Nemzetközi Kommunikáció 
alapszakra jártam angol nyelven az akkori Budapesti és Kommunikációs és Üzleti Főiskolára. 
Ezzel egy időben bejelentkeztem az ország legjobb filmes szakember képző iskolájába, a 
H.S.C. Stábiskolába, ahol segédoperatőr szakon végeztem 2 év alatt a főiskolával egy időben. 
Miután végeztem a H.S.C.-vel, nagyjából egy év alatt bekerültem a tágabb értelembe vett 
vérkeringésbe, amit az iskolában, illetve ebben a közegben élve kapcsolati tőke alapján értem 
el. Ez a filmszakma egyik alapja, amit magadnak építesz ki, de természetesen jó 
szakembernek is kell mellette lenned, hogy ha az időt és energiát nem sajnálva bekerültél, ne 
ess ki.  

Én nagyjából 2 évig dolgoztam kisebb projektekben, először magyar reklámokban, 
videoklipekben és kisjátékfilmekben. Az akkor még egyetemista (Színház és Filmművészeti 
Egyetem) operatőrhallgatóknak a filmjeiben volt szerencsém dolgozni, akikkel máig tartom a 
kapcsolatot és dolgozom is együtt projektekben, mivel mára befutott szakemberek lettek a 
magyar és a nemzetközi piacon egyaránt. Ezen munkák során terjedt el a nevem és 
bekerültem a nemzetközi filmgyártásba, mint „ Camera Trainee”. Ebben a pozícióban 2 évig 
dolgoztam nemzetközi filmekben és reklámokban, miután „Third Assistant Camera” lettem. 
Ez volt a 2. lépcső. 
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 1 évre rá már segédoperatőri munkákra hívtak külföldi filmekbe, amit az angol „ Second 
Assistant Camera” -ként emleget. Jelenleg itt tartok és a feljebb lépés határán állok a „First 
Assistant Camera” felé. Az évek alatt felnőttem és fejlődtem, a nevem pedig forgott a 
gyártásvezetők, operatőrök és más segédoperatőrök körében. Így volt szerencsém dolgozni az 
évek alatt számos ismert és elismert rendezővel, operatőrrel, színésszel (Rosamund Pike, 
Harrison Ford, Tom Hanks, Ryan Gosling, Jamie Fox, Colin Farrell, Clive Owen, Tim Roth), 
illetve eljutni megannyi országba dolgozni, mint például Montenegró, Dánia, Norvégia, 
Anglia, Spanyolország, Franciaország, Németország, Svédország, legutolsó alkalommal pedig 
az Északi-sarkkörön volt szerencsém forgatni egy hónapot, ahol 3 jégtörő hajón éltünk az 
Északi- tenger és a jégmező közepén. Mindezek után azoknak, akik ebben a szakmában 
szeretnének dolgozni a jövőben, nem tanácsolhatok jobbat, mintsem hogy legyenek kitartók 
és alázatosak, mert idővel beérik a gyümölcse a fáradalmaknak és a beleadott energiának. 
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A jelenlegi koronavírus helyzetben a szakmámban teljes, 99% -os leállás tapasztalható. 
Legutoljára egy angol sorozatban dolgoztam, amikor forgatás közben megjelentek a 
producerek és bejelentették, hogy a produkciót leállítják, a külföldieket még aznap este egytől 
egyig hazareptetik az első géppel. Aznap zárta le Magyarország a határait. Ennek - mikor 
írom ezt a szöveget- most van két hónapja. Azóta itthon vagyok én is, és semmilyen munkára 
nem számíthatunk még előreláthatóan augusztus végéig. Ez sokakat megterhelhet a szakmán 
belül is, mivel amennyiben nem dolgozol, nincs bevételed. Szabadúszó vállalkozók vagyunk 
95%-ban a sminkesektől, a világosítókon és az operatőrökön át a kellékesekig. Bízom abban, 
hogy mindenkinek kitartanak a megtakarításai, tartalékai a járvány elültéig, de ami biztos, 
hogy egy teljesen más világban fogjuk folytatni a munkánkat, az életünket. 

   

A Zrínyi az életemben 
 
A „zrínyis” évek életem meghatározó évei voltak, 

melyekre mindig szeretettel gondolok vissza. Ezekben az 
években váltunk felnőtté, éltük át az első szerelmet, 
kötöttünk életre szóló barátságokat, és itt kaptunk 
útmutatást a jövőre nézve – az otthonról hozott értékrend 
mellett – tanárainktól, akik mind szakmailag, mind 
emberileg is követendő példaként szolgáltak.  

Habár két évvel ezelőtt már megültük a 15. 
érettségi találkozónkat is, még mindig úgy érzem, hogy 
fél lábbal zrínyis vagyok, mintha tegnap búcsúztunk 
volna. Volt egy fantasztikus osztályfőnökünk dr. 
Csapóné Kovács Erzsébet személyében, aki öt éven 
keresztül anyai gondoskodással állt mellettünk, és feltétel 
nélkül mindenben támogatott minket. Mozgalmas öt 
évünk volt. Nulladik németes osztályként kisebb 
létszámmal kezdtünk, majd elsőben jött hozzánk az osztály másik fele, a „franciások”. 
Tanárnő végig nagyon figyelt arra, hogy a már összeszokott fél csoportba könnyen be 
tudjanak illeszkedni az újonnan érkezők. Minden évben voltak külföldi cserediákság miatt el-, 
illetve átigazolóink, de a folyamatos létszámingadozás ellenére mindig magas létszámú 
osztály voltunk, haladó német és haladó francia irányultsággal, melyet kiegészített az angol 
nyelv minden szintű tanulása. Tanárok is megfordultak osztályunkban szép számmal, amiért 
szintén hálásak lehetünk, hisz nem csak tudást, de támogatást is kaptunk tőlünk. 

Szép emlékek az osztálykirándulások, mai napig szívesen idézzük fel az ott átélteket, 
és nevetünk nagyokat azon, hogy még több év után is van „bevallanivalónk”. Fogadtunk több 
alkalommal Németországból cserediákokat, illetve nekünk is lehetőségünk volt visszautazni 
hozzájuk, és családjuk körében, iskolájukban anyanyelvi környezetben megmérettetni akkori 
nyelvtudásunkat. Aktív diákélet volt az iskolában: részt vettünk 24 órás kosárlabdameccsen, 
szervezői, résztvevői voltunk iskolai és városi megemlékezéseknek, előadtuk jeges szélben a 
március 15-i műsorunkat a Petőfi téren, énekeltem az iskolai Ki mit tud?-on, harmadikosként 
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házigazdája és bemondója voltam a ballagásnak. Szívesen emlékszem vissza a jahodnai 
sítáborokra és a Máté Tóth Attila tanár úr által szervezett Tisza-túrákra, ahol lehetőségünk 
nyílt más évfolyambeli iskolatársakkal is szorosabb barátságot kötni. A szerenád időszaka 
számomra nagyon megható volt, ugyanis akkor szembesültem igazán azzal, hogy a gimis 
diákéveinknek vége. Elszántan készültünk a dalok megtanulásával, majd lovas szekérrel 
végigjártuk néhány este alatt az osztályunkhoz érzelmileg legközelebb álló tanárokat. Együtt 
sírtunk, együtt nevettünk, ahogy repertoárunk záró énekének dalszövegírója is megírta. Aztán 
szintén együtt sírtunk, nevettünk, mikor július közepén a tivadari Tisza-part egyik büféjének 
teraszán megtudtuk a felvételi ponthatárokat, és kiderült, kit melyik felsőoktatási intézménybe 
vettek fel. 

Bulizni mi, zrínyisek minden pénteken az X-Caféba jártunk, majd érettségi után 
áttevődött székhelyünk egy romkocsmába, mely míg meg nem szűnt, még éveken át több 
évfolyam találkozóhelye volt. Még szinte le sem szálltunk a Budapestről, Debrecenből, 
Szegedről vagy akár Dunántúlról érkező vonatról, már siettünk, hogy minél hamarabb 
megbeszéljük, kivel mi történt az elmúlt héten az egyetemen, főiskolán. 

A továbbtanulás kérdése és a felelősségteljes döntés meghozatala nem volt egyszerű. 
Hetek, hónapok teltek el, mire nagyjából körvonalazódni látszott, milyen hivatást válasszak. 
Lehetőségem volt az egyetemek nyílt napjaira elutazni, ahol tájékoztatást kaptam az ott folyó 
oktatásról, illetve némi rálátásom nyílt a diplomázás utáni elhelyezkedési lehetőségekre. Így 
esett választásom a Budapesti Gazdasági Főiskola (ma már Budapesti Gazdasági Egyetem) 
Kereskedelmi, Idegenforgalmi és Vendéglátóipari Kar német tannyelvű 
Tourismusmanagement szakára. Kitűnő érettségi eredménnyel és német felső-, illetve egy 
angol középfokú nyelvvizsgával a zsebemben vágtam neki az új kalandnak. Négy évvel 
később, 2007-ben szereztem meg közgazdász diplomámat idegenforgalom és szálloda szakon. 
Tanulmányaim alatt sokszor voltam hálás egykori iskolámnak, de talán a legbüszkébb akkor 
voltam, mikor egy idős jogász professzor tanárunk a szóbeli vizsgán megkérdezte, melyik 
gimnáziumból jöttem. Meglepett a kérdés, hisz nem voltam benne biztos, hogy budapestiként 
mond neki bármit is a nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium neve. Én azonban magamat 
kihúzva feleltem, mire ő annyit mondott: „Az egy nagyon jó iskola!”. Akkoriban egy 
középfokú nyelvvizsga elegendő volt a szakra való jelentkezéshez, ám a negyedik év végére 
két, legalább középfokú nyelvvizsgával kellett rendelkeznünk, melyből az egyik szakmai volt. 
A főiskolán szembesültem azzal, hogy a már meglévő nyelvvizsgáimmal milyen szerencsés 
helyzetben vagyok, hisz nem ekkor kellett rohamtempóban új idegen nyelvet tanulnom, 
hanem elegendő volt a már meglévő nyelvtudásomat a szakmai szókinccsel kibővíteni. Mai 
napig hálás vagyok a zrínyis nyelvtanáraimnak és szüleimnek, hogy az idegen nyelvek felé 
tereltek és támogattak azok elsajátításában. 

Diplomázásom után azonnal munkába is álltam. Tanulmányaim harmadik évében 
kötelező 11 hónapos szakmai gyakorlatot a budapesti, patinás Corinthia Grand Hotel 
Royalban töltöttem (az egykori Royal Szálló). A szálloda egyike a magyarországi ötcsillagos 
szállodáknak, több mint 400 szobával, apartmanházzal, éttermekkel, spa és wellness 
részleggel. Gyakornoki képzésem átfogó volt, és arra is rálátásom nyílt, hogy végzés után a 
szállodaszakmán belül mely részlegen szeretnék elhelyezkedni. Diplomával a kezemben 
visszavártak, de én egy másik szállodát választottam, a budaörsi Holiday Inn Hotelt, hogy – 
kisebb „ház” lévén – egyidejűleg több munkafolyamatban is lehetőségem legyen aktívan részt 
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venni. Tartalmas egy évet töltöttem itt, mikor a magánéletem másfelé szólított. Férjhez 
mentem, és döntenünk kellett, hogy hol kezdjük el közös életünket. Lévén, hogy mindketten 
nyíregyháziak vagyunk, szívünk hat, Budapesten eltöltött év után hazahúzott minket.  

Pályám új állomásaként a nyíregyházi McDonald’s éttermek vezetői csapatához 
csatlakoztam, melyet féléves budapesti tréning előzött meg. A mekis munka minden csínját-
bínját meg kellett tanulnom, így lépegettem egyre feljebb a ranglétrán, a szakmai tudás 
megszerzését pedig egy-egy budapesti szintvizsga is bizonyította. Másfél év alatt eljutottam 
az étteremvezetői szintre, és a képzési folyamatot 2009-ben Münchenben, a McDonald’s 
közép-európai vizsgaközpontjában sikeres vizsgával zártam. 2011-ben ismét iskolapadba 
ültem, beiratkoztam a Debreceni Egyetem emberi erőforrás tanácsadó képzés mesterszakára, 
és két évvel később a kitüntetéses oklevelemet két kisfiú anyukájaként vettem át. Azóta a 
nyíregyházi McDonald’s éttermek működését támogatom operatív és adminisztrációs 
területen üzleti konzultánsként, valamint részt veszek a cég HR folyamataiban. 

A mai korunk tapasztalatai azt mutatják, hogy már elmúltak azok az idők, amikor az 
első munkahelyünkről megyünk nyugdíjba. Nagyon fontos, hogy biztos, jó alapokat kapjon az 
ember, melyre könnyen tud építkezni. Tudjon logikusan gondolkodni, beszéljen nyelveket, 
értsen az informatikához és rugalmasan alkalmazkodjon a gyorsan változó környezethez. A 
mai fiataloknak már nem szakmát, hanem iparágat kell választaniuk, és azon belül 
karrierútjuk során több váltás is előfordulhat.  

Mi már egy kétgenerációs zrínyis család vagyunk. Édesapám is ide járt, majd 
pályakezdő pedagógusként tanított egy évet a Zrínyiben, mielőtt a nyíregyházi Bessenyei 
György Tanárképző Főiskolára (a mai Nyíregyházi Egyetemre) hívták, ahol azóta is oktat. 
Általános iskolásként nem volt számomra kérdés, hogy én is a Zrínyiben szeretném folytatni 
tanulmányaimat. Mindkét húgom ugyanezt az utat követte: ők is zrínyis diákok lettek, sőt, 
mindhárman a Zrínyinek köszönhetően találtuk meg férjünket, ők az iskola falain belül, én 
pedig egy iskolai vízitúrán. Barátaink java is egykori diáktársainkból kerül ki, akikhez nem 
csak a közös emlékek kötnek minket szorosan, hanem a hasonló életút, értékrend és 
érdeklődés is. Bárhová megyek az országban vagy akár a világban, mindenhol vannak 
zrínyisek, és nagy öröm egymást viszont látni és sikereinknek együtt örülni. 

Tavaly nyáron utolsó búcsúkoncertjét adta iskolánk egykori diákkórusa, a ZIG-
Singers, melyen nézőként egykori osztályomból szép számmal vettünk részt, és miután 
minden zrínyis egy nagy családhoz tartozik, közel és távol szinte mindenhol a házastársak, 
ismerőseink, barátaink, rokonaink ültek. A hangulat fergeteges volt, végigénekeltük a több 
órás koncertet, a végén már táncoltunk, felállva énekeltünk. Az akkor kilencéves kisfiam is ott 
ült velünk, és csillogó szemekkel így szólt: „Anya, én is zrínyis leszek!” Egyelőre minden 
esélye megvan rá, és én – ahogy engem is a szüleim – örömmel fogom támogatni célja 
elérésben. 

Írásom befejezéseként kívánom, hogy kedves, egykori alma materem, a Zrínyi Ilona 
Gimnázium, amelynek lélekben még mindig diákja vagyok, mostani és eljövendő tanáraival 
sok-sok nemzedék számára legyen az életre felkészítő iskola, felejthetetlen diákélmények 
otthona és hasznos ismeretek közvetítője! 

Jeles-Kiss Orsolya 
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Interjú Juhász Rékával 
 

Mikor jártál a Zrínyibe, milyen emlékeid vannak róla? 
 
2014-ben érettségiztem a Zrínyiben, így abban bízom, hogy 
hasznos tanácsokkal tudom ellátni a mostani diákokat. 
Nagyon sok kellemes emlékem van, ami az iskolához 
köthető, kezdve a nyelvi napoktól az osztálykirándulásokon 
át a projektnapig, de a legkedvesebb emlékem, hogy a 
Zrínyiben ismertem meg a vőlegényemet. :) 
 
Mivel foglalkozol most? 
 
Még az egyetem alatt megalapítottam saját cégemet, a Let 
Me Inn Kft-t. Portfóliónknak köszönhetően szállást 
biztosítunk a Budapestre vagy Prágába érkező turisták 
számára, akik az Airbnb vagy booking.com platformon 

foglalnának szállást. A Zrínyinek köszönhetően jutottam be arra az egyetemre, ahol később 
megismertem a jelenlegi üzlettársaimat. 
 
 Miért ezt az irányt választottad, hogyan jutottál el idáig, és milyen sikereket értél el? 
 
Maga az ötlet onnan eredt, hogy az egyik egyetemi óránkra kellett egy új projektötletet 
leadnunk. Másik 2 csoporttársammal végiggondoltuk, hogy mi lenne, ha olyan lakásokat 
kezelnénk, amik az Airbnb/Booking vagy más szállásfoglaló platformon vannak feltüntetve. 
Biztosak voltunk benne, hogy az, aki rendelkezik olyan ingatlannal, amit ilyen célokra ki tud 
adni, annak semmi kedve a vendéget éjfélkor beengedni vagy akár kommunikálni vele, sokkal 
inkább az érdekli, hogy maga a lakás milyen hozamot hozhat neki. 5 éves működés után 
kijelenthetem, hogy igazunk volt. Több mint 250 lakást kezelünk 3 különböző városban, 2 
különböző országban. Évente pedig több mint 12.000 vendég száll meg nálunk. 
 
A legbüszkébb csapatszinten arra vagyok, hogy 2019-ben megnyertük a Best Scale up Díjat a 
kelet-európai régióban, ami azt jelenti, hogy a tavalyi évben mi voltunk a leggyorsabban 
növekvő cég. Egyénileg pedig, hogy a legjobb női vállalkozó kategóriában a 2.helyen 
végeztem, valamint részt vettem több olyan programban is, ami arra ösztönzi a 
nőket/lányokat, hogy merjenek saját vállalkozásba kezdeni. Azt gondolom, hogy ez egy 
abszolút nemes cél, és igenis van helye a nőknek az üzleti szektorban, úgyhogy: hajrá, 
lányok! 
 
 Milyen jó élményeid, milyen nehézségeid voltak, vannak? 
A legnagyobb kihívás az, hogy tudjuk tartani a lépést ilyen szintű növekedéssel, és eközben a 
szolgáltatásunk minősége ne romoljon. Nagyon sok versenytársunk van a piacon, így ha 
valaki fel akarja mondani az együttműködési szerződésünket, igen rövid idő alatt találna 
másik, hasonló céget. Ahhoz, hogy mi legyünk a legjobbak, szükségünk van egy nagyon 

http://booking.com/
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összetartó csapatra, akik szintén magukénak érzik a projektet. Emellett az sem könnyíti meg a 
helyzetünket, hogy lényegében 0-24-ben működünk, hisz mire az utolsó gép leszáll 
Ferihegyen, addigra a távozó vendégeink indulnak haza. 
 
Számos szép emlékem van az elmúlt 5 évről, kezdve az első aláírt szerződésünknél, az irodai 
költözéseken át, amikor mindenki egy családként rendezte be az új irodánkat, a karácsonyi 
buliig, amikor ugyanúgy volt titkos névhúzás és ajándékátadás egymás között, mint régen a 
gimis osztályomban. 
 
 Milyen irányban hatott a jelenlegi helyzet a munkádra, életedre, vontál-e le ebből 
bármilyen tapasztalatot? 
 
Köztudott, hogy a koronavírus miatt kialakult helyzet elsőként a turizmusra volt negatív 
hatással. Ezt sajnos mi is megéreztük. Ez az első olyan válság, amit mi is már mint felnőttek 
élünk át, de igyekszünk a legjobb tudásunk szerint megoldani. A legnehezebb számunkra is 
az, hogy minden bizonytalan, így nem tudjuk, hogy mikor fogadhatunk külföldről érkező 
vendégeket. Ennek ellenére felajánlottuk a lakásainkat egészségügyi dolgozók számára vagy 
olyan itt ragadt külföldieknek, akik a határzár miatt nem tudnak hazamenni, vagy csak 
biztonságosabbnak érzik, ha önkéntes karanténba vonulnak. 
 
Milyen tanácsot adnál a jelenlegi zrínyiseknek – tanulás, tervezés, életvezetés terén? 
 
A legfőbb tanácsom az alsóbb évfolyamoknak az lenne, hogy minél több nyelvet tanuljanak, 
de legfőképpen az angolt priorizálják. Az eddigi tapasztalataim alapján azt figyeltem meg, 
hogy nagyon fontos, hogy valaki anyanyelvi szinten beszéljen angolul. A Zrínyiben nulladik 
angolos voltam, majd a Corvinuson nemzetközi gazdálkodást tanultam szintén angolul.  
Az angoltudásomnak köszönhetően jutottam én is olyan lehetőségekhez, amelyeknek hála 
saját céget tudtam alapítani. 
 
Az érettségihez közeledő diákoknak pedig mindenképpen érdemes az egyetem  / főiskola 
mellett a gyakorlatban is kipróbálni azt, amit tanulnak, hisz akkor kiderül, hogy tényleg 
szeretik-e azt, amit választottak. Ha esetleg kiderül, hogy mégse nekik való az a terület, akkor 
sem kell aggódni. Hiszek abban, hogy mindenki megtalálja a számára megfelelő pályát. 
 
A projektnapon az előadásomon részt vevő diákoknak lehetősége nyílt jobban megismerni az 
adottságaikat, ezzel együtt önmagukat is a 16 personalities teszt segítségével. Ha valaki 
bizonytalan vagy nem igazán tudja, hogy mi is az, ami számára megfelelő lenne, nyugodtan 
töltse ki ezt a rövid tesztet, ahol még az is kiderül, hogy ki milyen híres emberrel azonos 
személyiségi jegyekkel rendelkezik. 
Tudom,hogy gimisként cikinek vagy akár még gáznak is tűnhet, hogy egy idézettel foglalnám 
össze a mondandóm lényegét, de vállalom a kockázatot. Ahogy Kazinczy is megfogalmazta: 
„Jót s jól! Ebben áll a nagy titok. Ezt ha nem érted, szánts és vess, s hagyjad másnak az 
áldozatot.” 
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Szalontai Zsombor 
 

2006-ban nyertem felvételt a gimnáziumba, és 
2010-ben végeztem. Igazából én nem tudtam 
még ebben az időben, hogy mivel szeretnék 
foglalkozni, csak annyi volt biztos, hogy 
gimnázium kell nekem, és majd remélhetőleg 
formálódik a dolog a későbbiekben. Ami még 
fontos volt számomra, hogy jó közösségi élete 
legyen az iskolának. Ezt több helyről is hallottam 
a Zrínyiről, valamint a nyílt napon is 
egyértelművé vált, hogy igazak a pletykák. Sokat 
tud segíteni az embernek, ha már tinédzser 
éveiben szerez olyan ismerősöket és barátokat, 
akik a későbbiekben a munkájára is nyitottak 
lehetnek. 

 
A saját példámat nemigen ajánlanám a diákoknak, mivel én csak a harmadik év végén 
kezdtem el igazán gondolkozni azon, hogy mit is szeretnék tanulni és természetesen, hogy mit 
fogok kezdeni az életemmel, mi is lesz az én munkám?! Azt tudnám tanácsolni, hogy 
próbáljátok vizsgálni magatokat minél korábban, igyekezzetek feltérképezni, hogy melyek 
azok a tulajdonságaitok, kvalitásaitok, amelyek kiemelkedőbbek az átlagtól. Nem csupán 
tantárgyakra levetítve, hanem hogy kinek milyen az alaptermészete. Így idejekorán fel tudtok 
készülni az adott főiskolára / egyetemre. Valamint még annyit említenék meg, hogy valóban 
nagyon fontosak a nyelvek a boldogulásban, erre fektessetek már a gimis időszakban 
hangsúlyt.  
 
Én fotózással és videózással foglalkozom, ami sokak számára kissé megfoghatatlan témakör, 
és ez valóban így is van. Gyakorlatilag ez azon szakmák közé tartozik, amelyekhez nem 
feltétlenül kell egy főiskolát / egyetemet elvégezni, legalábbis egyelőre ott tartunk, hogy egy 
ilyen végzettség nem sokat befolyásol a mi szakmánkban. Ugyanakkor a „művészi 
látásmódot”, amiről én semmit sem tudtam, csakis az akkori kommunikációs főiskolán (mai 
nevén a Metropolitan Egyetem fotográfia szakán) volt lehetőségem megismerni, majd később 
elsajátítani. Azonban teljesen más az, amit az iskolában tanultunk, valamint amit most nap 
mint nap csinálok. Abban az időben a szolgáltatói fotográfiáról, azaz megrendelőknek való 
fotózásról nagyon kevés hangzott el a mi iskolánkban. Úgy tudom, azóta nem ennyire éles a 
határvonal az oktatásukban a művészi fotózás és az alkalmazott fotózás médiumát tekintve. 
 
A képalkotás vágya már gyermekkorom óta velem volt, mivel abban az időben bmx-eztem és 
ott fontos volt, hogy vissza tudjuk nézni magunkat bizonyos mozdulatok után. Szóval először 
ez volt a fotótémám, hogy a barátaimat fényképeztem sportolás közben, aztán természetesen 
bővült a látókör, mint pl. természet, emberi portrék, tárgyfotózás stb. 
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Manapság fotográfus és operatőr vállalkozóként dolgozom, és elsősorban reklám célú 
megrendeléseket készítek. Emellett van egy esküvői fotós és filmes vállalkozásunk is, amiben 
csapatban dolgozunk. 
 
Az eleje nagyon nehéz ennek az útnak, mivel ismeretséget kell kiépítened, és ez nem mindig 
egyszerű, főleg nem akkor, amikor elmegy az ember egy ismeretlen városba. Én a 
tanulmányaimat Budapesten végeztem, és szinte egyáltalán nem ismertem a várost. A 
személyiségemből fakadóan azért hamar megtaláltam azokat a csoporttársakat, akikkel 
szimpatizáltunk egymással és hasonló tervekkel rendelkeztünk. Az egyik csoporttársam mára 
a kollégám / üzletfelem is lett. Én már az egyetem mellett kezdtem fotózgatni, abban az 
időben embereket fotóztam elsősorban, és egy idő után próbáltam némi bevételre is szert tenni 
ezekből a munkákból. Aki hasonló útra téved, annak azt tudom tanácsolni, hogy minél 
hamarabb kezdje el a saját menedzselését, mert nem a fotózás a legnehezebb benne, persze az 
sem mindig egyszerű, de az még nehezebb, hogy magadat hogyan tudod eladni a piacon. Ezt 
célszerű minél korábban elkezdeni, nem megvárni majd, hogy az iskola elvégzése után 
ismerkedjen az ember ezekkel. Jó eséllyel közben is lehet nagyon sok tapasztalatot szerezni. 
 
Összességében ez egy nagyon kreatív, nagyon „problémamegoldó” szakma. Sok munkának a 
tervezési folyamatánál érződik, hogy van egy körülbelüli kép, amit vizionálnak a 
megrendelőink, de mikor a kész anyagot meglátják, sokszor olyan boldogság, büszkeség és  
felénk való hála tölti el őket, amiért tényleg érdemes ezt csinálni. Ez egy olyan munka, amely 
nagyon fel tudja tölteni az embert, és újabb inspirációt biztosít számára. Remélem, hogy aki 
ilyen irányba megy, át fogja élni ezt! 
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2019 novemberében a  ZIG fiú kézilabdacsapata a megyei döntőben a második helyet szerezte 
meg, így az országos elődöntőbe jutott. Az országos elődöntőn a csapat a 3. helyet szerezte 
meg.  

A csapat tagjai: Gál Balázs, Gyöngyössy Bende, Jaross Zsombor, Kéninger Ákos , Kovács 
Tamás, Kupferschmidt Attila, Nácsa Gábor, Pető Roland, Szabó Levente, Tomasovszki 
Márton, Törő Dominik, Tóth Ervin,Tóth Nándor, Vajda Milán 

Edzők: Bartha Dénes, Molnár Zoltán 

 

 
2020. január 16-án Kisvárdán arattunk sikert: a Megyei Diákolimpián tornász lányaink 
csapatban a 2. helyen végeztek. Egyéni összetettben Fehér Petra érte el a zrínyisek közt a 
legjobb eredményt, a 6. helyet. 

 
Csapattagok: 
Árokszállási Réka (9.NY/D) 
Fehér Petra (11.D) 
Ember Patrícia (10.B) 
Kohut Zsanett (11.D) 
Sipos Dorina (10.D) 
Molnár Erika (10.B) 
Felkészítő testnevelő:  
Szabóné Kovács Gyöngyi 
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2020. február 24-én a Kisvárdán megrendezett Besi-kupán tornász lányaink a következő 
eredményeket érték el: 
Csapat: 2. hely (Kohut Zsanett, Fehér Petra, Sipos Dorina, Molnár Enikő, Ember Patrícia, 
Árokszállási Réka) 
Egyéni : Fehér Petra 3. hely, Kohut Zsanett 5. hely, Sipos Dorina 6. hely 
Felkészítő testnevelő: Szabóné Kovács Gyöngyi 

 

A 2020. márciusában rendezett kosárbajnokságon megyei bajnok lett a Zrínyi kosárcsapata, 
amivel bejutottak az országos döntőbe. Az országos döntőt a vírus miatt nem rendezték meg.  

A csapat tagjai:  Bogár Tamás, Gál Balázs, Gyöngyössy Bende,  Kéninger Szabolcs,  Kranyik 
Nándor,  Mázsári Patrik Márk,  Nagy Bence , Palicz Ákos, Párkányi Péter, Szabó Levente, 
Tóth Nándor,  Trencsényi Bence, Vilmányi Attila 

Edző: Molnár Zoltán 

    

 



139 
 

Lány kosárlabda csapatunk a Miskolcon rendezett B33 régiós döntőn a 6. helyet szerezte meg. 
A csapat tagjai: Borza Laura, Erdei Nikolett, Mácsai Maja, Jakab Luca 
 

 

 
A tanév kiemelkedő sportolói 

 
 
Borza Laura 12. a 
Edző: Farkasinszki Gyuláné 
Egyesület: Nyíregyházi Kosársuli 
Eredmény: 2019 év legjobb női kosarasa 
 

 
 
 
 

Gilányi Alex 11. c 
Edző: Farkas László 
Egyesület: Balkány SE 
Eredmény: Országos Bajnokság 1. hely 
kötöttfogás, 1. hely szabadfogás  
Európa Bajnokság 16. hely 
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Hajdu Eszter 11. d 
Egyesület: NYVSC 
Edző: Gönczi Andrea 
Eredmény: Országos Diákolimpia Döntő 
4. helyezés

Kapitány Hanna 9. Ny/d 
Edző: Badar Ágnes 
Egyesület: Magyar Mediball Egyesület 
Eredmény: 16. Országos MediBall 
Bajnokság egyéni mérkőzés 1.hely 

Kocsis Viktória 11. c   
 „Jó tanuló, jó sportoló” díj 
Edző: Baracsy Zsolt 
Egyesület: Nyíregyházi Fudosin Dojo 
Eredmény: Shotokan Karate VB. 
Küzdelem: 3. hely, formagyakorlat: 3.hely 

Laskai Írisz 10. a 
Edző: Dorogi János 
Egyesület: Női Asztalitenisz Club 
Nyíregyháza 
Eredmény: Országos Diákolimpia 3. hely  
(városi kitüntetés) 
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Laskai Vanda 11. d 
Edző: Bottyán István 
Egyesület: D Fitness Sportegyesület 
Eredmény: Felnőtt OB. 5. hely, Polis 
Junior Open 1.hely (U19) 

 
 
Széki Dóra 12. a 
Edző: Bakosi Béla, Senci Erika 
Egyesület: Nyíregyházi Sportcentrum 
Eredmény: Atlétika OB. Diákolimpia 
távolugrás 10. hely 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tóth Hanna 11. d 
Edző: Halász Dávid 
Egyesület: ZR Team Nyíregyháza 
Eredmény: Brazil jiu jitsu OB. 2. hely 
 



142 

A 2018/19 tanév sporteredményei 
Atlétika: 
       Városi csapatbajnokság: 2018.09.28 
        Távolugrás leány: II. hely  Papp Letícia, Gilányi Alexandra, Széki Dóra,Börcsök Bettina 
         Svédváltó leány :IV. hely Papp Letícia, Rabatin Hanna, Széki Dóra, Grexa Karina 
         Svédváltó fiú : IV. hely Török Pál, Papp Bence, Szilágyi Dániel, Turán Márton 
Megyei csapatbajnokság: 2018.10.01. 
        Távolugrás leány: IV. hely  Széki Dóra , Papp Letícia, Gilányi Alexandra, Börcsök Betti 
        Svédváltó leány: IV. hely Papp Letícia, Széli Dóra, Gilányi Alexandra, Grexa Karina 
        Mezei futóbajnokság: 2019.03.25. 

Megyei verseny.: Tóth Nóra  V. kcs. 6. hely 
            Szilágyi Dániel V. kcs. 6. hely 

         Városi egyéni bajnokság: 
Távolugrás: Széki Dóri : I. hely 
Magasugrás: Borsodi Noémi : II. hely 

           Megyei egyéni bajnokság: 
Távolugrás: Széki Dóri: I. hely  495 cm 
Magasugrás. Borsodi Noémi: 140 cm 

             Országos Döntő: Széki Dóri távolugrás 10. hely 481 cm 
Kézilabda:  

Megyei selejtező: II. hely 
Országos elődöntő: II.hely  

Csapattagok : Gál Balázs, Gyöngyössy Bende, Jaross Zsombor, Kasza Bálint, Kecskés 
Kristóf, Kéninger Ákos, Kévés Szabolcs, Kovács Tamás, Kupferschmidt Attila, Nácsa Gábor, 
Papp László, Pető Roland, Szabó Levente, Tomasovszki Márton, Törő Dominik, Tóth Ervin, 
Tóth Nándor, Turán Mátyás, Vajda Milán, Varga Dominik 
Birkózás:  Gilányi Alex    Országos Bajnokság  I. hely     46kg  ( egyesületi verseny) 
Squash: Laskai Vanda     Országos Bajnokság III. hely  (egyesületi verseny) 
Kosárlabda  leány: B33 

              Megyei forduló: I. hely ( Borza Laura, Erdei Nikolett ,Jakab Luca, Mácsai 
Maja) 

Országos elődöntő Miskolc: IV. hely  (Borza L. Erdei N. Jakab L. Mácsai M.) 
Kosárlabda fiú : 

1. Városi forduló: I. hely
2. Városi forduló:  II. hely

Megyei forduló : II. hely
  Csapattagok:  Tóth Nándor, Szabó Levente, Gyöngyössy Bende, Vilmányi Attila, Kranyik 
Nándor, Palicz Ákos, Párkányi Péter, Gál Balázs, Bogár Tamás, Kéninger Szabolcs 
Haditorna bajnokság:   

Megyei döntő: 10. hely (Török Pál, Jászai Tamás, Gilányi Alex, Pető Roland) 
Asztalitenisz leány: 

Városi döntő : Laskai Írisz I. hely 
Megyei döntő : Laskai Írisz I. hely  
Országos döntő: Laskai Írisz IV. hely 

Tollaslabda: 
Megyei döntő: VI. kcs. Hajdú Eszter I.hely 

Szlávik Vivien II. hely 
Jakab Luca  III. hely 

V. kcs. Vincze Gyöngyvér I. hely
Területi döntő: VI. kcs. Hajdú Eszter I. hely 
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               Szlávik Vivien II. hely 
Jakab Luca III. hely 

V. kcs. Vincze Gyöngyvér I. hely
Országos döntő: Hajdú Eszter     VI. hely 

Szertorna: 
Megyei döntő Kisvárda: II.hely (Kohut Zsanett, Sipos Dorina, Molnár Enikő, 

Nagy Bettina, Éberhardt Eszter,Kobzos Bogáta, Keckó Dóra) 
Országos elődöntő  Budapest: 13. hely ( Kohut Zsanett, Sipos Dorina, Molnár 

Enikő, Nagy Bettina, Éberhardt Eszter, Keckó Dóra) 
Röplabda: 

Megyei 1. forduló: 2 győzelem 
Megyei 2. forduló 2 vereség 

Csapattagok: Dankó Jázmin,Fodor Fanni, Furda Fruzsina, Gavallér Fruzsina, Keckó Dóra, Kis 
Alexa, Kohut Zsanett, Laskai Vanda, Lukács Eszter, Nagy Boglárka, Palsák Barbara, Toldi 
Éva, Tóth Dorina, Vasvári Bianka 
Labdarúgás/ Futsal(fiú) 

Városi forduló: III. hely 
Csapattagok: Blahut István, Cserhalmi Dorián, Hubicsák Zoltán, Kiss Mátyás, Kosztik Milán 
, Mészáros Márton, Nemes Péter, Szántai Róbert, Szilágyi Dániel, Trencsényi Bence 
Labdarúgás (leány) 
 Csapattagok: Csekk Tifani, Laczai Natália, Rácz Eszter, Sipos Dorina, Vadászi Szabina, 
Vincze Gyöngyvér 
Tájfutás: 
             Megyei diákolimpia: Jászai Tamás II. hely, Tóth Nóra I. hely 
        Országos döntő: Tóth Nóra  9.hely, Jászai Tamás 44. hely 
   Tenisz:   
          Országos döntő: Páll Marcell, Toma Henrik Páros I. hely 

 Földharc: 
             Országos döntő : Tóth Hanna II. hely 
Kupák ,meghívásos versenyek, házibajnokságok 
Torna / Besi-kupa: II. hely ( Nagy Bettina, Kohut Zsanett, Éberhardt Eszter, Sipos Dorina, 
Keckó Dóra 
Házibajnokság ZIG: ( Kohut Zsanett, Sipos Dorina , Éberhardt Eszter, Keckó Dóra, Kobzos 
Bogáta, Molnár Enikő) 
Labdarúgás: Kölcsey kupa: IV. hely (fiú) 

Kölcsey kupa: III. hely (lány) 
Zrínyi kupa: I. hely 

„ Jó tanuló, jó sportoló”: Kocsis Viktória 10.C  - shotokan karate 
Mindenkinek szívből gratulálunk! 

Testnevelés munkaközösség 
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A csodálatos Erdély 
Szerda: 
2019. szeptember 5-én, szerda délelőtt indultunk a Zrínyi Ilona Gimnázium előtti parkolóból. 
A buszon mindenki másképp töltötte az idejét, volt, aki aludt, zenét hallgatott vagy 
beszélgetett. Határátkelés után az első megálló Érmindszent volt, mai nevén Adyfalva, 
mostani nevét Ady Endre íróról kapta, aki itt született. A szülőház, valamint a későbbi kúria 
egy udvaron található. Ma a szülőháza és a kúria emlékházként működnek. Ezután tovább 
indultunk Zilahon keresztül megnézni azt a gimnáziumot, ahol Ady Endre tanult, valamint a 
város főterén található Wesselényi Miklós - szobrot is. A vacsora után elfoglaltuk a kolozsvári 
szálláshelyünket. 
Csütörtök: 
A napot a Bolyai Egyetem megtekintésével kezdtük. Az egyetem mai neve: Babeș-Bolyai 
Tudományegyetem (BBTE), ahol a legtöbb karon magyar nyelvű oktatás is folyik. 
Nagy Géza visszaemlékezései szerint az egyetemet Bolyai Farkasról nevezték el, „mivel … 
egy személyben volt filozófus, matematikus és író. Érdekes, hogy a névadás február 9-én, 
pont Bolyai Farkas születésének a napján történt. Természetes, nem éleztük ki Bolyai Farkas 
személyének előtérbe állítását, hagytuk, hogy a köztudatban mindenki Bolyai Farkast és 
Bolyai Jánost vélje névadónak, vagy akár csak Bolyai Jánost.” 
Miközben megtekintettük Mátyás király szülőházát, felkerestünk egy piarista templomot, 
valamint megnéztük az első magyar színház épületét is. A kolozsvári piarista templom, a 
város első barokk stílusú épülete, egyben az első erdélyi barokk templom, a város 
központjában, az Egyetem (korábban Belső-Torda) utcában áll. Az eredetileg jezsuiták által 
emeltetett épületet, a katolicizmus 18. századi új térfoglalásának emlékét Erdély egyik 
legszebb barokk templomának tartják. 
A Kolozsvári Állami Magyar Színház a legrégebbi (és jogfolytonos) hivatásos magyar 
színház a Kárpát-medencében, egyike Kolozsvár két állami színházának, illetve az ország 
összesen négy magyar nyelvű, vagy magyar tagozattal is rendelkező állami vagy nemzeti 
színházának. Számos nemzetközi, hazai és anyaországi kitüntetést szerzett és olyan alkotókat 
vonzott, akiknek köszönhetően az intézményt a szaksajtó mára „a legjobb magyar 

színtársulatként” tartja számon. 
A főtéren lévő Mátyás-szobrot is megnéztük, majd 
továbbmentünk a szülőházhoz. A nap részéhez tartozott 
még, hogy Szovátán megnézzük a Medve-tavat, ami 
arról nevezetes, hogy ha a tavat felülről nézzük, akkor 
kifeszített medvebőr alakja van. Ezután lementünk 
Parajdra, ahol megvacsoráztunk, majd elfoglaltuk a 
szállásunkat Székelyudvarhelyen. A város gyönyörű, és 
bár a kórház nem tartozik a nevezetességei közé, mégis 
meg kellett látogatnom, mert voltam olyan szerencsés, 
hogy leestem a lépcsőről. 

Mátyás-szobor 
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Péntek: 

Reggeli után elindultunk a Hargitán keresztül a Gyilkos-tóhoz és a Békás-szoroshoz. A 
Hargita legmagasabb csúcsa a Pongrác-tető, ahol megálltunk egy fotószünetre. Először a 
Békás-szorost látogattuk meg, utána pedig a Gyilkos-tavat.  

Gyilkos-tó Pongrác-tető 

Ezeknél a helyszíneknél kaptunk némi szabadidőt. Ezt követően Parajd felé vettük az irányt, 
ahol megcsodálhattuk a hely természeti képződményét, a helyi sóbányát.  
Korond városa a fazekasságról híres, ezért itt is megálltunk és végigmentünk a főutcán, és aki 
szeretett volna, az vásárolhatott. Farkaslakán Tamási Áron székely író síremlékéhez tettünk 
kitérőt.  Az estét Szejkén zártuk Orbán Balázs, a legnagyobb székely síremlékének 
helyszínén.  
Szombat:  
A nap első étkezését követően Máréfalvára vezetett utunk. A város a székely kapuiról 
nevezetes. Csíkszeredán egy múzeumba látogattunk, majd szabadidőt kaptunk a város főterén. 
Továbbá a program részeként a régi magyar határt is megnéztük. A szállásra visszavezető 
úton egy rövid szünetre megálltunk a híres borvízkóstolás lehetőségére.  
Vasárnap:  
Ez a nap szinte csak a hazautazásról szólt, bár így is megálltunk pár helyen. 
Székelykeresztúron egy rövid kitérő keretében megnéztük a Petőfi emlékparkot. Segesváron 
volt egy hosszabb megállónk, itt megtekintettük a középkori óvárost. Végül pedig 
Marosvásárhelyen álltunk meg egy fotószünetre, és ezután Nagyváradon keresztül haza 
vezetett utunk. 
Összességében nagyon tetszett ez a programhétvége, rengeteg helyre eljutottunk és sokat 
tanulhattunk. Örülök, hogy végre eljuthattam Erdélybe, hiszen sokat hallottam már csodálatos 
szépségéről, de ezt most saját szememmel is tapasztalhattam. Kulturális és szórakozási 
szempontból is jól szervezett hétvége volt, szinte csak pozitív élményekkel távoztam, még a 
lépcsős incidens ellenére is. 

 Sándor Judit 9/C 
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Mesebeli Olaszország 

A nyári szünet olyan hamar eltelt, mintha csak egy szempillantás lett volna. Csak arra 
eszméltem fel, hogy már be is költöztünk az új kollégiumba a Széchenyi úton, és szeptember 
másodikán elkezdődött a tanítás. Ezzel pedig a negyedik, tehát az utolsó előtti évünkbe 
léptünk a Zrínyi Ilona Gimnáziumban. 

Teltek-múltak a hetek, és elérkezett a következő nagy kirándulásunk ideje, amit már 
mindenki izgatottan és türelmetlenül várt. Aztán szeptember 21-én, szombaton hajnalban el is 
indultunk Olaszország felé. Budapesten csatlakozott 
hozzánk István bácsi is, akit Németországban már 
megismerhettünk, így nagy öröm volt számunkra, 
hogy velünk tart egy újabb kalandban. 
Első nagyobb megállónk Szlovéniában, mégpedig 
Trojane-ban volt, ahol megkóstoltunk a helyi, 
hatalmas hírnévnek szert tevő fánkot, ami valóban 
nagyon finom volt. Emellett a kilátás is remek volt, 
hiszen körülöttünk gyönyörű hegyek húzódtak. Itt 
nem töltöttünk sok időt, hiszen indulnunk kellett 
tovább.  

Délután három óra körül pedig megérkeztünk első olaszországi megállónkhoz, ami nem 
más volt, mint Aquileia. Tettünk egy sétát a csodás ókori városban, majd a Bazilikát és kertjét 

is meglátogattuk. Szerencsére az idő tökéletes volt, így 
napsütésben utaztunk tovább Gradóba. A város az 
egyik leghíresebb fürdőhelyként ismert a környéken, 
számomra pedig mindenképpen emlékezetes, hiszen itt 
láttam életemben először a tengert. Hatalmas élmény 
volt, és még gyönyörűbb volt a látvány, mint ahogy 
előtte képzeltem. Sajnos itt sem tölthettünk túlzottan 
sok időt, hiszen sietnünk kellett, hogy időben a 
szállásra érjünk. Nyolc órakor meg is érkeztünk 

Jesolóba, azon belül pedig a csodás 
szálláshelyünkre, a Hotel Roma-ba. A finom 
vacsora után lementünk a tengerhez, és 
megcsodáltuk a hatalmas hotelekkel tagolt 
partot, és csak élveztük azt, hogy a tenger 
közelségében lehetünk. Jesolo egy nagyon szép 
város, az esték kellemes és vidám hangulatát 
azonnal megszerettük, és igazán hozzánk nőtt 
pár nap alatt a hely.  
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Vasárnap reggeli után azonnal elindultunk a hajóhoz, amivel Velencébe mentünk át. 
Sajnos ezen a napon nagyon nem kedvezett nekünk az 
időjárás. Egész nap el volt borulva és néha az eső is esett. 
Ennek ellenére hatalmas tömeg volt. A turisták a világ 
minden pontjáról szívesen látogatnak erre az egyedi és 
különleges helyre, amit az „Adria királynőjének” és a 
„Vizek városának” is neveznek. Természetesen első 
célpontunk a Szent Márk tér volt, ahol a gyönyörű 
székesegyház mellett az óra- és a harangtorony is 
elkápráztatott minket. A Dózse-palota és a sóhajok hídja 
sem maradhatott ki sétánk során. Ezután felszálltunk a 
vaporettóra, amivel hajóztunk a Canal Grande-n, Velence 
fő vízi útján. Az 
túra során 
megtekintettük 

a Santa Maria 
Gloriosa dei Frari Bazilikát és hosszabb várakozás 
után a Szent Márk székesegyházba is bejutottunk. 
Ezután következetett a várva-várt szabadidő, 
amikor több órán keresztül barangolhattunk 
bármerre Velencében. Nagyon jó volt a város 

hangulata a rossz idő 
ellenére is, és 
akármerre mentünk, mindenhol csodás épületeket találtunk. 
Velence egy teljesen más világ, és miközben ott sétáltunk, 
rájöttem, hogy ehhez fogható város tényleg nincs még egy, és 
remélem, hogy 
egyszer az életben 
újra eljuthatok 
majd oda.  A nap 
további részében 
visszamentünk 

Jesolóba, majd 
vacsora után ismét a parton és a sétálóutcákon 
töltöttük az időt.  

A hétfő teljes egészében a szigetekről szólt. 
Először hajóval utaztunk el Muranóba, ahol 
megnéztünk két templomot és a műanyag karácsonyfát is. Sajnos ekkor leszakadt az ég, így a 
szabadidőt azzal töltöttük, hogy behúzódjunk az eső elől valahová. 
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Következő célpontunk Torcello volt, és mint kiderült, a szigeten húsz ember lakik, ami 
számunkra hatalmas meglepetés volt. Itt is felkerestük a gyönyörű szép templomot, amelyben 
egyszer Hemingway is járt, majd a kis kápolnát és Attila király trónját is megcsodáltuk. 
Torcello elhagyása után pedig az utolsó állomásunk, Burano következett. Ez a kis sziget 
egyszerűen varázslatos volt. Színes házak, apró hidak, zegzugos utcák. Nincs rá szó, hogy 
milyen különleges is az a hely. Mellesleg a buranói csipke világhírű, így nem hagyhattam ki, 
hogy ne hozzak egy apró kis emléket róla. Persze ahol csak volt időnk, vásároltam 
szuveníreket és ajándékokat a családomnak. Viszont nem jöhettünk úgy el Olaszországból, 

hogy ne kóstoltuk volna meg az igazi olasz 
fagyit és pizzát. Mindkettő hihetetlenül 
finom volt, bűn lett volna kihagyni. A 
buranói szabadidő után visszamentünk a 
szállásunkra, és sajnos el kellett kezdenünk 
összepakolni, hiszen másnap már 
indulnunk kellett hazafelé. 

Kedden utoljára megreggeliztünk a Hotel 
Roma-ban, majd a bőröndjeinket 

felpakolva a buszra elhagytuk Jesolót. Nagyon 
megszerettük a hotelt, a tengert, a városokat, az 
ételeket, tehát mindent Olaszországban. Fájó 
szívvel köszöntünk el a recepciós bácsitól és a 
pincérektől is, hiszen mindenkivel 
összebarátkoztunk pár nap alatt. Viszont nem 
búslakodhattunk, hiszen előttünk állt még az 
utolsó nap, és végre a Nap is kisütött. Egy kis 
buszút után megérkeztünk Triesztbe, ami 
nekem feltette az i-re a pontot a kirándulás 
során. Ez volt a leggyönyörűbb hely, ahol 
valaha jártam. A kastély kívülről és belülről is 
lenyűgöző volt, ehhez pedig egy gyönyörű 
tengerre néző kilátás társult. Ahogy a kertben 
sétálgattunk nem győztem kapkodni a fejem, és 
sorban készítettem a rengeteg képet. Egy lépcső 
vezetett le a tengerhez tartozó köves 
partszakaszra, ahonnan látni lehetett a távolban 
húzódó helységek vonulatait. A víz tökéletesen kék, néhol pedig kicsit zöldes színű volt. Ez a 
hely tényleg egy csoda, és sikerült elkapnunk egy tökéletes időpontot a meglátogatásához.  
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Trieszt elhagyása után el kellett búcsúznunk Olaszországtól is. Kirándulásunk utolsó 
megállójaként a postojnai cseppkőbarlangban tettünk egy sétát. 
Egy szakaszát kisvasúttal, a többit pedig idegenvezetés 
segítségével jártuk végig. A barlangban természetesen nagyon 
hideg volt, viszont akármerre néztünk, gyönyörű látvány tárult 
elénk. Nagyszerű volt megtudni, hogy a tudósoknak sikerült 

eddig ismeretlen fajokra 
bukkanni a barlangban. 
Ezek mind csodálatos 
dolgok, és az is 
fantasztikus, hogy 
lehetőségünk volt 
megtekinteni Európa egyik 

leggyönyörűbb cseppkőbarlangját. A nap 
további részében utaztunk, majd végül sikeresen megérkeztünk Nyíregyházára szerda hajnal 
egy óra körül. 

Valójában szerintem minden egyes 
kirándulásunknak meg van a maga szépsége 
és mindig jól érzem magam az adott helyen, 
de Olaszország most más volt. Minden 
város és hely, amit meglátogattunk, mély 
nyomot hagyott bennem, és csak remélni 
tudom, hogy egyszer még újra eljutok ebbe 
a csodálatos országba. Habár az idő gyorsan 
szalad a fejünk felett, én tudom, hogy ezek 
az emlékek egy életen át el fognak kísérni, 
és a készített képek emlékeztetni fognak 

életem egyik legszebb utazására.

Gyulai Dorina 11. C 
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Lengyelország-Szlovákia 

(2019. szeptember 4-7.) 

Hol is kezdjem? Természetesen az elejéről! 2019. szeptember 4. szerda hajnali 3. 
Egyszerűen mindenki álma az, hogy ilyen korán ébredezzen. 
De hát kelni kellett, hiszen hosszú napok álltak előttünk. Sok-sok településsel, sétával és 
élménnyel, tapasztalattal. Így hát hajnali 4 körül el is indultunk.  

Buszozással és pihenőkkel telt órák után megérkeztünk Késmárkra, a Thököly-várhoz és 
a város evangélikus templomaihoz, amelyek közül a régebbi faépítésű, a másik, 
kőtemplomban pedig Thököly Imre sírját látogattuk meg. 

Ezután továbbhaladtunk Lengyelországba, azon belül is Wieliczkába, a sóbányához, 
amely a parajdihoz hasonlóan elnyerte a tetszésemet. Már azzal jól kezdődött a túra, hogy 
nagy mélységbe kellett lépcsőzni. Ha tehettem volna, visszafelé is lépcsőn jöttem volna. De a 
bánya nekem nagyon tetszett. Az, hogy micsoda dolgokat képes alkotni a természet, és hogy 
az ember ezt hogyan tudja használni, hogyan tudja a saját hasznára fordítani. Érdekes dolog, 
az biztos! Ezután a szálláson töltöttük az időt. 

 
Másnap folytattuk kirándulásunkat 
talán a legtöbbet emlegetett s 
hangoztatott úti célunk felé, 
Auschwitz – Birkenauba, de még 
előtte Krakkóban megnéztük a 
Wavel-dombot és számos 
nevezetességét, így például a 
katedrálist, valamint megcsodáltuk 
a kilátást és a környezetet. 

 
 
 
 

 
Ezek után elindultunk Auschwitz-Birkenauba, ahol természetesen tudjuk, mi történt, mégis 
megdöbbenést váltott ki belőlem (leginkább a személyes meglátásaimat mondom el) az, hogy 
ennyi embernek kellett szenvednie és meghalnia azért, mert néhány „felsőbbrendű” vezető 
egy olyan világot akart létrehozni, ahol nincsenek „alsóbbrendű fajok” Európa népei között. 
Engem személy szerint nemcsak szomorúsággal töltött el a tény, hanem döbbenettel is, hogy 
ilyen megtörtént, s ha egyszer megtörtént, máskor is megtörténhet, lehet, hogy nem pont így, 
ahogy anno, hanem máshol és máskor. 
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Azonban érdekes volt látni azt, amiről eddig legfeljebb a történelemkönyvekben olvastam. A 
fabarakkokat, a vasúti síneket, a krematórium romjait. Ezután visszatértünk a szállásra, és 
vacsora után fogtuk magunkat és Krakkót esti fényeiben is felfedeztük.  

Másnap a híres-neves Zakopanéba utaztunk, ahol meglátogattuk a II. János Pál pápa 
tiszteletére felszentelt gorál templomot. Ezután nem maradhatott ki a piac, ahol minden, mi 
szem-szájnak ingere, megtalálható. Természetesen a tejkaramell és az egyéb helyi finomságok 
is előkerültek. 

A következő megállóban elég magasra merészkedtünk a Tátrába, azon belül is 
lanovkával utaztunk a Kő-pataki-tóhoz. Én személy szerint most libegőztem először, de nem 
utoljára. Már csak a kilátás miatt is megérte. A panoráma, valamint a tó és környezete is 
egyaránt lenyűgöző volt. Meg a hegyi levegő is, ha használhatom ezt a kifejezést. Mindezen 
élmények után elindultunk a tátralomnici szálláshelyünkre, amely a hegyek és a kis patak 
szomszédságában, faházakban igazi táborozós feelinget nyújtott. Igaz, elég kellemetlennek 
bizonyult a hideg, de az éjszakát is sikeresen túléltük. A fagyoskodást a kilátás és a kispatak 
csordogálásának együttes élménye ellensúlyozta. 

Utolsó napon még a hazautazás előtt 
tutajoztunk egyet a Dunajecen, ahol azt ismerhettem 
fel ismét, milyen csodálatra méltó dolgokat képes 
létrehozni a természet. Végül pedig hazafelé menet 
utolsó megállónkhoz, Bártfára értünk, ahol egy kis 
hangulatos sétát tettünk a város főterén. 

Végül csak arról írnék pár szót, hogy nekem mit 
jelentett ez a kirándulás: nagyon érdekes, fárasztó és 

igen jól sikerült. Jó volt egy ilyen élménnyel kezdeni a tanévet. Jó hatással volt rám, hogy 
nemcsak a megszokott emberekkel voltam körülvéve, hanem újabbakkal is. S ha úgy vesszük, 
új barátokat is szereztem. 

Kovács Orsolya             
10.c
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Az utolsó programhétvégénk 
 

Nehezemre esett azt írni dátumként, hogy 2020. El sem hiszem, hogy itt vagyunk…. a 
végén. 5 évet hagyunk magunk mögött, melyet (szerintem) részben ezzel a bennmaradóssal 
zártunk. Tudom, tudom, még van 3 hónap, de ezek már teljes mértékben a tanulásról fognak 
szólni. Így hát nem csoda, ha azt mondom, hogy a kedvenceim közé fogom sorolni ezt a 
bennmaradóst. Az utolsót, melyet kirándulással töltöttünk, az utolsót, melyen együtt 
szórakozott az osztály az 5 éven át óvó, védő „pótapáinkkal”, és úgy igazán azt éreztük, hogy 
egy kis család vagyunk.♥ 

Pénteken mindig hamar végzünk a suliban. Gyorsan összepakoltunk, 1-2 óra körül 
megérkezett Laci bácsi, és indultunk is Budapestre. Olyan 4 körül meg is érkeztünk a 
szállásra, az Adagio Hostelbe, ami az Oktogonon volt. Nagyon menő szállásunk volt, imádtuk 
a lányokkal. Angol órán még anno, tanultunk a Japánoknál lévő kapszulahotelekről, és 
teljesen úgy éreztük magunkat, mintha mi is valami ilyesmiben lettünk volna. Úgy volt, hogy 
vacsora után elmegyünk korizni, de nem maradt annyi időnk, hogy időben odaérjünk, és meg 
korizni is bőven legyen időnk. Néhányan beültünk egy nagyon hangulatos kávézóba, es ott 
töltöttük a cirkuszig hátralevő időt.  
22 órakor kezdődött az előadás Fővárosi Nagycirkuszban. A Nemzetközi Cirkuszfesztivál 
előadásaira ültünk be, ami eléggé összetett volt, és egy zsűri is figyelte a produkciókat. 
Remegve, izzadtságcseppekkel a homlokomon ültem végig az előadást (sőt, szerintem sokan 
mások is). Eszméletlen, hogy mikre képesek azok az emberek. Valamikor éjfél körül értünk 
vissza a szállásra, és hullafáradtan estünk ágyba.  

Másnap korán keltünk, reggeliztünk, majd elindultunk az Educatio kiállításra. Ez a 
program nekem kicsit unalmasra sikeredett, hiszen nagyon jól tudtam, hogy miket akarok 
megjelölni.  

 
Ezután visszamentünk a szállásra, picit szusszantunk, majd átmentünk a Terror Háza 
Múzeumba. A látogatás elég érdekesre sikerült, sok új fogalommal és ismerettel bővült a 
tudásom. Viszont nem volt kellemes azokat a helyeket látni, ahol egykor embereket kínoztak. 
Ismét a szállás felé vettük az irányt, volt egy kis pihenőnk, majd elindultunk vacsorázni. A 
Dallas étteremben volt a vacsoránk, majd ezután átmentünk a Vidám Színpadhoz, ahol a 
„Meg tudom magyarázni...” című előadást néztük meg. Szavak nincsenek rá. Nagyon jó volt. 
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És az előadás végen a színészek is nagyon közvetlenek voltak velünk a színpadról is. Ilyet a 
nyíregyházi színészeknél még nem tapasztaltam. Ezután visszamentünk a szállásra, majd aki 
akart, még kimehetett egy rövid sétára Laci bácsiékkal. Nagyon jól éreztük ott magunkat, 
sokat beszélgettünk, együtt nevettünk, de mivel én, és meg jó páran elég fáradtak voltunk, így 
éjfél körül elindultunk vissza a szállásra Robi bácsival. Én alig vártam, hogy ágyban legyek es 
aludhassak végre az után a hosszú nap után.  

Vasárnap reggel nem a szállásokon reggeliztünk, hanem elmentünk egy Sparba 
bevásárolni, majd összepakoltunk es elindultunk az aznapi utolsó pesti programunkra, a 
moziba. A Jumanji következő részét néztük meg, szinte az egész osztály.  

El sem hiszem, hogy így elrepült 5 év…. Öt év, mely során sok bennmaradóst 
nyafogás előzött meg, és mégis mindegyiket olyan örömmel éltük meg. 

Felsorolni sem tudom, hogy mennyi mindent kaptam az évek során a Programtól. 
Amellett, hogy hozzásegítettek a nyelvvizsgámhoz, a jogosítványhoz, illetve az ECDL 
bizonyítványomhoz, életre szóló élményeket is kaptam. Gondolok ezalatt a Királyhágón elém 
táruló gyönyörű kilátásra, a sítábor boldog és egyben borulásokkal teli vicces pillanataira, a 
schönbrunni kastély meseszép parkjára, a London Eye nyújtotta észvesztő kilátásra, az olasz 
tengerpart kellemes vizére és Krakkó gyönyörű utcáira. Sajnálom, hogy vége lett, azt pedig 
különösképpen, hogy így…. Nem tudtunk méltón elbúcsúzni az 5 évig otthont adó falaktól. 
Köszönök mindent az osztályfőnökömnek, a nevelőtanáraimnak, a Programnak és az összes 
zrínyis tanárnak! Ha most vége is, a szívemben örökké Zrínyis maradok! ♥♥ 

Katona Fanni 12. c 
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Jutalomkirándulás Budapesten 
2018. szeptember 24-én budapesti jutalomkiránduláson vehettem részt a tavalyi tanévben az 
iskola fennállásának 100. évfordulójára megrendezett irodalmi vetélkedő döntőbe került 
csapataival.  
Az állomáson egy gyors létszámellenőrzés és rövid tájékoztatás után felszálltunk a 6 óra 8 
perckor induló vonatra. Az út kellemesen telt, voltak, akik zenét hallgattak, beszélgettek vagy 
éppen kipihenték a hajnali kelés fáradalmait.  
Megérkezésünk után néhány telefon és Google Maps segítségével elértük úti célunkat. 
Először a Károlyi-kertet kerestük fel, ahol eltölthettünk egy rövid időt, és megcsodálhattuk a 
park szépségét. 
Kirándulásunk következő állomása az Ady Emlékmúzeum volt. Itt először egy rövid 
beszélgetésen vehettünk részt, amelyet egy kedves muzeológus hölgy tartott nekünk interaktív 
jelleggel. Sok apró titkot tudhattunk meg Ady Endre életéről, műveiről, személyiségéről, majd 
ezt követően körbejárhattuk a Veres Pálné utcai lakást (itt lakott a költő és felesége, Csinszka 
1917-1919-ben). Az Emlékmúzeum után a Centrál Kávéházba vezetett utunk, ahol 
finomabbnál finomabb ínyencségeket fogyaszthattunk el. A kávéházat 1887-ben nyitották 
meg. 1890 és 1949 között a Centrálban összegyűlő neves írók, költők itt irodalmi lapokat 
szerkesztettek, valamint tudósok, zeneszerzők, képzőművészek, tartottak benne találkozókat. 
Végül a Petőfi Irodalmi Múzeumba is ellátogathattunk, ahol Petőfi Sándorról és Arany 
Jánosról is sok érdekességet hallhattunk, illetve láthattunk. Ezen kívül egy játékos feladatra is 
sor került, amely nagyon szórakoztató volt, és elnyerte mindenki tetszését. Csoportban egy 
Toldi ihlette reklámszöveget s egy plakátot kellett alkotni egy kitalált termékhez.  

           
 
A kirándulásba egy kis szabadidő is belefért, sokan a West End bevásárlóközpontot 
választották a nézelődésre, evésre, pihenésre. 
A visszaindulás a Nyugati pályaudvarról történt. A hazaút eleinte nehézkesen indult a 
vagonban lévő hangos kisgyerekek miatt, de egy idő után megszoktuk a zsivajt, és az út 
további része beszélgetésekkel, nevetéssel telt. 
Összességében nagyon jó nap volt, jól éreztük magunkat, és köszönet tanárainknak és 
iskolánknak, hogy ez a csodás nap létrejöhetett.  

Lipcsei Hajnalka 11/A 
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Dobar Dan mindenkinek! 

2018. június 27-e és 29-e között hat igen szerencsés diák és két kísérőtanár – Szücs Diána, 
Kassai Boglárka, Bagoly Zsófia, Katona Dávid, Zsiros Zoltán, jómagam, valamint Mercs 
István és Kanyuk János tanár urak – megkapta a lehetőséget, hogy az iskola költségére 
eltöltsön három mozgalmas, ugyanakkor élményekben gazdag napot Horvátországban, illetve 
annak gyönyörű fővárosában, Zágrábban. Az utazás diák résztvevői az iskolánk alapításának 
100. évfordulójára rendezett Zrínyi Ilona életéről szóló történelmi versenyen mutatott
teljesítményükkel, ill. tanulmányi eredményükkel érdemelték ki az utat.
Mi, a bátor utazók, június 27-én hét órakor keltünk fel a hosszú útra az iskola metálszín
kisbuszával, hogy beteljesítsük célunk, és felkeressük Zrínyi Ilona, valamint családjának
horvátországi emlékhelyeit.
Első megállónkhoz, Csáktornyára déltájt érkeztünk meg az utazástól kissé megfáradtan,
azonban töretlen lelkesedéssel. Itt lehetőségünk nyílt megtekinteni azt a sokszög alakú
erődítményt, ahol anno Zrínyi Miklós a Szigeti veszedelmet írta, innen mozgatta a Habsburg- 
és törökellenes szervezkedést. A közelben található kurseveci erdőben hunyt el vadkan ejtette
seb által. Halála mögött máig sokan az osztrák udvar merényletét sejtik. A múzeumi
személyzet megajándékozta iskolánkat egy emlékkönyvvel, miután nagy nehezen, de végtére
is sikeresen megérttettük velük, hogy szeretnénk számlát igényelni. Az igényesen rendben
tartott vár megtekintését követően tettünk egy frissítő sétát a szomszédos parkban, ahol több,
a Zrínyikkel, Frangepánokkal kapcsolatos emlékmű található.
A következő nevezetességhez, a varasdi várhoz késő délután jutottunk. Itt
szemrevételezhettük az egykor Hunyadi Mátyás törvénytelen fia, Corvin János által birtokolt
erősséget.

Csapatunk a varasdi vár kapujában 
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Innen fáradt kis csapatunk Zágráb felé vette az irányt. A városban történő eligazodásban még 
Zoli iránymutatása sem tudott segítséget nyújtani… Végül kis bolyongást követően 
eltaláltunk szállásunkra, a színes és változatos Chillout Hostelba, ahol elfoglaltuk szobáinkat. 
Rövidke pihenőt követően elindultunk keresni egy vacsorázó helyet. A nap végeztével 
mindnyájan fáradtan zuhantunk fekhelyünkre, és mély álomba szenderülve tettük el magunkat 
másnapra. 
Bár a következő reggel igen borúsan virradt, ez sem tántorított el mindet attól, hogy Ozaly 
felé vegyük az irányt. Mint megtudtuk, ez a vár egy volt azon fontos helységek közül, ahol a 
horvátok által nemzeti hősként tisztelt Zrínyi Péter, Zrínyi Ilona apja gyakorta megszállt. A 
nagy becsben tartott történelmi személyiség számos alkalommal fordult szembe a németekkel 
és a törökökkel, valamint részt vett a Wesselényi-összeesküvésben. Ez később a vesztét is 
okozta, 1671-ben kivégezték. 

                 
A Zrínyiekkel foglalkozó tárló                 Zrínyi Ilonáról ennyi említést  találtunk szülővárában 
osalji várban        
 
Noha nem ért minket meglepetésként, mégis csodálkozva konstatáltuk a tényt, hogy Zrínyi 
Ilona szülőhelyén valójában még a kőkorszaki leletekről is több szó esik, mint II. Rákóczi 
Ferenc édesanyjáról, Munkács várának hős védőjéről. A horvátok számára ő nem nemzeti 
hős, hiszen Magyarországon tevékenykedett. 
Az egyébként rendkívül szép környezetben található várban lévő kiállítás megtekintését 
követően megkoszorúztuk a helyi emlékművet, és visszaindultunk Zágrábba. Délután 
meglátogattuk a Mimara múzeumot, és számos jelentős festményt valamint történelmi 
emléktárgyat tekintettünk meg. A napunk hátralévő részét Zágráb felfedezésével, illetve 
pihenéssel töltöttük. 
Másnap zuhogó esőben sétáltunk el a Lotrscak toronyhoz, a Mária Mennybemenetele 
Székesegyházhoz. Megtekintettük a Szent Márk templomot, és búcsút vettünk Zágráb 
főterétől, a Jellasics tértől. 
Rövid szuvenírbeszerző-túra után nem sokkal dél előtt kijelentkeztünk szállásunkról, majd a 
váltakozó hangulatú Anyatermészet oltalmában – hol átláthatatlanul sűrűn esett, hol pedig 
mosolygósan sütött – elindultunk haza. 
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Azt hiszem, mindnyájunk nevében mondhatom, hogy egy nagyszerű és élményekben nagyon 
gazdag kirándulásban vehettünk részt. A három mozgalmas nap színesebbé tette a nyarunkat. 
Reméljük, nem ez volt az utolsó! 
Želim vam ugodan dan! 

Pelyvás Gergő, 11. a 
2018/19-es tanév 

Kincskeresők, útra fel! 
       Az idei tanév során egy  MaTech2  elnevezésű online matematika versenyre jelentkezett 
3 fős csapatunk „Kincskeresők” néven. A tagok a 12/E osztályból Makay Andrea, Somogyi 
Mónika és Máté Dalma Laura voltak. Együtt járunk Bartha Dénesné tanárnő emelt szintű 
matematikaóráira, így nem túl meglepő a kis csapat felépítése. 
        Igazán motiválva voltunk, hogy megmérettessük matematikai tudásunkat. Kimondottan 
felkeltette érdeklődésünket a verseny érdekes feladatainak híre. Mondván, semmit sem 
veszíthetünk, jelentkeztünk. Valóban elég figyelemfelkeltő feladatok voltak. Számomra a 
legérdekesebb talán egy olyan feladat volt, aminél ha kijött a helyes eredmény két 
egyenletnél, akkor megkaptuk egy koordinátának a hiányzó számait, majd ez alapján meg 
kellett találnunk egy híres matematikus szülővárosát. Ez volt az első feladat, amit 
megpróbáltam megoldani, mivel úgy dolgoztunk, hogy felosztottuk a teendőket, és mindenki 
külön-külön látott hozzá 1-1 feladat megoldásához. Mondanom sem kell, eléggé 
megrémisztett hirtelen ez a feladat. Az így is feszült versenyszituációban egy ilyen összetett 
feladat egyszerre volt üdítő, de szinte vérfagyasztó is. Utólag visszagondolva nem igazán 
csodálkozom a reakciómon, mivel pont az egyik (számunkra) legnehezebb feladatba kezdtem 
bele elsőnek.  
Nagyon színes volt a feladatok választéka. Az egyik legegyszerűbb (vagy akár a 
legegyszerűbb) szerintem egy képkirakós volt, ami egy híres matematikust ábrázolt. Még meg 
is volt adva 3 lehetséges név, így nem kellett vaktában kutatni. 

Mindenkinek ajánlom, hogy 
mérettesse meg magát ilyen 
versenyekben, mivel szerintem 
sokkal szórakoztatóbb és egy kicsit 
könnyebb csapattal és az internet 
segítségével dolgozni, mint egyedül, 
néha csak egy tollal és papírral. 
Nagyon érdekes és elgondolkodtató 
versenynek bizonyult. Sajnos most 
nem találtunk kincset! 

Máté Dalma Laura 12. e 
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Hogyan képzeled el a repülés jövőjét? 
 
III. EJMSZ Természettudományos Verseny  

Az egész úgy kezdődött, hogy Bartha Dénesné Piroska tanárnő mutatott egy felhívást, melyet 
az Együtt a Jövő Mérnökeiért Szövetség hirdetett meg,  ahol egy online természettudományi 
versenyre lehetett jelentkezni. Csapatversenyről volt szó, ekkor még fogalmunk sem volt 
arról, hogy mire is vállalkoznánk. Össze kellett verbuválnom egy csapatot. Egyből a régi 
megszokott AJTP-s ’Spec.’ matekos brigád jutott eszembe. Végül csak ketten voltunk a 
megszokott különítményből, mivel a harmadik fél nem tudta elvállalni, azaz Viktor és én. 
Majd Roli csatlakozott hozzánk.  Nem vacillált sokat, mivel megtudta, hogy az egyik kedvenc 
témája, a repülés lesz a verseny alapja. Próbáltunk készülni a kihívásokra, de fogalmunk sem 
volt, hogy milyen feladatokat fogunk kapni. Elkezdődött az online fordulós selejtező. Az 
elsőnél kiderült, hogy teljesem más, mint amit elképzeltünk. Tömérdek mennyiségű fizikával 
kapcsolatos feladatot vártunk, végül főleg repülőgépes ismeretekkel kapcsolatosak voltak, 
amire nem voltunk kellően felkészülve. Nem láttunk sok esélyt arra, hogy elérhetünk bármit 
is, viszont nem adtuk fel. Nagyon jól haladtunk fordulókon át. Kisebb hibákat vétettünk, 
viszont 1 ponttal lecsúszva az elsőtől a 2. helyen jutottunk a döntőbe. Az eddigi 
megpróbáltatások meg sem közelítették azt, ami ezután következett. Ha próbáltunk volna se 
tudtunk volna készülni arra, amivel szembe kellett néznünk. A feladatunk az volt, hogy 
megalkossuk a jövő repülőgépét, a jelen tudásunk alapján találjunk ki valami újat. A 
repülőgépeket korszerűsíteni, újítani kellett. Több napot igénybe vevő ötletelgetés 
következett. A prezentáció formájához segítséget kaptunk egy mérnöktől. Hamar elérkezett a 
döntő napja. A Debreceni Egyetem Műszaki Karának egyik épületében rendezték meg, 
nagyvállalatok vezetői előtt kellett bemutatnunk, hogy csapatunk hogyan lát a jövőbe. 
 Izgultunk nagyon, és reménykedtünk, hogy kellően helyt tudunk állni. Kiderült, hogy 5 
csapat jutott be rajtunk kívül a döntőbe, akik szintén színvonalas prezentációt mutattak be. Az 
eredményünk egy 2. hely lett, aminek nem teljesen örültünk, viszont büszkék voltunk, hiszen 
megtettünk mindent, amit tudtunk. A továbbiakban pedig reméljük, hogy még sok hasonló 

élményben lehet részünk.  

 

A képen Langó Károly  
(EJMSZ), Juhász Eszter 
(Diehl Aviation Hungary), 
Krajcsik Péter Viktor (12.c), 
Pető Roland (11.c),  Szekeres 
Dániel Gyula (10.c), Kállai 
Imre (Diehl Aviation 
Hungary, a zsűri elnöke) és 
Pusztai László (Debreceni 
Egyetem, Műszaki Kar). 
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„Az Együtt a Jövő Mérnökeiért Szövetség minden nap azért tevékenykedik, hogy a 
természettudományokat, valamint a mérnöki pályát megismertesse a fiatalokkal, hogy minél 
több és jobb mérnöke legyen az országnak. Ebben jelentős együttműködést épített ki hazai 
felsőoktatási intézményekkel is, így például a Debreceni Egyetemmel, akivel konzorciumban 
(EFOP 3.4.4.-16-2017-00023), 2019 ősszel harmadik alkalommal hirdette meg 
Természettudományos Versenyét, jelen alkalommal repülés témakörben.” 

Szekeres Dániel Gyula 10. c 

Informatika – sikerek, versenyeredmények 

2019. június 5-én a Kiváló Versenyző– Tehetség Díj 
különdíját kapta Lakatos Levente 10. c osztályos 
tanuló.  

A Kiváló Felkészítő - Tehetséggondozó Tanár Díj 
jelöltjeként indulhattam, mint felkészítő tanára. 

Kántorné Homolai Krisztina 

AJTP Országos Informatika Verseny eredménye – Kaposvár, 2019. április 

• Nyircsák Anna és Lakatos Levente 10. c osztályos tanulók az I. kategória (9.-10.
évfolyam) csapatversenyében 1. helyezést értek el

• Lakatos Levente 10. c osztályos tanuló különdíjat kapott, mint a legeredményesebb
táblázatkezelő

• Papp Dávid 10. c és Krajcsik Péter Viktor 11. c osztályos tanulók a II. kategória (11.-
12. évfolyam) csapatversenyében 3. helyezést értek el

• Papp Dávid 10. c osztályos tanuló különdíjat kapott, mint legügyesebb adatbázis-kezelő

Lakatos Levente, Nyircsák Anna, Papp Dávid felkészítő tanára: Kántorné Homolai Krisztina. 

Krajcsik Péter Viktor felkészítő tanára: Fazekas József. 

A felkészítésben közreműködött még Palotás Károly tanár úr. 
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Robotika szakkör - eredmények 

2020. január 11-én Miskolcon az FLL Robotika versenyen 
iskolánk csapata 5. helyezést ért el. 

A csapat tagjai: Nagy László, Papp Bence, Bíró Dániel, 
Jászai Tamás, Somogyi Boglárka, Remeczki Petra, Kiss 
Marcell. 

A Szumó Robot Esztár Kupa 2019. december 6-án, 
pénteken került megrendezésre. Iskolánk diákjai 
kimagaslóan szép eredményeket értek el: Kovács Máté, 
Papp Bence, Nagy László, Bíró Dániel, Remeczki Petra, 
Somogyi Boglárka, Kiss Marcell. 
Felkészítő: Polyák Martin 
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Microplastic Hunter 

Iskolánk két 10. B osztályos tanulója, Barnóth Lili és Zsigó Zsálya Borbála, bejutott a 
Stockholmi Ifjúsági Vízdíj országos döntőjébe. Pályázatukban a mikroműanyagok 
természetes vizekre gyakorolt hatását vizsgálták a Tiszából és a Bodrogból vett minták 
alapján. Felkészítő tanáruk: Zsigó Zsolt. 

 

Egyre több műanyag van a világban, azon belül is az óceánokban, tengerekben, vizekben. 
Hihetetlen sok műanyagot halmozunk fel a Földünkön, a növekvő globális termelés miatt. Az 
egyik legfőbb probléma ezzel, hogy a műanyag nem bomlik le, mint a szerves anyagok, 
hanem csak kisebb részekre/darabokra esnek szét. Ezek a mikroműanyagok.  

A mikroműanyagok kétféleképp kerülnek a természetes vizekbe.  

• A kozmetikai szerekben, például arc- és testradírokban vagy fogkrémekben található 
szemcsék, valamint a szintetikus szövetek mosás révén kiszabadult mikroszálai a 
szennyvíztisztítókon keresztül jutnak a folyóvizekig. Miután a kozmetikumokban 
található szemcséket eleve jóval 5 milliméter alattira gyártják, ezeket elsődleges 
mikroműanyagoknak nevezik.  

• Noha az elsődleges mikroműanyagok jelentős szennyezést okoznak, a természetes 
vizekben található részecskék oroszlánrészét nem ezek, hanem a szokványos műanyag 
hulladék, például a PET-palackok szétesése okozza.0F

1 

                    
                                                            
1 https://qubit.hu/2018/06/05/a-szokvanyosnal-is-kisebb-mikromuanyag-szemcseket-mernek-a-hazai-
folyovizekben 

https://qubit.hu/2018/06/05/a-szokvanyosnal-is-kisebb-mikromuanyag-szemcseket-mernek-a-hazai-folyovizekben
https://qubit.hu/2018/06/05/a-szokvanyosnal-is-kisebb-mikromuanyag-szemcseket-mernek-a-hazai-folyovizekben
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Azért fontos foglalkoznunk ezzel a témával, mert a mikroműanyagok rendkívül veszélyesek 
nem csak az állatokra, hanem az emberekre is. 

Két cél lebeg a szemünk előtt! Az egyik, hogy a kortársaink, és hazánk lakói figyelmét 
felhívjuk a műanyagszennyezés csökkentésének fontosságára. (A természetes vizek 
mikroműanyag-szennyezettségét világszerte úgy határozzák meg, hogy kimutatják, egységnyi 
vízben mennyi az 5 milliméter átmérőjű műanyagszemcsék aránya). A másik pedig az, hogy 
az Egyesült Államokban már alkalmazott mérési eljárást a hazai középiskolások körében 
meghonosítsunk, így egy mérési hálózatot létrehozva a Tisza folyó mentén. A Tisza és a 
Bodrog vizéből, és a folyóparti homokból vettünk mintákat. Az előkészített vízmintákból 
szűrőkkel választjuk le a mikroműanyagokat. Megfelelő megvilágítás használatával egy jó 
mikroszkóp segítségével megtalálhatók a mikroműanyag szálak, szemcsék. 

Zsigó Zsolt 

A VERSENYRŐL  
Az 1997-ben alapított  Stockholmi Ifjúsági Víz Díj (Stockholm Junior Water 
Prize, SJWP) a legismertebb nemzetközi if júsági díj  a vízügy területén. Ezen a 
különleges, magas színvonalú versenyen, ami része az évente megrendezett 
Víz Világhétnek, hatalmas megtiszteltetés részt venni.  Védnöke Viktória, a 
svéd koronahercegnő, aki találkozik a döntő résztvevőivel és személyesen adja 
át a győztesnek járó díjat,  mely 15.000 dollár és egy kristályszobor. A győztes 
iskolája 5000 dollár jutalomban részesül.  A második legjobb pályamű 
készítője egy ún. Diploma of Excellence kitüntetést és 3000 dollár 
pénzjutalmat kap. A stockholmi döntőben, mely angol nyelven zajlik, az egyes 
országok versenyének első helyezettje indulhat. Világszerte minden évben 
több ezer, 15-20 év közötti ,  középiskolás fiatal vesz részt a selejtezőkön. Az 
esemény egyúttal kiváló eszköze a víz-,  i lletve a környezet védelmére, a 
környezettudatosságra irányuló figyelem felkeltésének. Magyarország 2013-
ban csatlakozott  ehhez a nemes vetélkedőhöz. A hazai versenyt a GWP 
Magyarország Alapítvány szervezi, számos partnerszervezet segítségével és 
támogatásával. Védnöke Áder János köztársasági elnök.  
http://www.ifivizdij.hu/ 

Gratulálunk a lányoknak, és sikeres szereplést kívánunk a május 23-i online döntőben! 

http://www.ifivizdij.hu/


168 
 

Egy év Tajvanon 

 
Biztosan sok emberben felmerült már, hogy egyszer külföldre szeretne kiköltözni, 

megtapasztalni az ottani helyzetet és azt, hogy milyen kemény is valójában beilleszkedni egy 
kultúrába, amely részben vagy teljesen eltér a megszokottól. Szerencsére nekem volt  
lehetőségem megtapasztalni 2018 nyarától 2019 nyaráig, hogy milyen érzés távol a hazánktól. 

Már egészen kiskorom óta ki akartam menni egy évre külföldre, mivel a testvérem is 
volt 2005-ben Amerikában. Az, hogy ő kint volt, akkora hatással volt rám, hogy legalább 7 
éven keresztül és is oda szerettem volna eljutni. Amikor eljött az idő, hogy döntsek, hova 
szeretnék kiutazni, pár ismerősöm és a szüleim hatására végül Tajvan mellett döntöttem. Azt 
mondták, hogy a kínai nyelvben van a jövő, illetve megismerhetek egy gyönyörű kultúrát is. 
Utánaolvastam kicsit az országnak, és teljesen elbűvölt. Csodálatosak a városok, a tájak, az 
ételek és a kultúra is.  

            
 
Innentől kezdve a célegyenesben éreztem magamat, és felkerestem a Rotary Club nevű 

szervezetet. A Rotary elsősorban humanitárius szolgálatokat végez, például jótékonykodás, de 
nekik van az egyik leghíresebb cserediákprogramjuk is. Beadtam a jelentkezésem a 
nyíregyházi Rotaryba, és ezek után csak várni kellett, hogy elfogadják vagy sem. Szerencsére 
elfogadták, és innentől beindultak az események. Volt három orientációnk, mielőtt 
kimentünk, az első egy meghallgatás volt angol nyelven, ahol megkérdezték, hogy hova 
akarunk menni és miért. A második orientáción már elmondták nekünk, hogy ki melyik 
országba megy, illetve egy kis érdekességképp azok a cserediákok, akik Magyarországra 
érkeztek, tartottak egy bemutatót a hazájukról. A harmadik orientáció egy 3 napos tábor volt, 
ahol felkészítettek minket az utazás és a kinti lét nehézségeire. 
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Ezután jött az utazás, ami a legelső 
megpróbáltatás is volt. A gépem 
Budapestről két órát késett 
Amszterdamba, így nem tudtam 
csatlakozni a még aznap Taipeibe induló 
járatra. Ott kellett éjszakázni, de 
szerencsére a légitársaság biztosított 
számomra egy szobát az egyik közeli 
hotelben. Másnap este indult 8 órakor a 

gép, ami végre elrepített abba az országba, amit második hazámnak tekintek.    
Az ottani reptéren a két fogadócsaládom várt. Nagyon kedvesek voltak, megöleltek, 

megpusziltak. Jó volt látni rajtuk, hogy örülnek 
nekem, de alapból jellemző az emberekre 
Tajvanon, hogy nagyon szívesen látják a 
vendégeiket. Taipeiben, Tajvan fővárosában 
éltem onnantól az elkövetkezendő 11 hónapban. 
Ott jártam iskolába, ott éltem a mindennapi 
életemet, ami igazából nem is mindennapi. 

Az életem, amióta hazajöttem sok téren 
változott. Sokkal önállóbb vagyok minden téren, 

sokkal jobb az alkalmazkodóképességem, elfelejtettem valamennyire magyarul is, de legalább 
megtanultam kínaiul, és a többi cserediákkal az angolomat is tökéletesítettem, amennyire csak 
lehet. Mindenképpen ajánlanám a cserediákságot mindenkinek, akiben van egy kis 
kalandvágy és szívesen tanulna meg egy másik nyelvet. Most középiskolában is, vagy akár 
később, egyetemen is. Számomra ez egy olyan tapasztalat volt, amit úgy érzek, hogy végig 
fogja kísérni az egész életemet. Nagyon sok barátot szereztem különböző kontinensek 
országaiból, kapcsolatokat építettem ki velük és a tajvani emberekkel is, illetve megtanultam 
egy nem mindennapi nyelvet, amit később a saját javamra fordíthatok. 

           
 

  Pták Bence 11. b 
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Cserediákként Németországban 

2018 augusztusában kezdtem a németországi 
Potsdamban 1 éves tanévemet cserediákként. A 
külföldi kintlétemet a DID nevű szervezet 
könnyítette meg, amely segített a család, illetve az 
iskola kiválasztásában.  

Kimondhatatlanul izgultam, ugyanakkor 
kíváncsian vártam, hogy tudok majd beilleszkedni 
a fogadócsaládomba, és főleg milyenek lesznek az 
új osztálytársak. Szerencsére barátságosan fogadott 
az ottani család, az osztálytársak – akik közül 
sokan akkor érkeztek vissza a külföldi egy évükről 
– kifejezetten segítőkészek és figyelmesek voltak.  

Az elején nehezen tudtam kifejezni magam, és a megértéssel is gondjaim voltak, mert minden 
olyan gyorsnak tűnt. Az első hónap után folyamatosan éreztem, hogy fejlődök, és ezzel együtt 
az önbizalmam is nőtt. 

Szerencsémnek tartom, hogy megismertem a német oktatási rendszert. Teljesen más, mint az 
itthoni. Nemcsak a tantárgyakból volt kevesebb, hanem a dolgozatokból és a 
számonkérésekből is.  

Számomra a legnagyobb élmény az volt, hogy a 
korombeliek mennyire nyitottak és közvetlenek mind a 
tanárok, mind a diáktársaik felé. Többükkel igazi 
barátságot kötöttem, velük azóta is tartom a kapcsolatot.  

Mindig szívesen fogok visszagondolni a kint eltöltött egy 
évemre, és mindenkinek csak javasolom, ha lehetősége 
van, ne hagyja ki.  

,,Die Welt ist viel zu groß um das Leben nur an einem 
Ort zu verbringen!” 

Torda Péter, 11. a 
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9. a   Osztályfőnök: Erdei Anikó 

 

 

9. b   Osztályfőnök: dr. Takácsné Fazekas Julianna 
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9. AJTP/c Osztályfőnök: Gergelyné Pivarnyik Rita, csoportvezető: Deme Anna 

 

9. Ny/d  Osztályfőnök: Sárga Tamás 



175 
 

9. c Osztályfőnök: Eszenyi Viktória, csoportvezető: Károly László 

 

 

 

 

9. d Osztályfőnök: Sánta József 
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10. a   Osztályfőnök: Hlavnya Emese 

 

 

10. b    Osztályfőnök: Tisza Zsuzsanna 
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10. c Osztályfőnök: Fazekas József, csoportvezető: Bihariné Vas Adrienn 

 

 

10. d   Osztályfőnök: Kanyuk János 
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11. a    Osztályfőnök: Soós Noémi 

 

11. b    Osztályfőnök: Petrik Zoltán Tiborné 
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11. c    Osztályfőnök: Németh Gyula, csoportvezető: Szentpéteri Éva 

 

11. d   Osztályfőnök: dr. Csapóné Kovács Erzsébet 
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9. AJTP/C osztály 
osztályfőnök:  
Gergelyné Pivarnyik Rita 
 
Bálint Petra 
Balla Beatrix 
Balogh Bence Gábor 
Dávid Liza 
Fajkó Viktória 
Farkas Bence 
Farkas Dorka 
Homoki Réka 
Kapitány Lilla 
Kiss Marcell 
Konczos Zalán 
Lakatos Dorina 
Magyar Borostyán 
Makkai Zsuzsanna 
Matolcsi Dóra 
Mikó Krisztina 
Minier Panna 
Opálka Levente Gergely 
Orosz Fanni 
Papp Dániel 
Riegel Erik Áron 
Spinyhért Máté Márk 
Szabó Dóra 
Szappan Dávid 
Tóth Alida 
Tóth Boglárka 
Tóth Zalán János 
Tóth Zoltán 
Turán Levente Zoltán 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

9. Ny/d osztály 
osztályfőnök:  
Sárga Tamás 
 
Árokszállási Réka 
Bacskóczky Liliána Sára 
Bartha Netti 
Deák Ákos 
Ferencz Áron Attila 
Gincsai Márk Erik 
Hegyes Vilmos 
Helmeczi Hanna 
Hernádi István 
Horváth Hanga Emese 
Káldi Száva Zsófia 
Kapitány Hanna 
Kegye Lili 
Kelemen Gábor 
Képes Réka 
Magyar Beáta 
Mendler Réka Nóra 
Mező Dorottya 
Nagy Bence Zoltán 
Papp Borisz 
Penke Dorina 
Pivarnyik Cintia 
Pócsik Ábel 
Pogácsás Zsolt 
Róka Eszter Lili 
Sallai Lilla 
Shamli Rafael 
Simkó Boglárka 
Simon Sára 
Sipos Petra 
Sütő Emese 
Tamás Liliána 
Tilhof Martin 
Tiszai Anna 
Tóth Melinda Eszter 
Tóth Noel Manfréd 
Varga Péter 
Virányi Regina 
 
 
 
 
 
 
 

9. a osztály 
osztályfőnök:  
Erdei Anikó 
 
Antal Flóra Csilla 
Balogh Abigél 
Balogh-Fehér Adrienn 
Berényi Benedek 
Bihari András 
Biró Boglárka 
Bodnár Panna 
Both Barna Márton 
Csonka Enikő 
Fábián Balázs Dániel 
Fodor Tamás 
Gaál Bianka 
Galyas Regina Mariann 
Gavallér Ákos Endre 
Gincsai Zoltán 
Gunyecz Zoltán 
Hoch Réka Éva 
Hüse Míra 
Karsai Réka 
Katona Balázs 
Kecskés Márton 
Király Tibor 
Laczi Zsanett 
Lakatos Eszter Zita 
Lázár István 
Magyari Adél Dalma 
Makai Amina Zsuzsanna 
Marinka Fanni 
Molnár Eszter Anna 
Nagy Rebeka 
Nagy Zsanett 
Oláh Lilla 
Pintér Zsófia Éva 
Pócsik Kende 
Smied Balázs 
Szondi Lilla 
Tóth Nóra 
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9. b osztály 
osztályfőnök:  
Dr. Takácsné Fazekas 
Julianna 
 
Balla Boglárka 
Borbély Anna 
Bugarin-Horváth Luca 
Czuczor Ramóna 
Dankó Nóra Virág 
Farkas Szilárd 
Figeczky Ákos 
Grexa Anna Margit 
Győri Dorka 
Hajdu Kamilla 
Hajzer Antónia 
Jakab Janka 
Kelemen Tamás László 
Klepács Klementina 
Kovács Petra Kíra 
Kun Zsófia Ibolya 
Molnár Daniella 
Molnár Panna 
Neuzer Jázmin 
Pócsi Petra 
Rácz Boglárka 
Remeczki Petra 
Signorelli Marco Giacomo 
Sipos Ivett Noémi 
Somogyi Boglárka 
Szabó Zorka 
Szakács Linda 
Számilik Maxim 
Szegedi Nándor 
Székely János 
Széll Botond 
Takács Panna 
Talpas Kinga 
Tilman Zalán 
Tóth Vince Tamás 
 
 
 
 
 
 
 

9. c osztály 
osztályfőnök:  
Eszenyi Viktória 
 
Balabás Mercédesz 
Bálint Enikő 
Balogh Konrád 
Balogh Szabina Ágota 
Dudás Lilla 
Gál Orsolya 
Gergely Zsanett 
Kanyó Zoé 
Kévés Szabolcs 
Kiss Fanni Dorina 
Kovács Hajnalka Lea 
Kovács Kamilla Éva 
Lázár Vanessza 
Müller Fruzsina 
Nagy Erik 
Nagy Patrícia 
Papik Zsuzsanna Alexandra 
Pintér Amanda 
Pócsi Patrik 
Sándor Judit 
Schwarzkopf Ywette 
Sőrés Boglárka 
Szakács Veronika 
Szoták Bianka 
Tóth Eszter Ágnes 
Tóth Evelin 
Tóth Kristóf 
Tóth Olivér 
Varga Alexandra 
Varga Tamás 
Zavanyi Gyula Endre 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

9. d osztály 
osztályfőnök:  
Sánta József 
 
Bodnár Lilla 
Dajka Dóra Dzsesszika 
Diószegi-Fikly Sára 
Fazekas Csilla 
Fricz Janka 
Gavola Bálint 
Gyurkó Bettina 
Hankovszki Ingrid 
Hankovszki Kamilla 
Kereskényi Fanni 
Kiss Virág 
Kovács Dominika 
Kovács Vivien 
Krafcsik Bálint 
Lázár Kristóf 
Madura Kíra 
Magyar Csanád 
Markó Zsófi 
Máté-Tóth Eszter 
Papp Csenge 
Péter Csenge 
Petró Gitta 
Révész Regina 
Róka Gergely 
Simon Gréta 
Szabó Anna Katalin 
Szabó Emese 
Szabó Vivien Olgica 
Szaniszló Boglárka 
Szurovcsák Máté 
Szűcs Natasa Mária 
Terdik Melinda 
Tóth Eliza 
Tóth Nóra 
Vágvölgyi János András 
Várnagy Roland Krisztián 
Varró Vivien 
Vilman Márk 
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10. a osztály 
osztályfőnök:  
Hlavnya Emese 
 
Bakosi Anna 
Békési Viktória 
Blahuth István 
Bodnár Panna Csenge 
Borsodi Noémi 
Bruno Torres 
Gábri Anica Gréta 
Gelegonya Dóra 
Gera Anna Eszter 
Girhiny Liza Viola 
Greksza Attila 
Győrfi Alexandra 
Jenei Dóra 
Jenei Jázmin 
Kasza Bálint 
Kéninger Ákos 
Kiss Alexa Nóra 
Kiss Gréta 
Korányi Virág 
Kósa Boglárka Lilla 
Kőhegyi Zsolt 
Laskai Írisz 
Lovász Nikolett 
Madzig Eszter 
Magyar Balázs 
Nagy Annamária Gréta 
Nagy Evelin 
Palicz Dániel 
Rehó Máté 
Szabó Anikó 
Szabó Inez 
Szalma Viktória Virág 
Szegedi Szabolcs 
Szilágyi Eszter 
Tomasovszki Márton 
Törő Dominik Szabolcs 
Trencsényi Rózsa 
Vajda Liliána 

 
 
 
 
 
 
 
 

10. b osztály 
osztályfőnök:  
Tisza Zsuzsanna 
 
Aranyosi Réka 
Asztalos Antónia Ágnes 
Barkóczi Eszter Mária 
Barnóth Lili 
Benkő Dávid 
Bodnár Boglárka 
Csernus Regő Ferenc 
Dutkievicz Balázs 
Ember Patrícia 
Farkas Ákos 
Garai Gabriella 
Gégény Boglárka 
Greksza Karina 
Kiss Bianka Panna 
Kiss Noémi 
Kobzos Bogáta Kincső 
Kovács Kevin 
Kupferschmidt Attila 
Lipkovics Tamás 
Markos Milán 
Mezei Marcell 
Molnár Dóra 
Molnár Enikő 
Németh Botond Huba 
Palsák Barbara 
Sivadó Zita Dorottya 
Somogyi Noémi 
Suller Nikoletta 
Szabó Bernadett 
Szabó Krisztina 
Szilágyi-Sável Márk 
Szolanics Szandra 
Tisza Noémi 
Tóth Dorottya 
Tóth Zsombor 
Turóczi Boglárka 
Zsigó Zsálya Borbála 

 
 
 
 
 
 
 
 

10. c osztály 
osztályfőnök:  
Fazekas József 
 
Balázsi Tímea 
Barna Anna 
Bezdán Nándor 
Csekk Tifani 
Dancs Eugénia 
Dzsubák Vivien 
Fehér Evelin 
Fogarasi Ramóna 
Gilányi Alexandra 
Grajczár Gréta 
Hanyu Vivien Alexandra 
Illés Gréta 
Kovács Orsolya 
Lakatos Martin 
Lázár Zsolt 
Lipkovics Fanni 
Mitró Kitti 
Osztolykán Tímea 
Pinkóczy Áron 
Riegel Tamás Péter 
Soltész Gréta 
Soltész Kitti 
Szegedi Viktória 
Szekeres Dániel Gyula 
Tóth Emese 
Tóth Ervin Dániel 
Varga Béla Dániel 
Varga Viktória 
Vass Andrea 
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10. d osztály 
osztályfőnök:  
Kanyuk János  
 
Ács Doroti 
Áncsán Martin 
Bakó Zsanett 
Bálint Dániel 
Bogár Tamás 
Boros Kata 
Bróthág Eszter 
Bukovenszki Máté 
Deák Sára 
Dudás Boglárka 
Farkas Bence 
Gács Klaudia 
Inzsöl Zsombor 
Jászai Tamás 
Juhász Eszter 
Lengyel Gábor 
Mencsik Levente 
Nagy Gréta Dóra 
Nagy Napsugár Sára 
Németh Bence 
Németh Bíborka 
Pintér Nóra 
Puskás Botond 
Révész Laura 
Rimóczy Máté László 
Rusin Máté 
Sárközi Veronika 
Sipos Dorina Nikolett 
Subert Janka 
Tamás Tímea Terézia 
Tar Benjámin Gergő 
Torkos Lilla 
Török Pál 
Vass Beatrix 
Vincze Gyöngyvér Boglárka 
Virányi Márk 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

11. a osztály 
osztályfőnök:  
Soós Noémi 
 
Balogh Levente 
Bartha Anikó 
Béres Nikolett 
Bertók Fanni 
Bíró Dániel 
Böszörményi Dóra Diána 
Csepcsányi Máté 
Fábián Dóra 
Fürjész Emília 
Kander Levente 
Keczkó Dóra 
Kovács Boglárka 
Kovács Máté 
Kovács Tamás 
Markó Gábor 
Mátyás Lili 
Mosolygó Milán László 
Nagy Bence 
Nagy Kinga Katalin 
Nagy László 
Nagy Nikolett 
Nemes Péter 
Palicz Ákos 
Papp Bence 
Párkányi Péter 
Pócsi Zoltán 
Reha Nikolett 
Sitku Dorina 
Szász Maja Boglárka 
Szitanics Petra 
Teschmayer Loránd 
Torda Péter Mátyás 
Tóth Csenge Virág 
Zalatnay Gréta 
 

 

 

 

 

 

 

 

11. b osztály 
osztályfőnök:  
Petrik Zoltánné 
 
Árokszállási Zalán 
Bagoly Zsófia 
Belus Fanni 
Benjamin Gallo 
Bodnár Beáta 
Buczuj Balázs 
Domina Dézi 
Erdei Virág 
Filep Júlia 
Fürj Orsolya 
Hegyes Vivien 
Horváth Denissza 
Juhász Alexandra 
Kassai Boglárka Dóra 
Kecskeméti Kata 
Kiss Gerda Nikolett 
Kiss Tamara Beatrix 
Kiss Virág 
Kovács Fanni 
Kovács Gábor 
Leitner Panna 
Major Áron Máté 
Márton Alexandra 
Nagy Szabolcs 
Nagy Viktória Kíra 
Páll Gábor 
Pósán Zsófi 
Pták Bence Soma 
Szabó Virág 
Szegedi Hanna 
Szolanics Szabina 
Szücs Diána 
Tolnai Zétény 
Tóth Zita 
Vágner Netti 
Vajda Milán 
Virányi Boglárka 
 
 
 
 
 
 
 
 



184 
 

11. c osztály 
osztályfőnök:  
Németh Gyula 
 
Balázs Mercédesz 
Bukta Kinga 
Dankó Krisztián 
Danó Edit 
Drahos Elvira 
Erdei Krisztina 
Gilányi Alex 
Gyulai Dorina 
Horváth Bálint 
Iski Krisztián 
Kocsis Viktória 
Laczai Natália Éva 
Lajos Alexandra 
Lakatos Levente 
Markóczki Szabolcs István 
Motkó Renátó Milán 
Nyircsák Anna 
Papp Dávid 

 
11. d osztály 
osztályfőnök:  
Dr. Csapóné Kovács  
Erzsébet 
 
Balázs Dorina 
Bánhidi Noémi 
Bartha Lili 
Bényei Enikő 
Deák Marcell 
Fehér Petra 
Fekete Krisztina 
Ferencz Kristóf Zsolt 
Fodor Fanni 
Furda Fruzsina 
Gupcsa Alexandra 
Hajdu Eszter 
Jakab Luca 
Kéninger Szabolcs 
Kohut Zsanett 
Kozák Mariann 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tálas András Laskai Vanda 
Tóth Dorina Mácsai Réka Maja 
Turán Márton Zoltán Mázsári Patrik Márk 
Tyurin Alex Nácsa Gábor 
Vadászi Szabina Nagy Imola 
Varga Barbara Petra Patvaros Anett 
Verő Mihály Rabatin Jácint Péter 
Zámbori Johanna Dorina Sitku Gréta Mercédesz 
Somos Zsuzsanna Sára Szabó Levente 
Szabó Dorka Szántai Róbert 
Szentpáli-Gavallér Hanna  
Hajnal Szanyi Boglárka 

Takács Eszter Katalin Szeglet Milán 
 Szűcs Dóra 
 Tóth Dorina Daniella 
 Tóth Hanna 
 Trencsényi Bence 
 Valach Eszter Kamilla 
 Vastag Emese 
 Vilmányi Attila 
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ÜZENET A PALACKBÓL 
 
Talán mint a fuldokló, akit a víz a partra vetett, talán, mint Robinson, aki ráébred: itt kell élnie 
és életben maradnia, talán mint egy méhkasba szorult kis rovar, aki nem tud kitörni, talán, 
mint egy ember, aki kiül a világ szélére… vagy valaki, aki visszatalált elveszett boldogsága 
Paradicsomába – ki tudja, hányféleképpen éljük és éltük meg ezeket az időket, a 
„Karanténidőt”, amely mint a villanófény-emlékek, mindenki számára, egy egész 
generációnak közös élményt jelentettek, még akkor is, ha ki-ki a maga kis kaptárából nézte 
azt: „én akkor éppen…” és már mondja a másik számára is érhető világtapasztalatát.  

Hogyan lesznek ennek nyomai, kiáltásai a végtelen óceán felé? Üzenet kell a 
palackból: SOS…SOS! Üzenet a káoszból vagy éppen az ábrándok kék lagúnáiból – „Na 
végre, mióta vártam már erre… tisztábban látni mindent!”  

A nehézségek, mint hegy. Arra azt mondja a hegymászó: meg kell mászni! Miért? 
Mert onnan messzebb lát az ember. Talán nekünk is sikerült? 

 
2020. április 17-én készült diákjaim számára etikából ez a kis feladat, hogy 

megmaradjanak az „üzenetek a palackból”. A pszichológus kíváncsisága is vezetetett: hogyan 
élték meg a diákjaink karanténlétet és az egyik pillanatról a másikra bevezetett digitális 
oktatás nagy változását.  

Azoknak, akik megtalálják és tudnak segíteni, azoknak, akik nem tudják, hogy milyen 
szigetek vannak és magunknak, akik ezt küldték, hogy a jövőben visszanézhessenek erre az 
időre: nem csak a világ változott meg, hanem mi is – s hátha jobbá lett! 

Az alábbiakban közlöm a feladatot és néhány szemelvényt a beérkezett 
Karanténnaplókból. Országosan, regionálisan, s tudtommal világszintű összehasonlításban 
sem mérték fel a karanténhelyzet diákokra, családokra és tanárokra mért lelki hatását. Az itt 
közölt üzenetek felhívást is jelentenek a szakmának és az oktatáspolitikának: a tudományos 
elemzés feladatát, a tanulságok levonását el kell végezni, mert életünkben ez volt az első, de 
lehet, hogy nem az utolsó ilyen „világ”. 
 

 
 
A feladat (2020. április 17.): 
Öt hét telt el azóta (2020. március 13.), hogy a történelemben először – a világ szinte 
valamennyi pontja – egyetlen helyzetben találta magát, s egészsége megvédése érdekében 
különleges intézkedésekre kényszerült. A tanulás-tanítás történetében sem volt még ilyen 
helyzet. Ennek te vagy a részese, első szem- és fültanúja! Nagyon fontos, hogy mik a te 
tapasztalataid, gondolataid! Tehát a feladat, hogy írd le, hogy ebben az öt hétben (és a 
hatodikban): 
1. Hogy fogadtad a hírt március 13-án, és mi történt az első napokban? 
2. Az azóta eltelt időben mi változott? Hogy telik egy átlagos napod? Hogyan sikerült 
kialakítani a napirendedet? Van-e ilyen egyáltalán?  
3. Milyenek a körülmények (otthoni és a technikai) és milyenek a megoldandó digitális 
oktatással összefüggő feladatok? Ezen belül részletesebben: 
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a.)Van-e szabad tered, csended, időd, eszközöd, kedved, hogy azzal foglalkozz, amivel akarsz 
és ami szükséges a tanuláshoz vagy a kikapcsolódáshoz?  
b.) Milyenek a kapott feladatok mennyisége, minősége és ezeket szerinted te milyen 
színvonalon és kedvvel csinálod?  
c.) Mit csinálnál, szerveznél másképp, ha te lennél a tanár/felelős oktatási 
szakember/politikus? 
4. Hogy vagy? Ezen belül: 
a.) Vannak-e új-régi szokások, amiket most tudatosabban tudsz művelni?  
b.) Milyen hangulati-érzelmi, tudati és viselkedésbeli változások, amiket magadon 
észreveszel?  
c.) Mi a legmeghatározóbb gondolatod ebben az időszakban? 
5. Hogyan változott az otthoni hangulat, családi kapcsolat a hosszas együttlét alatt? 
6. Emeld ki, írd le a legrosszabb és legjobb pillanatodat/ élményedet a 6 hétből és értékeld 1-
5-ig összességében tapasztalataidat, minősítésed a digitális oktatás 6 hetéről! 
7. Idézz egy verset, ami a mostani kedvedet, hangulatodat legjobban kifejezi! 
 
Terjedelem min. 2 oldal (12-es betűméret, másfeles sortávolság).  Az ötös feltétele, hogy 
mind a hét pontban foglaltaknak megfelel és személyes, színvonalas, őszinte írás! Határidő: 
április 24. 8.15. (Ekkor érne véget az óránk normál körülmények között). Ha az időbeosztásod 
nagyon szoros, akkor április 24. 8.15., de ez az utolsó időpont! 
Szabad, termékeny gondolatokat, jó írást! „Egyetlen parancs van…” (W.S.) 
 

Dr. Szilágyi László 
 

Az alábbiakban Mátyás Lili, Keczkó Dóra, Sitku Dorina és Kovács Tamás 11. a, illetve Fürj 
Orsolya és Belus Fanni 11. b osztályos tanulók karanténnaplóiból olvashatnak részleteket. 

AMIKOR MEGtUdtAM… 

Mátyás Lili: Amikor megtudtam, hogy digitális oktatás veszi kezdetét, először nem tudtam, 
hogy mire számítsak. Nem volt se pozitív, se negatív elképzelésem arról, hogy milyen lesz 
ezután. Sokakkal ellentétben én nem mondanám, hogy örültem volna neki, hogy itthon kell 
maradnunk. Az első gondolatom rögtön az volt, hogy ki tudja, meddig nem láthatom majd a 
legjobb barátaimat. Hiába nagyon fejlett a virtuális világ, mégsem elég számomra a 
telefonálás vagy a videochat a barátaimmal, szükségem van a fizikai találkozásra és a 
személyes beszélgetésre. 

 
Keczkó Dóra: Március 13-án mint mindenki, én is vártam a hírt, hogy mi lesz a bejelentés, mi 
lesz a mostani helyzettel. Előtte nem teljesen vettem komolyan ezt a vírust, nem pánikoltam 
miatta. Mikor kiadták a hírt, hogy bezárják az iskolákat és online oktatás veszi kezdetét, akkor 
megdöbbentem. Nem értettem a helyzetet, hogy akkor mi és hogy lesz. Emellett izgatott is 
voltam miatta, mivel én már ezelőtt is gondolkoztam rajta, milyen lenne az online tanulás és 
ha valami jó származik ebből, az az, hogy ezt kipróbálhatom. 
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Sitku Dorina: A március tizenharmadika káoszként maradt meg bennem. Akkor már annyi 
mindennek az előszelét lehetett érezni; egyre több szóbeszéd terjedt és a pánik a tetőfokán 
volt. Próbáltam nyugodt és higgadt maradni, de hazudnék, ha azt mondanám, hogy nem 
ijedtem meg akkor, mikor engem is hazaküldtek karanténba. Felkavart és megrémisztett, de 
estére – vagy talán másnap estére, ebben nem vagyok biztos -, jött a rendelet az iskolák 
bezárásáról, így mindannyian karanténba kerültünk. Az első napok számomra kicsit 
homályosak. Rendszertelenek voltak, mivel senki nem tudta pontosan, hogyan kezdjen bele 
ebbe a szituációba. Túl sok volt egyszerre, és nekem se volt kialakult rutinom, így mindennel 
el voltam maradva. Azóta rendszert vittem a napjaimba, így tudom követni a teendőim és 
magam.  
 
Kovács Tamás: Személy szerint üdvözöltem a döntést. December vége óta napi szinten 
követem az eseményeket – már csak azért is, mert eddig is érdekeltek a vírusok és a járványok 
működése –, és egyértelműen látható volt, hogy a nálunk fejlettebb országok milyen 
intézkedéseket hoztak és mikor, és hogy helyesek-e ezek. A közoktatás digitalizálása 
valószínűsíthető volt az egyetemi online oktatás elrendelése után. A nemzetközi gyakorlatnak 
megfelelő időben hozták meg az intézkedést véleményem szerint, hiszen ha a továbbiakban is 
az átlagos formátumú oktatás zajlott volna, akkor sem a diákok, sem a pedagógusok nem 
érezték/ érezhették volna magukat biztonságban – annak ellenére sem, hogy a WHO 
álláspontja szerint nem mi, fiatalok vagyunk a hatványozottan veszélyeztetett korosztály. 

Fürj Orsolya: Mikor március 13-án este meghallottam a hírt, hogy nem kell menni egy ideig 
iskolába, az igazat megmondva először megörültem. Azt hittem, hogy csak 2-3 hét lesz 
maximum, és addig is van időm kicsit lazábban venni a tanulást, kicsit többet pihenni. Az első 
napokban még mindig így gondolkoztam. Nem azt mondom, hogy úgy fogtam fel, mint egy 
vakációt, hanem inkább mint egy hosszabb szünetet. Már az első naptól kezdve tanultam, de 
nem vettem olyan komolyan a dolgokat, mintha iskolában lennék. 
 

Belus Fanni: Én a koronavírussal kapcsolatos híreket folyamatosan követtem/követem. Azon 
a napon, amikor az iskolák esedékes bezárásával kapcsolatban volt a hír, élőben néztem a 
bejelentést. Őszintén, én, amikor meghallottam, hogy bezár a suli és digitális oktatás lesz, hát 
nem köntörfalazok, felugrottam örömömben. Egyrészt elképesztően izgalmasnak találtam az 
egész helyzetet (bármennyire szomorúan is hangzik), illetve nagyon kíváncsi voltam az 
egésznek a majdani folyamatára és lefolyására. Akkor úgy véltem még, hogy az egész móka 
és kacagás lesz.  

ONLINE OKtAtÁS 

Mátyás Lili: Eleinte szerintem nagyon lelkes volt mindenki, és a tanulnivalók mennyisége is 
kevesebb volt, mint később. Az első hetekben még nem csak a diákoknak, hanem a 
tanároknak is új volt minden, nehezebb volt kezelni a rendszert és a helyzethez szükséges 
programokat. Most viszont már szinte minden tanár megtanulta könnyedén használni ezeket a 
programokat, és legtöbbször zökkenésmentesen zajlik az oktatás és az órák lebonyolítása. 
Ahogy a többiektől is hallottam, mindenkinek egy kissé alábbhagyott a lelkesedése, nehezebb 
volt rávenni magunkat, hogy produktívan töltsünk minden napot. Azonban szerintem ha 
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kialakítunk egy napirendet, és jól beosztjuk az időnket, akkor nem teljesíthetetlenek a 
feladatok, csupán akarni kell. Én úgy gondolom, hogy a legfontosabb dolog, amit tehetünk, 
az, hogy nem halogatjuk a feladatainkat, és nem hagyjuk a dolgokat az utolsó pillanatra. 
Szerintem ha ezt sikerül elkerülnünk, akkor teljesíthetőek az elvárások szinte mindenki 
számára. 

 
Keczkó Dóra: Nem volt róla konkrét elképzelésem, hogy milyen is lesz majd ez az egész. 
Mint mindenki más, szerintem én is csak vártam a híreket, hogy akkor mik lesznek rá a 
megoldások. Eleinte ezek káoszosak voltak, sok ember elbeszélt a másik feje fölött, hirtelen 
mindenből kaptunk egy-egy adag beadandót. Az teljesen egyértelmű volt, hogy nem lehet 
tartani azt a napirendet, mint azelőtt volt, szóval szépen elkezdett kialakulni egy új és 
számomra jobb napirend. Mivel én bejárós vagyok, ezért nagy megkönnyebbülés volt, hogy 
nem kell a hidegben-melegben buszoznom rettentő sok emberrel, és nem kell felkelnem az 
órám előtt 1-2 órával már. Az itthoni tanulás alatt általában 8-9 között felkelek, attól függ, 
mikor van órám, de ha az adott nap semmilyen órám sincsen, akkor is próbálok 9 óránál nem 
később felkelni. Én személy szerint ezt az időpontot jónak látom, mivel az iskolában is az volt 
a problémám, hogy a nagyon korai órákon nem tudtam figyelni és ez volt, hogy eltartott a nap 
végéig is, főleg ha sok órám volt aznap. Ezen kívül sok minden másban is változás állt be: van 
időm nyugodtan megreggelizni, nem rohanok sehova és egész nap egy kellemes és 
megszokott környezetben tudok lenni, amitől harmonikusabbnak érzem magam. Én 
alapvetően jobban szeretek magamban tanulni, egyedül, mivel nekem néha az iskolai órák 
elhúzottak voltak. Mivel a tanárok is arra törekednek az iskolában, hogy az adott tananyagot 
mindenki el tudja sajátítani, ezért sokszor sokáig magyaráznak egy két dolgot. Ez nem rossz 
dolog, csak számomra nem megfelelő, mert nem is mindig értem mások által az anyagot és 
van, hogy egy olyan részét nem értem, amelyik pedig egyértelmű lenne. Itthon sokkal másabb 
módon tanulok, olvasgatni szoktam egy-egy dologról, ha szükséges hozzá, barátokkal 
telefonon megbeszéljük, hogy ki mit gondol róla, aztán összeszedett gondolatokkal le tudok 
ülni, és minden gondolatomat megfogalmazni.  
 

Kovács Tamás: Szerencsére itthon minden feltétel adott a tanuláshoz – a személyes térre, 
csendre, technikára kiterjedően is. Kedv a tanuláshoz akad, így talán nehezebb, hogy nincs 
hagyományos számonkérés. Ahhoz (a szerintem nagyon rossz és hibás) rendszerhez szoktunk 
hozzá, hogy a könyvet/füzetét „betöltsük” a fejünkbe. Most ilyen jellegű tanulás nincs, vagy 
csak nagyon kevés. Inkább „beadandócentrikus” lett most a rendszer. Az első 3 hét borzasztó 
volt az átszokás szempontjából, hisz a tanárok nem találták azt az egyensúlyt, hogy mennyi az 
annyi: vagyis mennyi feladatot adjanak. Szerencsére azóta a helyzet sokat javult.   
 

Sitku Dorina: A tanulással jelenleg nincs problémám – egyedül az otthoni matematikatanulás 
okoz kihívást, de eddig magamhoz és a képességeimhez képest jól vettem az akadályokat -, 
azonban a szabadidős tevékenységem minősége romlott. Másfél-két éve olvasok komolyabb 
szépirodalmat, és nagyon szeretem, de még mindig a tanulási fázisban vagyok, hogy hogyan 
is kell szépirodalmat olvasni (vagy ez talán örök tanulás, ki tudja). Azonban az utóbbi 
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hónapban/öt hétben eltávolodtam ettől a hobbimtól. Esténként már nincs energiám elővenni 
egy könyvet. Ez borzasztóan nyomaszt, nem találtam még meg a megoldást rá, de sokat 
gondolok rá. Nagyrészt meg vagyok elégedve a feladatokkal és azoknak minőségével.  
 

Fürj Orsolya: Szerintem a tanárok nagy részének már sikerült átállnia erre az új rendszerre, és 
megtanultak ugyanolyan színvonalon oktatni, mint egyébként a rendes órákon. Látszik rajtuk, 
hogy az új helyzet ellenére is szeretnék ugyanazt a színvonalat nyújtani, mint eddig. A 
jegyzetek, feladatok igényesen meg vannak oldva, és biztosítanak minket arról, hogy 
akármikor lehet hozzájuk fordulni, ha valami nincs rendben, mind a tananyag szempontjából, 
mind máshogy. Mostanra már nekem is sikerült motivációt szereznem a tanuláshoz, pedig az 
elején teljesen motiválatlan voltam. Nekem sokat segítenek a bejelentkezős órák, mivel 
szerintem vannak olyan tantárgyak (matek, nyelvek), amiket szinte lehetetlen csak könyvből 
vagy jegyzetekből megtanulni. 
 

Belus Fanni: Az első két hétben volt motivációm, a tanárokkal együtt fedeztük fel az (még a 
diákok számára is) „új világot”. Még mindig izgalmasnak tartottam, végre volt egy közös 
célja mindenkinek, nem volt pangás. Szóval tényleg egy teljesen új dolog volt. Eleinte 
közelebb éreztem magam a tanárokhoz és diáktársaimhoz, elvégre kialakult egy közös pont, a 
tanuláson kívül. Hogy megoldjuk közösen ezt az egész helyzetet. Azonban, ahogy telt az idő, 
meglepetésemre csak nehezebb lett az egész. Megpróbáltam kialakítani egy napirendet, ez 
egy-két napig ment is, de valljuk be, hiába próbáltam betartani, lehetetlennek bizonyult. Az 
sem segített a helyzeten, hogy a tanárok elárasztottak minket, több anyagot küldtek a 
megszokottnál, eleinte még ők is rendszertelenek voltak, emiatt nekünk, diákoknak is bukott a 
napirendünk. Ez most már stabilizálódott, aminek nagyon örülök, ugyanakkor ez még mindig 
nem jelenti azt, hogy kialakult egy megszokott napirendem. Nehezen tudom tartani a tempót, 
és emiatt sokszor van az, hogy felgyülemlik egy csomó feladat. Az éjjelek és nappalok 
teljesen összemosódtak, úgy ahogy a napok is. Nem tudom megkülönböztetni a hétfőt a 
péntektől. Nem volt időm. Reggel felkeltem, nulla motivációval, leültem a gép elé és egészen 
estig ott ültem és csináltam, amit csinálnom kellett. Most már szerencsére más a helyzet, de 
azt is csak magamnak köszönhetem, ugyanis megváltozott a felfogásom az egész helyzetről és 
nem teherként fogom fel az egészet. Tudom, hogy nem szándékosan azért csinálták, hogy 
kiszúrjanak velünk és tudom, hogy az emberek védelméért tesznek mindent. Ezzel a 
gondolattal nyugtatom magam. Azáltal, hogy így látom a helyzetet, megpróbálom a lehető 
legjobban elvégezni az iskolai kötelezettségeimet és ezeket minél hamarabb próbálom 
végrehajtani, hogy utána legyen egy kis időm magamra. Ilyenkor általában sorozatot nézek. 
Nagyon bánom, mert amíg régen, megfogtam és leültem festeni, most ez a szokásom teljesen 
eltűnt. Aztán rájöttem, hogy miért. Amíg jártunk suliba, mint a normális tinédzserek, 
folyamatos nyüzsgés volt körülöttem, és amikor leültem festeni, megnyugvást találtam benne 
és csöndet. De ma az egész napom csöndből áll, nincsenek körülöttem a barátaim, emiatt már 
nem érzem a festést olyan különleges dolognak. Csak egy ugyanolyan tevékenység, mint amit 
a napjaim 90%-ban csinálok. De persze azáltal, hogy ilyen csöndesek a napjaim, van időm 
gondolkozni, ami miatt rengeteg dologról megváltozott a véleményem.  Az inkább 
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pesszimista gondolkodásmódomat próbálom pozitívra alakítani és szerintem egész jó irányba 
haladok.  
 

AMI A LEGMEGHAtÁROZóbb SZÁMOMRA 

Mátyás Lili: Ami a legmeghatározóbb számomra ebben az időszakban, az az, hogy 
rájöttem, mennyire fontos az emberekkel, barátokkal, családtagokkal való személyes 
találkozás. Az, hogy amikor csak kedvem tartja, találkozhassak velük, és annyi időt tölthessek 
el velük, amennyit csak szeretnék, úgy, ahogy csak szeretném (pl. nem maszkban és 
kesztyűben…). Szerintem ez a nehéz időszak ráébreszti az embert, hogy kik az igazán fontos 
emberek számára, és hogy mennyire tudnak hiányozni, ha nem részesei a mindennapjainknak. 
Továbbá arra is rávilágított, hogy vannak olyan emberek, akikkel csak akkor tartjuk a 
kapcsolatot, amikor személyesen látjuk egymást, most viszont, egy ilyen helyzetben igen 
távol kerülünk egymástól. Szerintem ez nagyon tanulságos…  
 

Keczkó Dóra: Most sokkal tudatosabbnak és határozottabbnak érzem magam. Sok olyan 
dologra tudok gondolni, amire eddig nem. Szerintem az iskolában sok minden van, amitől a 
tanulók úgy érzik, hogy még gyerekek. Meg van nekik mondva a legtöbb dolog, le vannak 
korlátozva és érződik a rendszer, hogy valaki van feletted, aki jobban tudja és majd ő 
megmondja, mi hogy lesz a legjobb. Ez ennél a rendszernél nincs, vagy nagyon kis 
mértékben. Te csak egy feladatot kapsz, amit úgy, akkor és olyan módon csinálhatsz meg, 
ahogy szeretnél. Emiatt jobban elkezdtem gondolkozni a jövőmön. mit is szeretnék, hogy 
akarom tovább. Szerintem ez egy nagyon hasznos dolog, és most van idő és lehetőség 
átgondolni ezeket. Szerintem minden tekintetben egy jó tapasztalat ez. 
 

Sitku Dorina: Mindig is szerettem rendszerben gondolkodni az életem terén, így a rutin 
kialakítása nem volt nehéz, ám létszükség számomra, hogy legyen. Én megvagyok. A 
közérzetem és a hangulatom rossz mostanság. Új szokásaim nincsenek, a régieket sem tudom 
– mint már említettem -, fenntartani. Sokféle gondolat kavarog a fejemben, de a 
maghatározóbb talán magamra vonatkozik: magamon gondolkodom, talán ezt hívják 
identitásválságnak, nem tudnám megmondani. A szokásaim elvesztésén, és azoknak gyakorolt 
hatásán magamon, a kapcsolataimon és azoknak a voltán is agyalok néha. 
 
Kovács Tamás: Felelősséggel tartozom magamért, a családomért, barátaimért… az egész 
nemzetért, és ők is értem. Most is mindenki felelős mindenkiért! Vigyáznunk kell egymásra! 
Meg kell tanulnunk rendesen kezet mosni és maszkot hordani.  

Fürj Orsolya: A legmeghatározóbb gondolatom talán az, hogy ezt is csak egy „állapotnak” 
fogom fel, ami egyszer véget ér, és minden visszatérhet a normális kerékvágásba. Addig is 
figyelni kell magunkra, a másikra, és minden tőlünk telhetőt meg kell tenni annak érdekében, 
hogy számunkra és mások számára is minél jobban megkönnyítsük a helyzetet. Szerintem 
ebből a helyzetből is ki lehet hozni a jót, csak meg kell találni, hogy hogyan és miképp. 
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Mióta itthon vagyok, próbálok az egészségemre jobban odafigyelni. Mivel nem kell sietni, 
mindig próbálom betartani a napi 5x-i étkezést, illetve a vízfogyasztásra is odafigyelek. Ezek 
bár kis dolgok, de nekem sokat segítettek abban, hogy kiegyensúlyozottabban érezzem 
magamat. Ezek mellett a szellemi fejlődést is fontosnak tartom. Most, hogy kicsit több időm 
van, többet olvasok és olyan dolgokkal töltöm az időt, ami később hasznomra válhat (pl. 
nyelvvizsgára készülök). 
 
Belus Fanni: A legmeghatározóbb gondolatom, hogy hiányoznak a barátaim. Nagyon. 
Hiányzik minden beszélgetés, nevetés, a közös programok, MINDEN, amit velük csináltam. 
A helyzet miatt azonban néha már üzenetben is keveset beszélünk, ugyanis nincs mit 
mesélnünk, mert nem történik velünk semmit. Mostanában azt vettem észre, hogy nem is 
keressük annyira egymást a többiekkel, de ezt valamennyire meg is tudom érteni. Mindenki 
megvan most a saját burokjában, a maga problémáival és nehézségeivel, szóval emiatt 
elmaradtak a hosszú beszélgetések. Viszont emiatt most sokkal többet vagyok a családommal, 
nem bújom annyira a telefonomat. Azonban hiányzik az iskola. Hiányoznak az 
osztálytársaim, a bolondos szünetek, még a matek óra is. Hiányzik a büfés kaja, a 
kávéautomata, ami mindennapjaim boldogságának forrása volt. Ez a helyzet rámutatott arra, 
hogy nem kell utálni az iskolát. Annyi emléket szerezhettem volna ez alatt a hat hét alatt. De 
azok helyére csak én maradtam egyedül a koronavírusban.  
 

MILYEN VERS fEjEZI KI LEGjObbAN A HANGULAtOM? 
 

Mátyás Lili: Ha lehetséges, nem egy verset idéznék, hanem több olyan idézetet, ami szerintem 
nagyon aktuális együtt: „Ilyen az élet! Kis kavicsokkal dobál meg minket – 
figyelmeztetésképpen. Ha ezeket a kis kavicsokat nem vesszük észre, akkor egy téglával dob 
meg. Ha a téglát sem vesszük észre, akkor szétzúz egy kősziklával. Ha őszinték vagyunk 
magunkhoz, akkor láthatjuk, hogy hol nem vettük észre a figyelmeztető jeleket. És akkor még 
van képünk azt mondani: „Miért pont én…?” (Andrew Matthews) 
„A víz semmi, ha nem tudod, mit jelent a hiánya. És az még nem élet, ha nem halsz szomjan.” 
(Antoine de Saint-Exupéry) 
Ez a kettő pedig már korábban is nagy segítség volt számomra: 
 „Hidd el, végre minden jóra fordul. Minden a jó felé tart. Ha most nincs minden rendben, az 
csak azt jelenti, hogy van előtted út, amin végig kell menned.” 
 „Néha összedől a világ bennünk és körülöttünk. De tűnjék bármilyen menthetetlennek is a 
helyzet, azért kapjuk, mert van erőnk a változáshoz. Minden „világvége” azért köszön be 
hozzánk, hogy rákényszerítsen minket egy új, magasabb minőségű élet felépítésére.” 
  
Keczkó Dóra:  
 
Aranyosi Ervin: Minden perc értékes (részlet) 
 
Minden perc értékes, mit a földön töltünk, 
minden pillanatnak szép értelme van. 
Néha szeretettől boldog ruhát öltünk, 
néha poklot járunk félve, naivan. 

Mindennek oka van, éltető értelme, 
s lélek-szemeinkkel láthatjuk csak át! 
Néha tévutakra csábít el az elme, 
s nem látjuk az érem másik oldalát! 

https://www.citatum.hu/szerzo/Antoine_de_Saint-Exupery
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Még a hibáink is, mind-mind értünk vannak, 
tapasztalni jöttünk, tanulni talán. 
Melléfogásaink tanulságot adnak, 
hogyan lépjünk át a lét tükörfalán. 
 
 
Egyre többet tudunk, s egyre kevesebbet, 
világot akarunk végre érteni. 
Közben árva szívünk a haláltól retteg, 
pedig a lelkünket nem kell félteni. 
 

Félelmeink helyett, inkább élni kéne! 
Meglátni a szépet, megélni a jót! 
Szép álmokat szőni, elmenni elébe, 
s hinni az igazat, élni a valót! 
… 
Legyen hát értékes minden egyes perced, 
tartalmakkal töltsd meg ezt az életet! 
Nincs sohasem késő, lelked jóra lelhet, 
amikor világod, s léted élvezed…

 
Fürj Orsolya: 
 
Juhász Gyula: Esők után 
 
Esők után, melyek borúba vonták 
A házakat és lelkeket, 
Ha nap derül nyugatnak horizontján, 
Oly csodálatosak a fellegek: 
Aranyban égnek és bíborban égnek 
S az alkonyatba hulló messzeségek 
 
Úgy tündökölnek túlvilági szépen, 
Hogy szinte fáj a ragyogó azúr. 
Az életem most épp így alkonyul: 
Minden borúján túl fények remegnek 
S mit gyász és vád ezer esője vert meg, 
A lelkem, mint dómok arany keresztje, 
Úgy néz a földre, a nagy cinteremre.

 
Belus Fanni: 
 
Petőfi Sándor: Föltámadott a tenger (részlet) 
 
Föltámadott a tenger,  
A népek tengere;  
Ijesztve eget-földet,  
Szilaj hullámokat vet  
Rémítő ereje. 
… 

Jegyezd vele az égre  
Örök tanúságúl:  
Habár fölűl a gálya,  
S alúl a víznek árja,  
Azért a víz az úr!

 
Ha jól tudom, ezt a verset Petőfi a forradalom idején írta. Az utolsó három sor szerintem a 
magyar irodalom egyik leggyönyörűbb és legigazságosabb három sora. Ha helyesek a 
forrásaim, akkor a gálya a Habsburg birodalmat jelképezi, a tenger pedig a népet. Az utolsó 
sor arra mutat, hogy a nép erősebb bárminél. Én ezt a verset most úgy fogom fel, hogy a gálya 
az a vírus, de semmi hatalma a víz, azaz az emberek felett, mert „a víz az úr!” 
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Ballagási beszéd helyett 
 
 
Kedves Végzősök! 
 
Nincs szomorúbb egy kihalt iskolánál, az üres folyosóknál. Ezért inkább a kerti 
padon ücsörögve osztanék meg veletek néhány gondolatot!  Március 16. óta egy 
globális szociális kényszer miatt egyébként is beszűkültek körülöttünk a terek, egy 
tömbbé állt össze az idő, és a tavaszi trendet letudtuk egy mackónacival. 
 
Nem találkozhatunk a távolabbi családtagokkal, a nagyikkal, a barátokkal. 
Elmaradnak a mindennapi és ünnepi rutinok és rituálék, így sajnos a ballagás, a 
szerenád, az utolsó óra is. 
De természetesen nem azért ültem ki ide, hogy még inkább elszomorítsalak 
benneteket, és nem is azért, hogy ballagási beszédet mondjak online, egyszerűen 
csak annyit szeretnék valamennyiünk nevében üzenni, hogy hiányoztok. Rossz 
nélkületek, és ezekben a zaklatott és borzolt napokban még többet és 
többféleképpen gondolunk Rátok.  
 
Egyrészt gondolunk Rátok végzős diákként, s ehhez rögtön társul az aggodalom. 
Persze ez mindig bennünk van: sosem engedünk ki úgy osztályt, hogy teljesen 
elégedettek lennénk: még meg lehetett volna tanítani ezt, jobban összefoglalni azt. 
Elmaradt az igazi rendszerezés, a nagy próbatétel előtti finomhangolás. De ez az 
aggodalom most mélyebb, nem a tanári maximalizmusból fakad. Féltünk 
benneteket, hogy másfél hónap karantén után, hogyan tudtok teljesíteni a 
szokatlan körülmények között. 
Az aggodalom mellett azonban ott van bennünk a bizalom is, hiszen korábbi 
eredményeitek, a sok-sok előrehozott érettségi, nyelvvizsga, a katasztrófa 
üzemmódban is tapasztalt munkabírásotok alapján tudjuk, mindez nem maradhat 
eredmények nélkül.  
Ígérem, nagyon fogunk Rátok vigyázni, és jóindulatban sem lesz hiány! 
 

 
Másrészt sokat gondolunk Rátok határhelyzetben lévő személyiségekként is. 
Kamaszkor és felnőttlét határán vagytok.  Szokványos ballagási beszédek visszatérő 
kliséje az útelágazás, a nagybetűs életbe való kilépés. Most, az előző hetek 
beszélgetései alapján, úgy látom, hogy Benneteket a bezártság tett igazán felnőtté. 
Komoly önismereti lecke is volt! Háborús nemzedékek óta egyetlen generációt sem 
ért ilyen traumatikus változás. 
Akaratlanul, és tőlünk függetlenül egy csapásra változott meg az életmódotok, 
hirtelen átrendeződtek a prioritások. A nagy tunyaság közepette paradox módon 
intenzívebben éltek meg mindent: jót, rosszat, de leginkább a személyesség hiányát. 
4-5 évig mindig azzal hárítottátok el a szülői kérdést, hogy az iskolában nem történt 
semmi. Most rá kellett ébredjetek, hogy az a semmi az mégiscsak fantasztikus 
valami volt: barátok, ölelések, kézfogások, a tekintetváltás lehetősége, zörejek 
nélküli hangok, azaz a valódi élet. 
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Az abszurd karanténlétben megtapasztalhattátok, hogy a virtuális világ csak eszköz, 
csak közeg, a multitasking életforma hamar üressé és unalmassá válhat.  Értelmes 
és szeretetteljes társas kapcsolatok, rehumanizált kommunikáció nélkül meg lehet 
lenni, de az Arisztotelész által jó életnek nevezett lét nem megélhető. Legyen ez 
felnőttségetek legfőbb felismerése és lehetősége is ez egyben! 
 
Kedves Végzősök! 
 
El szeretném kerülni a patetikus fordulatokat, de végül csak kimondom: úgy is 
tekintünk rátok, mint a jövőnkre. 
 
Ti mindannyian az új évezred gyermekei vagytok. Beleszülettetek egy viszonylagos 
bőségbe, kényelembe, egy sajátos fogyasztói mentalitásba, mely kevéssé figyelt a 
természeti kincsek végességére, a fenntarthatóságra, testi létezésünk 
törékenységére. Az oly sokat emlegetett paradigmaváltás kényszere személyes 
életünkig hatolt. Rá kellett döbennünk, hogy nincs különbség a planéta, az 
emberiség és a család sorsa között. Ha az egyikkel rosszul bánunk, azt a másik is 
megszenvedi. 
Generációnk nevében kérem tőletek, hogy 2020 tavaszának megrendülésében ne 
csak az elkerülhetetlen sorscsapást lássátok, hanem a döntés lehetőségét és a 
felelősségét is.  
Nem terheket akarok rátok pakolni, hanem bizalmat kifejezni.   Bizalmat abban, 
hogy az iskolában eltöltött évek alatt, ebben a zrínyis univerzumban gondolkodni és 
érezni egyaránt képes, felelős emberkéket sikerült nevelnünk.  
Vallom, hogy a biztató szónak, ha szeretettel mondják, mágikus ereje van. 
 
Egy XVIII. századi falfelirattal engedlek Benneteket útra: 
„A jövőkép feladat nélkül csak álom. A feladat jövőkép nélkül kényszermunka. A 
jövőkép és a feladat a világ reménysége.„ 
 

       2020. április 23. Iskolakert 
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12. a osztály 
 

 
Tündik Tamás 
osztályfőnök 

 

    
Agócs Fanni Arany Bence Bereznai Boglárka Boda Dóra 

    
Borza Laura Csató Csenge Cserhalmi Dorián Erdei Nikolett 
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Földi Bianka Galgon Hanna Gergely Endre Imre Tünde Hajnal 

    
Jaross Zsombor Kalmár Donát Katona Dávid Kutasi Hella 

    
Lipcsei Hajnalka Nagy Mónika Páll Marcell Pelyvás Gergő 
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Pető Zoltán Polyák Alíz Polyák Gréta Zsuzsa Selmeci Anna 

    
Steványik Benedek 

Koppány 
Szabó Anna Széki Dóra Anna Szűcs Balázs 

    
Szűcs Kinga Szűcs Réka Toma Henrik Tyahur Eszter 
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Zelerik Péter Zengővári Zsófia   
 

„Eredj fiam tanulni, nincs mentséged! Én a Nagy Világjárvány idején érettségiztem, ha 

nekem sikerült, neked is fog…” 

Négy év alatt bizony sok hektoliter víz folyt le a Gangeszen, az idő homokja mégis hamarabb 

lepergett, mint bárki várta volna. Hiába, jó társaságban csak úgy szaladnak a percek! Ha évek 

távlatából visszaemlékezünk, talán ránk is igaz lehetett az a mondás, amivel a bölcs öregek 

Nyíregyet szokták jellemezni: „Vagy a szél fúj, vagy harangoznak.” Megjártuk Tokaj 

könnyed lankáit, Szeged varázslatos éjszakai fürdőjét, eveztünk megyénk folyóin, s noha 

Pesten kétszer is megfordultunk, a legmélyebb nyomot itt, a Zrínyiben hagytuk. Hisszük, 

hogy a nevünket, karakterünket és a pótolhatatlan munkásságunkat hosszú időre egyaránt 

belevéstük az iskola padjaiba és a drága tanáraink emlékezetébe. Elterjedt közöttünk az az – 

esetenként koránt sem alaptalan – szállóige, hogy: „Figyelj csak! Haszontalanok vagytok!” 

Csak remélni tudjuk, hogy az évek alatt sikerült bebizonyítanunk az ellenkezőjét. Noha „az 

élet tele van keserűséggel”, hiába „kerülgetjük a forró kását”, és „a mákot rá kell fújjuk az 

origóra”, be kell valljuk: valahol, a lelkünk mélyén örökre zrínyis diákok maradunk.  

A 12/A diákjai – osztály egy olyan évfolyamból, melynek elmaradt ballagását és maszkokban 

írt érettségijét egy egész nemzedék emlegette. 

U.I: „Szervusztok!” 

A gondolatokat papírra vetette: Pelyvás Gergő 12. A 
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12. B osztály 
 

 
Siető Andrea 
osztályfőnök 

 

    
Dankó Jázmin Elek Noémi Farkas Alexandra Gavallér Fruzsina 

    
Giliga Ferenc Dominik Hódi Nikolett Horányi Boglárka Kitti Hubicsák Zoltán 
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Hüse Csongor Jeszenszky Lola Anna Kiss Virág Cintia Kranyik Nándor 

    
Kristóf Bianka Lukács Eszter Nagy Dániel Nagyházi Krisztina Zita 

    
Nuszer Nelli Ökrös Gergő Bálint Pankotai Vénusz Eszter Papp Laura Katinka 
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Papp Zoltán Maxim Sándor Bence Sándor Levente Szabó Boglárka Ildikó 

    
Széll Melitta Patrícia Szilágyi Enikő Toldi Éva Rita Vasvári Blanka 

 

Kedves 12. B! 

Az elmúlt 5 évben élményekkel és akadályokkal teli utat jártunk be. Nem volt zökkenőmentes 
az indulásunk, hiszen a nyelvi előkészítős évfolyamon hihetetlen mennyiségű szaktanári és 
igazgatói figyelmezést, ill. hiányzást sikerült összegyűjtenetek, 3 embertől pedig meg is 
kellett válnunk. De a következetes tanári munka és a szeretet egy nagyon jól működő csapattá 
kovácsolt össze bennünket, és ma már az iskola egyik legjobb tanulmányi átlagával (4,71), 
rekord mennyiségű előrehozott érettségijével (44 db) és komplex nyelvvizsgájával (55 
középfokú és 14 felsőfokú) rendelkező osztálya lettünk. A kollégák szerettek hozzátok menni, 
még helyettesíteni is (azért tegyük hozzá, hogy egy kis huncutságért és a kiskapuk 
kihasználásáért nem kellett a szomszédba mennetek ). Szépen csináltátok a dolgotokat és 
nagyon sok mindent megtanultatok. Nemcsak a másodfokú egyenlet megoldóképletére 
gondolok, hanem megtanultatok vitatkozni, kommunikálni, szeretni, bántani, széthúzni, 
együttműködni és különböző embertípusokat kezelni. 

Remélem, szívesen emlékeztek majd vissza az együtt töltött évekre, a verébavatós és 
szalagavatós tánc betanulására, a március 15-ei műsor próbáira, az aggteleki bogaras szállásra 
és a vaddisznókkal kergetett éjszakai túrákra, a tokaji evezésre és szalonnasütésre, a pesti 
színes szállásra és színházra, a 100 éves jubileumi rendezvényekre, a soha össze nem jövő 
farsangra, az éneklésekre, az órai vitákra, felelésekre, a mikor-hogy sikerült dolgozatokra, a 
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sok nevetésre és sírásra, a matekórán mosolygós parabolákra és boldog gyökjelekre, és az 
elmaradhatatlan „szép jó reggelt”-ekre.  

Vigyétek magatokkal a jó és rossz emlékeket, a sikereket és kudarcokat, hiszen ezek 
alakítottak benneteket ilyen értékes felnőttekké. Lehet, hogy nem mi voltunk az iskola 
legfeltűnőbb osztálya, de azért a foci és röpi kupákat rendszeresen elhoztuk (amiben nagy 
szerepe volt az osztály szurkoló csapatának), tanulmányi versenyeken szépen szerepeltünk, 
diáknapokon finomakat főztünk, és a DÖK-ben is aktívan szervezkedtünk. 

Ez az évfolyam nagyon sok mindenben különleges (nem csak a benne lévő nagyszerű 
emberek miatt). Ti voltatok az elsők, akik megtapasztalták már az alsó tagozatban, hogy 
milyen az új NAT szerint tanulni, és ti vagytok az utolsók, akik német-spanyol nyelvi 
előkészítős osztályba járhattak. Nektek nagyon sok mindenhez kellett rugalmasan 
alkalmazkodni. Például az egyetemi jelentkezés feltételei is folyamatosan, az utolsó pillanatig 
változtak, amihez mindig új stratégiákat kellett kitalálnunk, és ez az állandó bizonytalanság 
megnehezítette a megfontolt tervezést és céltudatos készülést. Nem véletlenül lett a tablón 
szereplő idézete az, hogy „CSAK AZ A BIZTOS, AMI MÁR MEGTÖRTÉNT”.  

És már meg sem lepődtünk azon, hogy a végét sem hagyományosan csináltuk. Nem volt 
hagyományos ballagás, szerenád, utolsó óra, búcsúműsor, de még az érettségi sem a szokásos 
menetrend szerint zajlott. A kényszerű karanténban minden napról napra változott és ez 
megnehezítette a véghajrát. Nagyon büszke vagyok rátok, hogy tudtatok alkalmazkodni az 
online tanuláshoz és ehhez az egész karanténnal, rokonok és öregek féltésével és 
bizonytalanságokkal teli időszakhoz. Büszke vagyok rátok, mert ebben a helyzetben is 
megtaláltátok a jót, és hogy mit lehet belőle okulni. Nem csak arra gondolok, hogy benne 
lesztek a történelemkönyvekben, hanem megértettétek a kommunikáció, a család, az emberi 
kapcsolatok, az egészség és a szabadság fontosságát. Remélem, az itt tapasztaltakat 
magatokkal viszitek és a saját, illetve a családotok boldogulására, a jövő jobbá tételére 
fogjátok fordítani. Megmutattátok, hogy nincs olyan akadály, amit ne tudnátok legyőzni, 
nincs olyan álom, amit ne tudnátok elérni. Csak bízzatok magatokban és abban a sok 
munkában, amit a jövőtökbe, a tanulásba befektettetek. Készen álltok, még ha most nem is 
érzitek így! Mi megtanítottuk nektek, amit lehetett. Ideje kirepülni a fészekből és szárnyalni, 
álmokat megvalósítani! Sok sikert kívánok! 

Örülök, hogy megismerhettelek benneteket!  

Ez nem búcsú, hanem a viszontlátásra! 

 

 Siető Andrea 

 osztályfőnök 
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12. c osztály 
 

  
Bajkán László 
osztályfőnök 

Szűcs Róbert 
AJTP-csoportvezető 

  
Nánásiné Deák Mária 

kollégiumi csoportvezető 
Károly László 

kollégiumi csoportvezető 
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Bálint Eszter Bara Bianka Blazsán Kristóf Borku Nóra 

    
Cser Péter Csorba Edit Demeter Ágota Gergely Dávid 

    
Kanálos Petra Kárpáti Adrienn Katona Fanni Komáromi Réka 
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Kovács Dóra Kovács Roxána Kovács Veronika Krajcsik Péter 

    
Lakatos Milán Matolcsi Henrietta Mészáros Márton Novák Marianna 

    
Orosz Melitta Takács Viktória Tóth Alexandra Grajczár Zsuzsanna 
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12.C osztály 

Az embert útnak indítják 
Légy könnyű szél vagy csobogó vízfolyás 
patakban köveken rohanó csillogás 
és a fűszálak élén kezdődő hajnali fény 
 
Láthatatlan léggömbökként  
indul útjára minden  
és sziromkönnyűek  
már a kérdéseink  
 
Ugyan mért volnál te magad nehéz?  
 
Jobbra a régi tükörben önmagadat látod 
balra a szív dobban odabent türelmetlenül 
 
Mögötted mély kút a múltad beledobtad 
előtted ott van amit vártál s megtaláltál 
 
Alattad a föld és nem mozog csak alszik 
feletted az ég ahol a kékség egyre nő 
 
A szív fedele felpattan törötten és a 
lépteidet méri az idő.  
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Emberség    olvasásra 
Fenn a fény  és lenn a lény 
Benn a bűn  és kinn a kín 
 
Jobbra jó  és balra baj 
Ver a vér  és forr a fő 
 
A láb lapos  a mell meleg 
A térded tárgy  a kar kereszt 
 
Az ér ereszt  a haj hajol 
A szív hajlék  hol benn lakol 
 
Az elme alma  az álma körte 
Élő öllel  ölel körbe 
 
Ín indít  téged is újra 
Újak az ujjak  és készen a kéz 
 
Ennyi az egész meg alvó lélek 
Tenyér tányérján   írás az élet. 
 
 
                                  Bajkán László 
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12. d osztály 
 

 
Takácsné Galatóczki Rita 

osztályfőnök 
 

    
Balogh Csenge Börcsök Bettina Czuczor Laura Éberhardt Eszter 

    
Gál Balázs Görömbei László István Halász Dorka Johanna Hamza Zsolt 
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Hankovszki Dominika 

 
Horváth Diána Humicskó Gabriella Jeles Huba 

    
Kerekes Dániel 

 
Kovács Ákos Kovács Botond Kovács Regina 

    
Kropkó Ádám Roland 

 
Lakatos Viktória Lippa Andrea Amanda Máté-Tóth Zsófia 
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Moldvay Dóra Nagy Bettina Papp Letícia Puskás Flóra Barbara 

    
Rabatin Hanna Sivadó András Somogyi Barbara Szilágyi Szilvia 

    
Szloboda Boldizsár Szurovcsák Gergő Tóth Boglárka Tóth Franciska 
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Vadicsku Milán Virág Zsuzsa Zajácz Beatrix  
 

A 12. D-nek 

5 év. Gyorsan eltelt. Tulajdonképpen az  egész élet felgyorsul, amikor a gyerekkorból 
belépünk az ifjú korba. Türelmetlenül várjuk, hogy „nagyok” legyünk. És amikor ez 
bekövetkezik, visszasírjuk a gyerekkort – a gondtalan mindennapokat. 

Nagyon remélem, hogy a Zrínyi felkészített benneteket a nagybetűs életre és a lehető 
legkevesebbet kell majd szenvednetek az esetleges hiányosságok miatt. 

Amikor felvételt nyertetek a gimnáziumba, szerintem mindenkivel madarat lehetett fogatni. 
Tudom, hogy a nyolcadikosok milyen nagy izgalomban vannak az első nagy 
megmérettetésen. Ez rendjén is van így. A lényeg, hogy utána se csökkenjen ez a hév. 
Személy szerint úgy gondolom, hogy ebben az osztályban végig ott volt a flow. Anélkül nem 
tudtuk volna elérni ezeket a gyönyörű eredményeket. A rengeteg nyelvvizsgát, szám szerint 
46 középfokú, 15 felsőfokú és 1 nemzetközi. A tanulmányi átlagunkkal mindig az élen 
jártunk. Most, az utolsó évben 4,76-tal zártunk, 13 kitűnő bizonyítvánnyal. Mindig is nagyon 
büszke voltam rátok. Nem csak a tanulmányaitok miatt, hanem az emberi értékek tekintetében 
is. Az iskola meghatározó osztálya voltunk, ahova a tanárok örömmel jöttek tanítani. 

Szívesen emlékszem vissza a rengeteg programra, amiket évről évre szerveztünk. Sok 
élményben volt részünk és kellemes órákat töltöttünk együtt az iskolán kívül. A kirándulások, 
amiket mindig a szívemben fogok hordozni. Az első kirándulás a vízitúra volt a Túron és a 
Tiszán. Máté-Tóth Attila tanár úrnak köszönhetően fantasztikusan sikerült. Ott kovácsolódott 
össze az osztály egy igazi kis csapattá. A következő évben bebarangoltuk a Mátrát. 
Feledhetetlen kulináris élmény marad a cipőtalp keménységű rántott hús vacsorára. Az, 
amikor a panír csak nyomokban tartalmaz húst… Annyira megszerettük a túrázást, hogy a 
következő évben is a természetet választottuk, a Szlovák Paradicsomot hódítottuk meg, ahol 
néhány ember halálfélelem közeli állapotban mászta meg a meredek hegyet. 11.-ben 
elkirándultunk a Zemplénbe, Rókabércre. A természet végigkísérte gimnáziumi 
pályafutásunkat. Szerencsen megismerkedtünk a csokigyártás folyamatával és a saját kis 
táblás csokinkat is elkészítettük. Nagy élmény volt.  

Említésre méltó a bicikli túra Tokajba, amit egybekötöttünk egy kis borkóstolóval. És akkor 
ne feledkezzünk meg a farsangokról, ahol már nem volt kérdés, hogy ki nyer. Ezt is csak úgy 
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lehetett véghezvinni, ha a közösség egy cél felé hajt. Ez itt megvolt. Szelíd motorosok, 101 
kiskutya, cigányok, kalózok, parasztlakodalom. Mind fergeteges ötlet szuper kivitelezéssel. 

A versenyekben való részvételből is kivettük a részünket. Állandó résztvevői voltunk a 
Reading in English versenynek, ahol mindig szép eredményeket értünk el. Voltunk az Angol 
Szónokversenyen, Sivadó Andris lehengerelte a zsűrit. Az Angol Vitaversenyre zöldfülűként 
érkeztünk, de sok tapasztalatot szereztünk. Lakatos Viki, Somogyi Barbi és Sivadó Andris 
szépen vették az akadályt. A magyar OKTV-n Virág Zsuzsi bejutott a második fordulóba, 
óriási teljesítmény. Sajnos itt szólt közbe a koronavírus járvány, így a 3. fordulóra már nem 
került sor. Büszkék vagyunk Zsuzsira. Az osztály néhány tanulója részt vett egy nemzetközi 
projektben – Walking City. Ennek a díjkiosztóján Éberhardt Eszter élő televíziós 
közvetítésben beszélt angolul a project révén szerzett tapasztalatairól. Sportsikereink sem 
elhanyagolhatók. Éberhardt Eszter és Nagy Bettina 5 éven át erősítették az iskola 
tornacsapatát és szép sikereket értek el. Gál Balázs a kézilabdacsapattal bejutott a diákolimpia 
országos döntőjébe. Csak hát jött a vírus…. 

A kulturális életünket jó pár színvonalas kiállítással színeztük: Budapesten meglátogattuk a 
Bodies, a Múmiák, Frida Kahlo és a Tutanhamon kiállításokat. Ezen kívül rendszeres 
látogatói voltunk a Nyíregyházi Móricz Zsigmond Színház előadásainak. 

Sajnos a járványhelyzet keresztülhúzta a legszebb ünnepeket, nem tudtuk megrendezni sem a 
szerenádot, sem a ballagást. Ilyen még nem volt a Zrínyi történetében. Nagyon sajnáljuk, 
hogy pont mi lettünk ennek a helyzetnek a szenvedő alanyai. Maszkban belépve a 
gimnáziumba, 2020. 05.04-én megkezdtük az érettséginket – rendhagyó módon. Ez is az 5 év 
részévé vált, azé az 5 évé, amit magunkkal viszünk a nagybetűs ÉLETBE. 

Takácsné Galatóczki Rita 
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12. E osztály 
 

 
Siklódi-Baglyos Beáta 

osztályfőnök 
 

    
Bakó Dávid Benyusz Petra Bodnár Beáta Cserepár Gábor 

    
D. Nagy Laura Eölyüs Dániel Farkas Gergely Ábel Gunyecz Zsuzsanna 
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Gyöngyössy Bende 

Mátyás 
Huzina Evelin Jackánics Zsófia Kádár Gábor 

    
Kárpáti Sofia Kiss Nikoletta Kobzos Hajna Csenge Komlósi Noémi 

    
Lovas Zsófia Maczkó Eszter Makay Andrea Marozs Ádám 
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Máté Dalma Laura Metzner Fanni Dorina Molnár Anna Eszter Molnár Dóra 

    
Molnár Vanda Móré Bettina Anna Mudri Balázs Németh Csilla 

    
Palcsák Barbara Pivnyik Inez Virág Seres Andor Signorelli Barbara 
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Somogyi Mónika Szilasi Boldizsár Takács Anett Tóth Nándor 

  

  

Vadászi Odett Verbényi Fanni   
 

A szeretett 12 . e osztálynak 
Emlékszem, nagyon meleg volt. Semmi rendkívüli, csak a szokásos augusztus végi hőség, 
amikor a Napnak még van ereje. Izgatott voltam, hiszen vártam a találkozást. Mindig 
izgalommal tölt el, ha találkozom a leendő osztályommal. Kik azok? Milyen emberek? 
Mennyi a lány? Mennyi a fiú? Gondoltam nem lesz nehéz, van már az osztályfőnökségben 
tapasztalatom, hiszen ti vagytok a 3.  Nem okoztatok csalódást! Nagyon cukik voltatok.  Ott 
ültünk a kinti koliban, és mindenki sorban bemutatkozott. A „nyolcadikosok”, akik még 
éppen elkezdték a középiskolát… Ilyenkor még nem feladat egy osztály, mert még 
formálhatóak vagytok, még hallgatok a jó szóra, még figyeltek egymásra. Bennetek is inkább 
a megfelelésvágy a nagyobb, minthogy felülkerekedjetek önmagatokon. Ti viszont feladtátok 
a leckét! Ti már ismertétek egymást, hiszen az online világnak köszönhetően a nyolcadikosok 
mostanság azonnal megkeresik egymást, ahogy kiderül a felvételi eredmény. Na, ez volt a 
nehéz! Nekem kellett közétek beilleszkedni! Furcsa volt, még ilyet nem tapasztaltam.  
 
De a verébavatóra valóra készülés, a fiúk hihetetlen koreográfiája, bevállalása minden 
nehézséget eltörölt. Ráadásul még mi képviselhettük a Zrínyit az első városi verébavatón szép 
sikerrel.  Nagyon klassz volt látni, ahogy összerázódtok.  
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Felejthetetlen volt a Szlovák Paradicsomban tett kirándulásunk is, bár nagyon izgultam, hogy 
ne legyen senkinek komoly baja. A megpróbáltatáson kívül nem is volt, hála az égnek, pedig 
mennyi létrán kellett felfelé mászni a sziklákon! Emlékeztek a Sopron-Bécs 
osztálykirándulásra? Kicsit szellős volt a szállásunk, de ez nem zavart benneteket, hiszen 
sokan nem is csukták le éjszaka a szemüket, hanem csocsóztak egész éjjel. Na és az 
idegenvezető bácsi Bécsben a műfogsorával és a véget nem érő történeteivel? A Fertő-tavi 
hajókázás, a soproni esti városnézés? Nekem ezek is örök emlékek maradnak. Szilvásváradról 
nem is beszélve! Viki nénivel azóta is emlegetjük, ahogy ott ültünk a szállás folyosóján és egy 
óra múlva nem igazán tudtuk, hogy ebben a” kanosszajárásban” most éppen ki hol van? 
Melyik szobában kit keressünk? Mondjuk azt, hogy nem unatkoztunk... Mellettetek soha nem 
lehetett. 
 
Elég sok emlék köt össze benneteket, de azt hiszem, mind közül a pozitív fordulatot a kis 
„mikro” társadalmatokban a szalagavatóra való készülés hozta el. Igazán 
összekovácsolódtatok. Bár ez sem volt zökkenőmentes, gondolok a tánctanár váltásra 2 héttel 
a szalagavató előtt. Jó döntés volt, hiszen fergeteges sikert arattatok. Nagyon büszke voltam 
rátok! Tudtam, hogy mindenki maximálisan odateszi magát. Sosem felejtem el, hogy a tánc 
közben a premieren Dani odajött egy csokor virággal és megköszönte, hogy veletek vagyok. 
Nagyon felemelő érzés volt! Soha senkinek nem köszönték még meg így a munkáját előtte. 
 
Rengeteget dolgoztatok ebben az évben is. Ez látszik az eredményeiteken. OKTV országos 
döntők Barbara és Fanni révén, egyéb versenyeken is helyt álltatok és öregbítettétek a Zrínyi 
hírnevét! Gratulálok a sok nyelvvizsgához, a 4.68-as osztályátlaghoz! Bár nem volt egyszerű 
ebben a nagyon fura, szokatlan helyzetben. Különleges évfolyam vagytok. Mindenki 
emlékezni fog a 2020-as érettségizőkre, azokra a diákokra, akiknek elmaradt a hab a tortáról. 
De a tortát megettétek, felfaltátok! Az a tiétek! Ebből építkezzetek a következő időszakban! 
 
Az emberi kapcsolatok szövevénye és kuszasága nem egyszerű, a lélek kifürkészhetetlen. 
Tudom, a serdülőkorból átlépni az ifjúkorba rengeteg lelki megpróbáltatással jár. Kívánom, 
hogy legyen a szívetek tiszta, a lelketek tele legyen szeretettel, legyetek megértőek és 
segítőkészek! Minden egyes nap elsősorban maradjatok önmagatok! 

Siklódi-Baglyos Beáta 
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In memoriam… 
 
Mély megrendüléssel tudatjuk, hogy 
gimnáziumunk egykori igazgatója, 
Munkácsi Miklós elhunyt. 

 
Munkácsi Miklós Tímár szülötte volt, 
egész élete a pedagógiához kapcsolódott. 
Dolgozott falusi tanítóként, megyei 
pedagógiai felügyelőként, vezette a 
Gávavencsellői Gimnáziumot.  

1980 és 1990 között, meghatározó években 
állt a Zrínyi élén. A kiváló tanulmányi 
eredmények mellett fiú kéziseink ekkor 
jelentek meg először nemzetközi tornákon, 
s megalakult a később ZIG-Singersként 
ismertté vált Webber-kórus is.  

 

Tanári munkája mellett az Írószövetség vidéki titkári feladatait is ellátta. 
 

Munkácsi Miklós 90 évet élt.  
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